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Vabijo v zgodovinska
mesta
Z vodnikom in zloženko Acta Sloveni-
ca Združenje zgodovinskih mest Slo-
venije domače goste vabi v enajst
mest, med njimi tudi Kranj, Radovlji-
co, Škofjo Loko in Tržič.
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AKTUALNO

Danes bo pretežno oblačno,
občasno bo deževalo. Sveže bo.
V soboto in nedeljo bo deloma
sončno z občasno povečano
oblačnostjo.

VREME

jutri: spremenljivo oblačno ..
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Ovadba zavržena, 
Jasna prazna
Novozgrajeni turistični objekt na
eminentni lokaciji ob jezeru Jasna v
Kranjski Gori ostaja prazen, kazenska
ovadba proti županu in uslužbencem
občine je bila zavržena.
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GORENJSKA

Novo znamenje 
ob obletnici
V vojni za Slovenijo so na brniškem
letališču življenje izgubili trije ljudje.
V spomin na žrtve in na veliko pov-
zročeno škodo bo prihodnji teden
predsednik Danilo Türk tam odkril
novo spominsko znamenje.

14

Od prvega ukaza 
do zadnjega odhoda
Peter Zupan, nekdanji poveljnik go-
renjskih teritorialcev, se spominja do-
godkov ob osamosvojitvi Slovenije
pred dvajsetimi leti. 

23

GG+

64 let Prvi predhodnik tednik Gorenjec leta 1900
Gorenjski časnik od leta 1947
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KRONIKA
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Danica Zavrl Žlebir

Kranj - Potem ko smo se de-
cembra 1990 državljani na
plebiscitu odločili za samo-
stojno Slovenijo, je v pol leta
prišlo do njene razglasitve.
Pot do osamosvojitve ni bila
lahka, dosežena je bila šele po
dolgotrajnih političnih sporih
s federacijo in na koncu tudi
z uspešnim oboroženim upo-
rom proti jugoslovanski ar-
madi. Mnogi se še spominja-
mo navdušenja državljanov
na slovesnosti ob razglasitvi
samostojne države pred po-
slopjem slovenske skupščine

v Ljubljani, že naslednje ju-
tro pa smo bili iz evforije
pahnjeni v vojno. Po dobljeni
vojni so se je začele bitke za
mednarodno priznanje. Da-
nes je Slovenija ne le medna-
rodni priznana država, pač
pa tudi članica Evropske uni-
je, zveze NATO in drugih
mednarodnih organizacij in
ima že nekaj let skupno ev-
ropsko valuto evro. Čeprav je
leto praznično in dosežki ne-
sporni, pa podobe naše drža-
ve ne gre le idealizirati, saj jo
ravno ta čas tare gospodarska
in politična, mnogi pravijo,
da tudi moralna kriza.

Naslednji dnevi pa bodo
vendarle praznični. Po vsej
državi se vrstijo prireditve,
verniki molijo in se postijo za
domovino, po slovenskih
krajih so enako kot pred dvaj-
setimi leti zasadili več sto lip,
simbolov slovenstva. Osred-
nja slovesnost ob dvajsetem
rojstnem dnevu Slovenije bo
drevi v središču Ljubljane.
Pred tem bo slavnostno zase-
dal državni zbor, v ljubljanski
stolnici bo maša za domovi-
no. V prihodnjih dneh pa se
bomo vsepovsod po državi
spomnili tudi dogodkov iz
osamosvojitvene vojne.

Slavimo dvajset let lastne države
Slovenija je 25. junija pred dvajsetimi leti razglasila samostojnost in ta dan
praznujemo kot praznik slovenske državnosti. 

Slovenska zastava, eden od simbolov državnosti, navdihuje tudi umetnike. / Foto: Gorazd Kavčič

Leto LXIV, št. 50, cena 1,50 EUR, 13 HRK Odgovorna urednica: Marija Volčjak Časopis izhaja ob torkih in 0b petkih info@g-glas.si www.gorenjskiglas.si

Boštjan Bogataj

Dr. Jože Mencinger je bil
prvi gospodarski minister
Slovenije in vseskozi zago-
vornik zmerne rasti sloven-

skega gospodarstva. Je Go-
renjec, Jeseničan, redni pro-
fesor na ljubljanski Pravni
fakulteti.

Deset milijard 
vrgli v smeti
"V sodobnem svetu ni težko proizvajati, težje je
najti delo. So pa ljudje postali izbirčni pri 
zaposlitvah, marsikdo ne bo več prijel lopate,"
pravi Jože Mencinger.
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S SPAROM
DO POPUSTOV!

Izrežite kupon s popustom, ga predložite na blagajni
ter uveljavite 20% popust za izbrani izdelek*.

Danes, v petek, 24. 6. 2011.

Velja v trgovinah   in megamarketih  www.spar.si
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Ko uveljavljate kupon s popustom, vas prosimo, da pri izdelku, za 
katerega želite uveljaviti popust, na to opozorite blagajni~arko.
*Popusti se ne seštevajo in ne veljajo za izdelke blagovnih znamk Tchibo, 
modne dodatke Beeline ter za toba~ne izdelke, ~asopise, revije, povratno embalažo, 
kartice za mobilne telefone, IZI paket, nakup darilnih bonov, SPAR darilnih kartic, 
nakup oz. polnjenje kartice Urbana ter pravne osebe in samostojne podjetnike. 
Prodaja tehtanih izdelkov samo v koli~inah, obi~ajnih za gospodinjstva. Popust ne 
velja na akcijsko znižane cene izdelkov, ozna~ene s SPAR plus kartico. Popust ne 
velja za izdelke iz akcije To~ke zvestobe.
V enem dnevu je možno uveljaviti samo 2 kupona.

-20%
Na izdelek* po vaši izbiri.

V trgovinah Spar in megamarketih Interspar
danes, v petek, 24. 6. 2011.

Ob enkratnem nakupu lahko uveljavljate 1 kupon za 1 izdelek 
in hkrati najve~ 2 kupona pri enkratnem nakupu.

-20%
Na izdelek* po vaši izbiri.

V trgovinah Spar in megamarketih Interspar
danes, v petek, 24. 6. 2011.

Ob enkratnem nakupu lahko uveljavljate 1 kupon za 1 izdelek 
in hkrati najve~ 2 kupona pri enkratnem nakupu.

Ko uveljavljate kupon s popustom, vas prosimo, da pri izdelku, za 
katerega želite uveljaviti popust, na to opozorite blagajni~arko.
*Popusti se ne seštevajo in ne veljajo za izdelke blagovnih znamk Tchibo, 
modne dodatke Beeline ter za toba~ne izdelke, ~asopise, revije, povratno embalažo, 
kartice za mobilne telefone, IZI paket, nakup darilnih bonov, SPAR darilnih kartic, 
nakup oz. polnjenje kartice Urbana ter pravne osebe in samostojne podjetnike. 
Prodaja tehtanih izdelkov samo v koli~inah, obi~ajnih za gospodinjstva. Popust ne 
velja na akcijsko znižane cene izdelkov, ozna~ene s SPAR plus kartico. Popust ne 
velja za izdelke iz akcije To~ke zvestobe.
V enem dnevu je možno uveljaviti samo 2 kupona.

Čestitamo vam ob Dnevu državnosti 
in vam želimo lepo praznovanje.

� 7. stranDr. Jože Mencinger
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KOTIČEK ZA NAROČNIKE

Žur v Srednjih Bitnjah
Trem naročnikom Gorenjskega glasa podarjamo vstopnico
za koncert, ki bo v soboto, 2. julija, z začetkom po 20. uri.
Nastopili bodo Big foot mama, Dubioza kolektiv in skupina
Tabu, hkrati bo potekal Belvijev večer v živo. Če si želite
brezplačno vstopnico, ki sicer v predprodaji stane 8 evrov,
odgovorite na vprašanje: Kaj v prevodu pomeni big foot
mama? Odgovore s svojimi podatki nam pošljite najkasne-
je do srede, 29. junija, na naslov: Gorenjski glas, Bleiweiso-
va cesta 4, Kranj, ali na: koticek@g-glas.si. Tudi v elektron-
sko sporočilo ne pozabite napisati svojega naslova!

V kranjskem bazenu se bodo brezplačno en dan kopale: Ana
Mokič Nikić in Helena Krč iz Kranja ter Ana Kolničar z Du-
pelj. Nagrajenkam čestitamo in jim želimo prijetno poletno
osvežitev. Nagradna križanka z geslom: Balinčkanje je zaba-
va in šport pa je nagrado prinesla Antoniji Strel iz Žirov,
Anki Macuh iz Lesc in Marti Frelih iz Žirov. Nagrajenkam
čestitamo, nagrado bodo prejele po pošti.

Danica Zavrl Žlebir 

Ljubljana - Potem ko je Gre-
gor Golobič odstopil kot mi-
nister, stranka Zares pa iz-
stopila iz koalicije, se je poja-
vilo tudi vprašanje položaja
Pavla Gantarja kot predsed-
nika državnega zbora, ki je
tudi član stranke Zares in
tako parlamentu predseduje
kot član opozicije. Gantar je
napovedal, da bo na tem pol-
ožaju ostal do zaupnice, ki
naj bi jo državnemu zboru
predlagal premier Borut Pa-
hor. Toda izredna seja dr-
žavnega zbora, ki je potekala
v sredo in je bila sklicana na
zahtevo opozicijskih strank
SDS in SNS, se ni ukvarjala
z Gantarjem kot opozicij-
skim predsednikom parla-
menta. Stranki sta namreč

zahtevali razrešitev predsed-
nika državnega zbora, češ da
ni upošteval zahteve 32 po-
slancev obeh strank, ki sta
terjali sklic izredne seje, na

kateri bi razpravljali o do-
mnevnih kršitvah v prime-
rih Nacionalnega preiskoval-
nega urada, bulmastifov,
Darsa in bank v državni la-

sti. Po zapletih s skliceva-
njem izredne seje so v SDS
in SNS Gantarja obtožili kr-
šenja ustave, poslovnika in
zlorabe položaja. Gantar je
zatrjeval, da so predlagatelji
predlog za sklic izredne seje
umaknili sami; predlagatelji
pa, da je Gantar to storil sa-
movoljno. Slednji so opoza-
rjali na parlamentarno funk-
cijo nadzora, ki bi ji bila na-
menjena razprava o vseh
omenjenih temah, Gantar
in koalicijske stranke pa so
trdili, da državni zbor ne
sme posegati v pristojnosti
drugih institucij. Na tajnem
glasovanju so poslanci Gan-
tarju dali široko podporo: 46
glasov iz vrst SD, LDS, Za-
res, SLS in DeSUS ter nepo-
vezani poslanci, proti pa je
bilo 29 poslancev opozicije.

Gantar ostaja predsednik
Na izredni seji so poslanci državnega zbora z večino glasov odločili, da Pavel Gantar ostane njihov
predsednik.
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izžrebanemu naročniku časopisa

Knjigo prejme SLAVKO BOGATAJ iz Poljan.

Pavel Gantar ostaja na čelu državnega zbora (do zaupnice
predsedniku vlade). / Foto: Tina Dokl

Danica Zavrl Žlebir 

Brdo - Mladinski svet Slove-
nije je pod pokroviteljstvom
predsednika države Danila
Türka na Brdu pripravil pri-
reditev z razglasitvijo najbolj-
ših prostovoljcev in prosto-
voljskih projektov za leto
2010. V natečaj je letos 135
različnih prijaviteljev prijavi-
lo 168 posameznikov in 58
projektov; skupno število pri-
jav, 226 - se je v primerjavi z
lanskim (187) močno poveča-
lo. Naj prostovoljci za leto
2010 v treh starostnih kate-
gorijah so postali: Stanko Že-
lezinger iz Zreč, Benjamin
Tomažič iz Ajdovščine in
Marko Škrajnar iz Ljubljane,
naj prostovoljke pa Urša Ber-
nardič iz Krškega, Taja
Borštnar iz Mirne in Jadran-

ka Ravnihar iz Slovenskih
Konjic. Naziv naj prostovolj-
ski projekt 2010 je prejel pro-
jekt MAKFEST - festival mla-
dinske altruistične kulture,
ki je k sodelovanju pritegnil
kar 260 prostovoljcev. Naziv

naj mladinski voditelj 2010
so podelili Janku Urbancu iz
Šoštanja, naj mladinski pro-
jekt 2010 pa je postal projekt
MariBAJK - kreativna preno-
va starih koles v izvedbi pros-
tovoljcev iz Maribora. Podeli-

li so še dve posebni prizna-
nji, in sicer društvu Ekologi
brez meja za lanski projekt
Očistimo Slovenijo v enem
dnevu in Sari Munda od Sve-
tega Tomaža za delo na kul-
turnem in humanitarnem
področju. Gorenjskim pros-
tovoljcem tokrat ni šlo nobe-
no priznanje. 

Predsednik z naj prostovoljci

Ljubelj, Jezersko 

Slovesnosti na mejnih prehodih

Ob koncu tedna bosta na mejnih prehodih na Gorenjskem
še dve slovesnosti, ki zaznamujeta dvajsetletnico osamo-
svojitve Slovenije. Jutri, v soboto, 25. junija, bo ob 13. uri slo-
vesnost ob spominskem znamenju pri nekdanji karavli v
Podljubelju. Organizatorji, občina Tržič, tamkajšnje veteran-
sko združenje in gorenjsko policijsko združenje Sever, jo
bodo povezali tudi s tradicionalnim spominskim pohodom.
Govornik bo Miha Molan, predsednik združenja Sever. V
nedeljo, 26. junija, pa bo spominski dogodek na Jezerskem
vrhu, kjer bo govornik evropski poslanec Jelko Kacin. D. Ž.

Naklo 

Združili regijska odbora SLS

V Naklem so zasedali predstavniki obeh regionalnih odbo-
rov SLS, Zgornja Gorenjska in Gorenjska. Poleg obravnave
aktualnih političnih razmer so oblikovali predlog za združi-
tev obeh odborov, ki je rezultat novega statuta stranke,
sprejetega na kongresu maja letos. Tako bo v prihodnje na
območju celotne Gorenjske deloval en sam regijski odbor, v
prihodnje pa se bo zaradi poživitve delovanja sestajal v ob-
činskih središčih po vsej Gorenjski, sporočata predsednika
odborov Marjan Babič in Marko Zupančič. D. Ž.

Predsednik države Danilo Türk s soprogo Barbaro Miklič Türk in letošnjimi naj prostovoljci. 

Ob Dnevu državnosti, 
20. rojstnem dnevu 

naše domovine Slovenije, 
mestni odbor SDS Kranj 

vsem državljankam 
in državljanom 
iskreno čestita!

Predsednik MO SDS Kranj
Mag. Branko Grims 
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Jože Košnjek

Ljubljana - V ponedeljek so
voditelji štirih največjih ver-
skih skupnosti v Sloveniji:
Katoliške cerkve, Srbske pra-
voslavne cerkve, Evangeli-
čanske cerkve in Islamske
skupnosti v galeriji Družine
v Ljubljani podpisali skupno
izjavo ob 20-letnici samostoj-
ne slovenske države. Z njo so
se Bogu zahvalili za dar sa-
mostojne in neodvisne do-

movine ter poudarili prepri-
čanje, da imajo verske skup-
nosti s svojim duhovnim in
socialnim delovanjem po-
membno vlogo pri ohranja-
nju naših skupnih vrednot in
pri vzpostavljanju bolj pra-
vične in solidarne družbe.
Ob tem so izjavili, da je naša
domovina utemeljena na
treh vrednotah, ki povezujejo
slovensko družbo: na dosto-
janstvu vsake človeške osebe,
na družinskem življenju, ki

je temelj vsake družbe in dr-
žave, in na verski svobodi, ki
je izrednega pomena za
ohranjanje sožitja in spošto-
vanja med različnimi pripad-
niki verskih skupnosti v Slo-
veniji. V izjavi so opozorili
na naglo izginjanje nekate-
rih temeljnih vrednot in pri-
dobitev omike in se zavezali
k skupni dolžnosti, da bodo
še naprej tisti povezovalni
dejavnik v slovenski družbi,
ki bo slovenski državi zagoto-

vil mir, duhovni razvoj in
medsebojno sožitje. Del izja-
ve je tudi skupna čestitka slo-
venskim državnim oblastem
in državljanom ob dvajsetlet-
nici samostojne države. V
imenu Katoliške cerkve je iz-
javo podpisal ljubljanski nad-
škof Anton Stres, v imenu
Srbske pravoslavne cerkve
protojerej Peran Bošković, v
imenu Evangeličanske cer-
kve škof Geza Erniša in v
imenu Islamske skupnosti v
Sloveniji mufti Nedžad Gra-
bus. V izjavah po podpisu so
verski voditelji povedali, da
zagovarjajo temeljne vredno-
te, o katerih ne more biti po-
gajanj in da je skupna izjava
nekaj posebnega in po-
membnega, ne le za Sloveni-
jo, ampak za celotno regijo.

Cerkve za mir in sožitje
Ob dvajsetletnici samostojnosti Slovenije so štiri največje verske skupnosti
v Sloveniji sprejele skupno izjavo.
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Danica Zavrl Žlebir

Škofja Loka - Knjižica vabi
domače turiste v enajst slo-
venskih mest: Celje, Idrijo,
Koper, Kranj, Novo mesto,
Piran, Ptuj, Radovljico, Slo-
venske Konjice, Škofjo Loko
in Tržič. Ob izidu so jo v
Škofji Loki predstavili Mateja
Hafner Dolenc, generalna
sekretarka Združenja zgodo-
vinskih mest Slovenije, De-
jan Podgoršek, strokovni so-
delavec združenja, in Alek-
sander Dolenc iz podjetja
Radix, ki je projekt pripravilo

in prijavilo na razpis Mesta
in kultura. Zanj so prejeli
tudi evropski denar (ves pro-
jekt je vreden 250 tisoč ev-
rov), namenjen pa je promo-
ciji turistične ponudbe te-
matskih turističnih proizvo-
dov. Z njim želijo izboljšati
poznavanje slovenskih mest
med domačimi in tujimi go-
sti, povečati potrošnjo in za-
držati turiste v mestu dlje kot
en sam dan. Da si tega želijo
tudi v Škofji Loki in da imajo
obiskovalcem kaj ponuditi,
ravno ta konec tedna je zgo-
dovinski festival Historial, je

potrdil tudi župan Miha Ješe,
ki si želi, da bi Škofjo Loko
uvrstili na evropski turistični
zemljevid. Pogoj, da mesto
zaživi, pa je tudi zagotovitev
več hotelskih zmogljivosti.

Poleg vodnika in zloženke
se mesta predstavljajo tudi z
drugimi promocijskimi pri-
stopi, o vsakem od enajstih
mest so posneli kratek film,
jeseni pa bo izšel obsežnejši
vodnik, v katerega bosta zaje-
ti tudi Ljubljana in Maribor,
ki sicer nista v omenjenem
združenju. Projekt želijo na-
daljevati tudi v prihodnje, in

sicer nameravajo v povezova-
nju s tujimi turističnimi
agencijami (zlasti držav, na
katere meji Slovenija) ta šar-
mantna stara mesta približa-
ti tudi turistom od drugod.
Najprej pa naj jih spoznajo
domači izletniki, pravijo v
Združenju zgodovinskim
mest Slovenije, ki letos praz-
nuje deset let delovanja in bo
jubilej proslavilo v vsakem
od enajstih mest posebej. V
vodniku Acta Slovenica, kjer
110 ponudnikov ponuja svoje
storitve in namige, kam v
starih mestih usmeriti svoj
korak, jih k obisku vabijo
tudi z nagradno igro. Ob ob-
isku katerega od ponudni-
kov, navedenih v vodniku, bo
obiskovalec prejel nalepko.
Od 15. junija do 1. septembra
jih lahko zbere pet, deset ali
petnajst, nato pa jeseni sode-
luje v nagradnem žrebanju.

Vabijo v zgodovinska mesta
Z vodnikom in zloženko Acta Slovenica Združenje zgodovinskih mest 
Slovenije domače goste vabi v enajst mest, med njimi tudi štiri gorenjska.

Boštjan Bogataj

Hotavlje - Marmor Hotavlje
je lani zabeležil prvo izgubo v
62-letni obstoja tega kamnar-
skega podjetja, ki gre skoraj v
celoti na račun odpisa terja-
tev (v višini 3,2 milijona ev-
rov). "Odločili smo se za kon-
zervativno politiko in smo za
vse terjatve, kjer smo ocenili,
da obstaja zmanjšana mož-
nost poplačila, oblikovali po-
pravke vrednosti in tako ne
zavajamo niti sebe niti niko-
gar drugega, čeprav upamo,
da bomo v prihodnosti dobili
vsaj delno poplačilo teh terja-
tev. Večina terjatev gre na ra-
čun propada SCT, GPG, Ve-
grada in tudi podjetja Mabra,
ki je investiral v gradnjo po-
slopja Dunajski kristali," pra-
vi Gregor Žontar, dosedanji
predsednik uprave podjetja,
ki je po reorganizaciji uprave
postal izvršni direktor, odgo-
voren za področje prodaje in
trženja ter nabave.

Poudarja, da jih boli pred-
vsem dejstvo, da odpade veli-
ko terjatev tudi na dela, ki so
bila opravljena na projektih,
kjer je kot investitor nastopa-
la država: "Pri takšnih projek-
tih velja bistveno večje zaupa-
nje, ob neplačilih pa tudi toli-
ko večje razočaranje." V pod-
jetju so pripravili temeljit sa-
nacijski program, ki pred-
stavlja okvir in jasne smerni-

ce za delovanje podjetja v na-
slednjem petletnem obdo-
bju. Program predvideva na-
daljnje povečevanje prodaje
na tujih trgih predvsem EU
in ZDA, optimizacijo stro-
škov, povečanje učinkovitosti
in reorganizacijo sistema vo-
denja podjetja. Z vpeljavo
enotirnega sistema upravlja-
nja družbo danes vodi in nad-
zira upravni odbor: predsed-
nik upravnega odbora Bran-
ko Selak in njegov namestnik
Janez Hafner, člana upravne-
ga odbora in izvršna direktor-
ja pa sta Žiga Peljko in Gre-
gor Žontar "Upravni odbor
omogoča večjo fleksibilnost
in hitrejše sprejemanje stra-
teških odločitev, predvsem pa
se bomo lahko še bolj usme-
rili na tuje trge, saj je v Slove-
niji kriza v gradbeništvu na
vrhuncu," pravi Žontar. 

Optimizem obstaja in te-
melji predvsem na rasti pro-
daje v tujini, na področju luk-
suznih ladij imajo za kar 350
odstotkov več naročil le v pr-
vem polletju v primerjavi s
celim letom 2010. Prav tako
so prodrli z gotovimi izdelki
iz Hotaveljčana v ameriško
pohištveno multinacionalko
visokega razreda. "Zaveda-
mo se, da bo težko, vendar
nam kriza ni vzela najpo-
membnejšega, to je znanja
in volje do trdega dela," za-
ključuje Žontar.

Trdo delo zagotavlja
izhod iz krize
Tako pravi Gregor Žontar ob visokih odpisih 
terjatev in reorganizaciji uprave podjetja Marmor
Hotavlje.Suzana P. Kovačič

Tržič - "Začetki knjižničar-
ske dejavnosti v Tržiču sega-
jo v daljne leto 1863, ko je ta-
kratni kaplan Jurij Drnovšek
v Tržiču ustanovil prvo knjiž-
nico za izposojo slovenskih
knjig na tem območju.
Knjižnica v zdajšnji obliki je
bila ustanovljena leta 1961
...," v spremni besedi Zborni-
ka 1961-2011, ki ga je izdala
Knjižnica dr. Toneta Pre-
tnarja Tržič, piše župan Bo-
rut Sajovic. Zbornik so pred-
stavili na ponedeljkovi jubi-
lejni slovesnosti v Kultur-
nem centru Tržič. "Lepa mi
je v zborniku zapisana misel,
da je Edo Roblek (direktor
Zavoda za kulturo in izobra-
ževanje 1974-1988) oblikoval
delovni tim, ki je pripeljal
ime tržiške knjižnice v vsako
hišo in srce vsakega otroka.
Kar je najpomembnejše v
tem stavku: v srce. Tudi v
tem trenutku zaposleni v
Knjižnici dr. Toneta Pretnar-
ja, v knjižnici, ki slavi petde-
set let, delamo z veseljem in
srcem, profesionalno, ne gle-
damo, kdaj bo odbila ura ...,"
je zapisala sedanja direktori-
ca Knjižnice Marinka Kenk -
Tomazin, na slovesnosti pa
poudarila: "V juliju, avgustu
in septembru 2010 smo v
anketi zajeli 370 naših čla-
nov in jih povprašali, ali si na
svojo člansko izkaznico izpo-
sojajo gradivo še za koga. 58
odstotkov je takih, ki odnese-
jo domov gradivo še povpre-
čno za 2,6 osebe. Podatek
pove, da imamo še dvakrat
več kot toliko uporabnikov." 

Ne samo v zborniku, ki se
začne s kronološkim pregle-
dom razvoja knjižnic na ob-

močju Tržiča v 19. stoletju,
tudi na jubilejni slovesnosti
so omenili in povabili na oder
mnogo osebnosti, ki so so-
ustvarjale knjižnični prostor
in dale knjigi mesto, ki ji pri-
pada. Knjižnica je bila včasih
v občinski stavbi, od leta 1977
je na Balosu 4; od leta 2000
deluje na dobrih štiristo kva-
dratnih metrih, in kot je pove-
dal župan Sajovic, bo to prva
zgradba v javni sferi v občini,
ki bo imela energetsko izkaz-
nico. Zanimiv je podatek, da
je leta 1989 začel voziti biblio-
bus, od leta 2005 pa imajo so-
dobnejšega, ki vozi v devet-
najst krajev v občini. 

Pretnarjeva nagrada

Tržiška knjižnica se po po-
kojnem dr. Tonetu Pretnarju
imenuje od leta 1993. Njego-
va bibliografija obsega 33
strani. V sodelovanju z obči-
no bodo v knjižnici uredili
spominsko sobo z zapuščino
okoli tri tisoč knjig v polj-

skem, ruskem, litvanskem,
angleškem ... jeziku, ki jih
hrani njegova sestra Zvonka
Pretnar. Od leta 2004 na po-
budo Iva Stropnika vsako
leto podelijo Pretnarjevo na-
grado - nagrado za ambasa-
dorje slovenske književnosti
in jezika po svetu. Letos jo je
prejel prof. dr. Peter Scher-
ber, rojen leta 1939 v Ebers-
waldu. Scherber je nemški
slovenist, literarni zgodovi-
nar in prevajalec, ki je s svo-
jim znanstvenim, prevajal-
skim in kulturnim delom iz-
jemno pripomogel k širjenju
slovenske književnosti, kul-
ture in jezika na nemškem
govornem območju. 

Kar manjka, je prostor

"Knjižnice postajajo vse
bolj središče druženja, za
druženje pa je potreben
prostor, zaželeno klimatizi-
ran. Kar naši knjižnici res-
nično manjka, je prostor. Da
bi ljudje lahko posedeli, si

postregli s kavico, prelistali
časopise, poklepetali, pa s
tem nikogar motili, mladi pa
poslušali glasbo. Za to bi jih
namesto sedanjih dobrih šti-
risto potrebovali tisoč kva-
dratnih metrov, če verjamete
ali ne. Tako bi se spontano in
lažje znašli s knjigami in
znanjem," je dejala Marinka
Kenk - Tomazin. 

V kulturnem programu so
nastopili Vokalna skupina
Carniolica, Otroški pevski
zbor POŠ Lom, kitarski an-
sambel Svarun, Moški zbor
DU Tržič in Miha Štular na
harmoniki. Scenarij in režija
sta bila delo Alenke Dolenc,
ki je tudi povezovala pro-
gram skupaj z Evo Križaj,
Danijelom Petkovičem in
Davidom Ahačičem. V pred-
dverju kulturnega centra je
bila razstava Pretnarjevih na-
grajencev ter likovnih del tr-
žiških osnovnošolcev in
otrok iz vrtcev; ena od tem je
bila tudi knjižničar Nejc na
obisku v vrtcu Lom. 

Večer obujanja spominov
Ob petdesetletnici knjižnice dr. Toneta Pretnarja v Tržiču so predstavili Zbornik 1961-2011. 
Slovesnosti se je udeležil tudi letošnji Pretnarjev nagrajenec prof. dr. Peter Scherber.

Dolgoletni sodelavci, od leve: Marija Maršič, Dani Kunšič, Janez Bohinec in Jožica Ahačič.
Na slovesnosti so posneli veliko spominskih fotografij. "Te bodo za naslednji zbornik," je
dejala direktorica knjižnice Marinka Kenk - Tomazin. / Foto: Matic Zorman
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Suzana P. Kovačič

Okroglo - V Domu oddiha
Zveze društev slepih in sla-
bovidnih Slovenije na Okro-
glem je bila v sredo slavnost-
na seja občine Naklo. "Praz-
nik je potrditev dobrega in
složnega dela občine in vseh
občanov. Kot je zapisal Mi-
lan Debeljak v pesnitvi Ta-
borska Urška: 'Vsak dan nov
list in nov poganjek k cvetu,
postanek, nov obrat, nov lok,
nov krog,'" je povedal župan
občine Naklo Marko Mravlja
in dodal, da številne priredit-
ve, ki potekajo že od začetka
meseca, sestavljajo mozaik
praznika. Podelili so tudi
priznanja občine Naklo. Zla-
to plaketo je prejel prvi žu-
pan Janez Štular, ki je to

funkcijo opravljal kar štiri
mandate. "Vesel sem tega
priznanja. Veliko je bilo na-
rejenega v mojih mandatih,
vendar ne bi bilo, če ne bi
imel okrog sebe tako dobrih
sodelavcev," je poudaril Ja-
nez Štular. Srebrno plaketo
so prejeli Lucija Šubic, Kvin-
tet Vedrina in Brane Rako-
vec, bronasto plaketo pa
Zdravko Cankar, Pavel Mar-
čun, Žiga Jeglič, Janko Pav-
lin in Jure Meglič. Dobitnici
spominskega priznanja sta
Marija Markič in Rozalija
Jezeršek.

V okviru kulturnega pro-
grama so s slavnostno sejo
zaznamovali tudi dan držav-
nosti, slavnostni govornik je
bil poslanec v državnem zbo-
ru Branko Grims, ki je pove-

dal: "Demokracija ne more
biti cilj sam po sebi, ampak
je pot, po kateri stopamo.
Pot, po kateri smo stopili, je
bila uspešna, dobra. Doživeli
smo dan, ko smo stopili v
Evropsko unijo, NATO, na
šengensko območje in so pa-
dle meje ... Nov razvoj pa je
tisto, kar danes potrebuje-
mo. Občine, kot je občina
Naklo, so zgled državi, zgled
za kakovost življenja ljudi."
Grims je še dejal, naj nikar
ne pozabimo na čas izpred
dvajsetih let, ko smo zmaga-
li v vojni za samostojno Slo-
venijo, za kar so nekateri dali
največji davek, svoje življe-
nje. "Tisti, ki smo bili poleg,
ne bomo pozabili razpolože-
nja, nesebičnega prizadeva-
nja za skupno dobro, za sa-

mostojno Slovenijo," je še
poudaril in dodal, da danes
potrebujemo tudi več politič-
ne kulture. 

V kulturnem programu
na slavnostni seji so nasto-
pili Učiteljski pevski zbor
OŠ Naklo, dramska skupina
Živčki in Milan Debeljak z
recitalom svojih pesmi.
Praznik občine Naklo je
uradno sicer 29. junija. To
je po cerkvenem koledarju
praznik sv. Petra in Pavla,
sv. Peter pa je zavetnik far-
ne cerkve v Naklem, ki je s
krajem kulturno in zgodo-
vinsko povezana. In naj za-
ključimo s stavkom, s kate-
rim so na sredini slovesno-
sti pravzaprav začeli: lepo je
živeti v kraju, kjer je toliko
lepote ...

Občina Naklo praznuje
Ob občinskem prazniku je bila na Okroglem slavnostna seja, na kateri so zaznamovali tudi dan
državnosti in podelili priznanja letošnjim občinskim nagrajencem, ki so jih pripeljali s starodobniki.

Marjana Ahačič

Bled - Sedemnajst naravovar-
stvenih nadzornikov s polni-
mi pooblastili za izvajanje
prekrškovnih postopkov bo v
prihajajočem poletju na osno-
vi novega zakona o Triglav-
skem narodnem parku po-
ostreno spremljalo dogajanje
v zavarovanem območju. "Na
območjih, kjer je največ krši-
tev oziroma tam, kjer so po-
sledice za naravo najbolj mo-
teče, bomo opravljali po-
ostren nadzor, sicer pa so naši
nadzorniki najbolj aktivni na
območjih, kamor drugi nad-
zori, kakršna je na primer ob-
činska inšpekcija, ne sežejo
tako pogosto," je povedal di-
rektor Triglavskega narodne-

ga parka Martin Šolar in pri
tem poudaril, da glavna nalo-
ga parkovnih nadzornikov
vendarle ostaja ozaveščanje,
informiranje in opozarjanje.

Lani, ko je Triglavski na-
rodni park obiskalo 2,5 mili-
jona ljudi (od tega 1,3 milijo-
na poleti), so tako zaznali
1449 kršitev ter izdali 43
glob in 9 odločb. Med najpo-
gostejšimi kršitvami so bili
nedovoljeno parkiranje, šo-
torjenje in kurjenje, za kar je
po novem zakonu o TNP
predvidena globa v višini sto
evrov. "Za nedovoljeno vož-
njo, ustavljanje, parkiranje
ali organiziranje voženj v na-
ravnem okolju z motornimi
kolesi ali kolesi je predpisa-
na kazen v višini petsto ev-

rov, če gre za težji prekršek z
večjimi posledicami pa celo
do tri tisoč evrov. "Dolžnost
naravovarstvenega nadzor-
nika, ki mora biti opremljen
z uniformo in izkaznico, je,
da ukrepa. Pod določenimi
pogoji se lahko odloči tudi le
za opozorilo. Če ti pogoji
niso izpolnjeni, se izreče glo-
ba, lahko tudi zaseg predme-
tov," je pojasnil koordinator
prekrškovnega organa v par-
ku Tine Štular. 

Sicer pa v TNP tudi za le-
tošnje poletje pripravljajo pe-
ster program prireditev, vo-
denih izletov in dogodkov,
namenjenih tako domači-
nom kot obiskovalcem. Ob
ponedeljkih zvečer bo na
zgornji ploščadi Trgovskega

centra Bled potekala Mala
Triglavska tržnica in predsta-
vitev TNP. Podoben program
bo ob petkih zvečer tudi v
Ribčevem Lazu v Bohinju.
Ob torkih v kampu Šobec, ob
četrtkih pa v kampu Danica v
Bohinjski Bistrici bodo do-
poldne pripravljali naravos-
lovne delavnice z naslovom
Spoznaj naravo in TNP. Ži-
vahno bo tudi v Info središču
Triglavska roža na Bledu,
kjer bodo organizirali tradici-
onalne sobotne Triglavske
tržnice pa tudi filmske veče-
re. Do konca avgusta bodo v
parku organizirali tudi števil-
ne vodene izlete: ob torkih po
poti Triglavske Bistrice, ob
sredah na Debelo peč, ob če-
trtkih po Soški poti in druge. 

TNP pred poletno sezono
Bogat program za obiskovalce, visoke kazni za tiste, ki bodo kršili pravila obnašanja v narodnem
parku. Lani je Triglavski narodni park obiskalo 2, 5 milijona ljudi, od tega 1,3 milijona poleti.

Marjana Ahačič

Kranjska Gora - Kot pravijo
na občini Kranjska Gora,
uradno sicer niso dobili no-
bene nove informacije v zve-
zi s kazensko ovadbo proti
županu in dvema uslužben-
cema občine, ki sta jo pred
dvema letoma vložila lastni-
ka kranjskogorskega gostiš-
ča Jasna. Neuradno pa so iz-
vedeli, da je bila ta zavržena,
ker policija v preiskavi ni na-

šla elementov kaznivega de-
janja. Lastnika objekta, ki je
bil po požaru zgrajen na
mestu starega, Mitja Peter-
nel in Damjan Toman sta
kazensko ovadbo proti pri-
stojnim na občini Kranjska
Gora vložila zato, ker sta
prepričana, da so izrabili
uradni položaj ter jim s tem
povzročili veliko gospodar-
sko škodo. Občina Kranjska
Gora pa že vse od leta 2006
naprej, ko so na pogorišču

starega gostišča zgradili nov,
večji apartmajski objekt, na-
sprotuje izdaji gradbenega
dovoljenja, ki bi investitorju
dovoljevalo tudi gradnjo pre-
nočišč.

Da je kazenska ovadba za-
vržena, je potrdil Damjan
Toman, eden od lastnikov
objekta ob jezeru. Pravi, da
se s solastnikom še nista od-
ločila, kako naprej, a je pre-
pričan, da je čas na njuni
strani. Pravi, da se s turiz-

mom v zgornjesavski dolini
nikakor ne bodo več ukvarja-
li. "Izgubili vse veselje in
motivacijo za Kranjsko Goro
in Kranjskogorce. Naredili
so nam ogromno škode, žu-
pan in njegova ekipa sta
oškodovala proračun, zato
razmišljamo, da bi kazenski
pregon prevzeli sami. Za
sam objekt pa iščemo kupca.
Seveda bi ga najraje prodali v
paketu, če to ne bo šlo, pa po
posameznih enotah."

Ovadba zavržena,
Jasna prazna
Novo zgrajeni turistični objekt na eminentni
lokaciji ob jezeru Jasna v Kranjski Gori ostaja
prazen. Kazenska ovadba proti županu in
uslužbencem občine zavržena.

Župan Marko Mravlja z dobitniki občinskih priznanj. Na fotografiji manjka Brane Rakovec. 
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Prva sta v vodo skočila Egon Kepic in Marko Štojs ob 
prisotnosti fantov iz kluba Kozli 99.

Jesenice

Kar 263 jih je plavalo za otroke

V jeseniškem bazenu Ukova je v petek in soboto potekal 24-
urni dobrodelni plavalni maraton, s katerim so zbirali denar
za letovanje socialno ogroženih otrok v Pinei pri Novigradu.
Organizator je bil Klub ljubiteljev laškega piva Kozli 99 v
sodelovanju z Zavodom za šport Jesenice. V 24 urah, od
petka od 16. ure do sobote do 16. ure, je vsaj sto metrov
(nekateri med njimi pa tudi več) preplavalo 263
udeležencev, ki so zbrali 2200 evrov, ki so jih namenili
Društvu prijateljev mladine Jesenice. Kot je v imenu organi-
zatorjev povedal Egon Kepic, je prireditev odlično uspela,
zato jo bodo ponovili prihodnje leto. Na Jesenicah so 24-
urni plavalni maraton prvič pripravili leta 1977, po petih letih
je prireditev zamrla, oživili pa so jo leta 2007 in spet letos,
tokrat z dobrodelno noto. U. P.

Lastnika objekta, ki je bil po požaru zgrajen na mestu
starega, Mitja Peternel in Damjan Toman sta kazensko
ovadbo proti pristojnim na občini Kranjska Gora 
vložila zato, ker sta prepričana, da so izrabili uradni
položaj ter jim s povzročili veliko gospodarsko škodo.
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Jasna Paladin

Ljubljana - Koča pri Triglav-
skih jezerih, za katero skrbi
naše največje Planinsko dru-
štvo Ljubljana - Matica, novo
planinsko sezona začenja te-
meljito prenovljena in pla-
nincem bolj prijazna. Člani
društva so lani jeseni na-
mreč izvedli skoraj 250 tisoč
evrov vredno investicijo, s
kateri želijo povečati kako-
vost storitev in zmanjšati
vpliv na okolje. Uspešni so
bili na razpisu ministrstva za
gospodarstvo, ki je k obnovi
prispevalo 95 tisoč evrov.

"Za temeljito prenovo do-
trajane triprekatne greznice
in kanalizacijskega sistema
ter namestitev biološke či-
stilne naprave smo se odlo-
čili pred dvema letoma, in to
čeprav so analize takrat po-
kazale, da za pojav alg v Tri-
glavskih jezerih ni bila kriva

naša koča. Nova čistilna na-
prava je povsem vodotesna
in zagotavlja neoporečen iz-
pust vode v naravo, saj jo
prečisti kar 98-odstotno.

Trdno snov bomo enkrat let-
no vozili v dolino in s tem
dosegli dolgotrajne pozitiv-
ne učinke na okolje," je po-
vedal predsednik društva

Tomaž Willenpart in dodal,
da biološka čistilna naprava
deluje na bazi aktivnega
mulja.

Obnovili so tudi sanitarije,
ki imajo zdaj pipe in kotličke
za zmanjšano porabo vode,
namestitveni del za osebje,
prostore za strežbo pijač ter
dotrajano kuhinjo, kjer so
uredili tudi lovilce olj. Zame-
njali so dotrajane elektroin-
štalacije, izvedli hidroizolaci-
jo, obnovili tlake, zamenjali
keramične ploščice, vrata in
opaže. Kot poudarjajo člani
društva, z obnovo koče kapa-
citet niso povečali, saj je zdaj
ležišč celo nekoliko manj
(210), so pa dvignili raven bi-
vanja v koči ob hkratnem
zmanjšanju negativnih vpli-
vov na okolje, kar zagotavlja
trajnostni razvoj te koče. V
prihodnosti si želijo s to
kočo doseči naziv okolju pri-
jazna koča.

Danica Zavrl Žlebir

Preddvor - Ana Egart s Fran-
carije v svojem dopisu župa-
nu in svetnikom piše, da ima
zaradi slabih bivalnih raz-
mer ob kotlarni že dolgo
zdravstvene težave, da ni edi-
na in da so škodljivim kon-
centratom iz kotlovnice ne-
nehno izpostavljeni tudi
majhni otroci, ki lahko po-
stanejo kronični astmatiki.
Že desetletje star problem je
višina dimnika, ki sega pod
slemena hiš, tokrat pa sose-
da očita, da je neodgovorno,
ker kotlovnica nima vzpo-
stavljenega nadzora nad ka-
kovostjo goriva, da so zaradi
varčevanja izključili konden-
zacijsko napravo in da puš-
čajo kupe pepela na pro-
stem, da jih veter raznaša po
okolici. 

Na seji občinskega sveta,
ki je pod točko razno obra-
vnavala pritožbo občanke, je
direktor podjetja Energetika
Janko Maček pojasnil vse o
kakovosti bioamse in nje-
nem doziranju ter meritvah,
ki kažejo, da so izpusti v nor-
malnih mejah. Župan Miran
Zadnikar pa priznava, da
imajo najbližji sosedje pro-
blem zaradi prenizkega dim-
nika (Egartova v dopisu go-
vori o strokovni analizi z iz-

računom višine dimnika 29
metrov in več), zato že nekaj
časa načrtujejo, da bodo to
uredili. Načrtujejo tudi poso-
dobitev kotlovne opreme s
kondenzacijsko napravo. 

"Občina sama naložbe v
posodobitev ne zmore, zato
si že nekaj časa prizadeva-
mo, da bi podjetje Energeti-
ka prodali. Na vseh doseda-
njih razpisih smo opozorili
tudi na te napake in obvez-
nost novih lastnikov, da jih
morajo odpraviti. Spet smo
pred novim razpisom, za na-
kup Energetike se zanimajo
trije resni ponudniki in pri-
čakujem, da bo tokrat ener-
getsko podjetje dobilo nove-
ga lastnika. Ob tem upam,
da se bo do nove kurilne se-
zone začela sanacija in da bo
do takrat pridobljeno tudi
gradbeno dovoljenje za povi-
šanje dimnika," nam je po
seji občinskega sveta povedal
župan Miran Zadnikar. Do-
daja še pričakovanje, da
bodo sosedje sodelovali pri
pridobivanju gradbenega do-
voljenja in da ne bo poznej-
šega nasprotovanja. Občina
ima v zvezi s kotlovnico na
biomaso odprto tudi tožbo
na sodišču, kjer jih družina s
Francarije toži zaradi zmanj-
šanje vrednosti njihove par-
cele zaradi kotlovnice.

Prenovljena je Koča 
pri Triglavskih jezerih
Člani Planinskega društva Ljubljana - Matica so v koči namestili biološko čistilno napravo in z 
obnovo bistveno zmanjšali negativne vplive na okolje. Cilj: naziv okolju prijazna koča.

Biološka čistilna naprava je nameščena na mestu nekdanje
greznice, zato je bila načrtovana in izdelana po naročilu
tako, da se v prostor povsem prilega. Gradbena dela so 
začeli že lani poleti, pred dvema tednoma pa je prenovljena
koča spet odprla svoja vrata. / Foto: PD Ljubljana - Matica

Zaradi kotlovnice
ob zdravje?
Na občinskem svetu v Preddvoru se je vnovič 
zaostril problem zaradi kotlovnice na biomaso, ki
povzroča nevšečnosti najbližjim sosedom.

Kamnik

Dan kamniških planin

Člani Planinskega društva
Kamnik vabijo v nedeljo, 26.
junija, na tradicionalno
srečanje Dan kamniških
planin. Srečanje bo letos na
Kokrskem sedlu, uradni del
s kulturnim programom pa
se bo v Cojzovi koči začel
ob 11. uri. Druženje se bo
sicer začelo že v soboto
zvečer, ko bo v Cojzovi koči
predavanje pripravil alpin-
ist, gorski reševalec in slikar
Cene Griljc. J. P. 

Dragočajna

V nedeljo Slovenski dan v Dragočajni

V organizaciji Turističnega društva Dragočajna-Moše bo v
nedeljo, 26. junija, v kampu Smlednik potekal tradicionalni
Slovenski dan v Dragočajni. Začel se bo ob 11. uri, tudi letos
pa si boste lahko ogledali in pokusili lokalne jedi in pijačo, v
programu pa bodo nastopili ljudski godci Suha špaga,
Vaške pevke iz Trboj in Kranjski furmani. M. B.

Ana Hartman

Žirovnica - V Občini Žirov-
nica letos uvajajo finančne
spodbude za ukrepe za učin-
kovito rabo energije in izra-
bo obnovljivih virov v gospo-
dinjstvih. Občinski svetniki
so na zadnji seji sprejeli pra-

vilnik o dodeljevanju sred-
stev, razpis pa bo po besedah
župana Leopolda Pogačarja
predvidoma objavljen konec
poletja. Za ta namen je v le-
tošnjem proračunu občine
rezerviranih enajst tisoč ev-
rov. Za sredstva bodo lahko
kandidirali občani Žirovni-

ce, ki so na svojih objektih
lani izvedli katerega od ukre-
pov za učinkovito rabo ener-
gije (toplotna izolacija pod-
strešja, kleti, zunanjih zidov
z obnovo fasade, zamenjava
fasadnega stavbnega pohi-
štva, vgradnja solarnih siste-
mov ali toplotnih črpalk ...).

Finančne spodbude za
učinkovito rabo energije

Jasna Paladin

Vodice - Vodiški občinski
svetniki so devet mesecev po
lokalnih volitvah in številnih
zapletih ter nesoglasjih zno-
traj svetniških skupin na svo-
ji junijski seji le potrdili ime-
novanja delovnih teles Ob-
činskega sveta in se tako do-
končno konstituirali. ”Vse-
skozi sem upal, da bodo v od-
borih zastopane vse liste, in
žal mi je, da do tega ni pri-
šlo,” je dejstvo, da je sodelo-
vanje v odborih odklonila
stranka NSi, komentiral žu-
pan Aco Franc Šuštar. Do ne-
soglasij je prišlo zato, ker je

župan predlagal, da Komisijo
za mandatna vprašanja, volit-
ve in imenovanja sestavlja se-
dem članov, kolikor je v ob-
činskem svetu različnih list, a
so temu v NSi nasprotovali,
češ da to ni v skladu z volil-
nim rezultatom. V desetih
odborih v tem mandatu pred-
stavnikov NSi torej ne bo. Po
zapletih na prejšnjih sejah in
zahtevah po tajnem glasova-
nju so svetniki na korespon-
denčni seji potrdili tudi sesta-
vo nadzornega odbora Obči-
ne Vodice. Za predsednico je
bila imenovala Mateja Guba-
nec, za članici pa Mateja Gu-
banc in Andreja Rahne.

Svetniki končno le
potrdili odbore

Jezersko 

Jezersko praznuje

Ta konec tedna se bo zvrsti-
la glavnina prireditev ob je-
zerskem občinskem prazni-
ku. Že drevi ob 18. uri bo v
gasilskem domu slavnostna
seja ob stoletnici jezerskega
gasilstva, jutri pa se dopol-
dne ob 9. uri začenja tekmo-
vanje harmonikarjev. Ob 14.
uri bo parada s slavnostnim
mimohodom, ob 14.30 pa
osrednja slovesnost ob
prazniku občine in stoletnici
gasilstva. V nedeljo, 26. juni-
ja, pa bodo ob 11. uri na Je-
zerskem vrhu proslavili dan
državnosti in dvajsetletnico
slovenske osamosvojitve.
Prireditelja sta poleg občine
tudi Območno združenje ve-
teranov vojne za Slovenijo
Kranj in Policijsko veteran-
sko združenje Sever. D. Ž.
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Žiri - Vodenje Občine Žiri so
volivci prejšnjo jesen zaupali
Janezu Žaklju, od županova-
nja pa se je po štirih manda-
tih poslovil Bojan Starman.
Svež pristop novega župana
kažejo tudi novi načrti, eden
prvih je nadzidava osnovne
šole. 

Je šola danes utesnjena?
"Šola je utesnjena in stara.

Nadzidava bo le trenutno re-
šila to vprašanje s pridobitvi-
jo štirih novih učilnic: za
glasbeno in likovno vzgojo,
računalniško in splošno učil-
nico ter knjižnico. Stari, ka-
sarniški del šole je sicer sta-
tično neustrezen, zato ima-
mo že nekaj časa izdelano
idejno zasnovo za novih 12
učilnic. Hkrati načrtujemo
tudi gradnjo nove športne
dvorane ob šoli. Naj ome-
nim, da se bodo jeseni vese-
lili nogometaši. Tribuna se
že ureja, prvo tekmo pa bodo
lahko odigrali jeseni."

Med prednostne naloge ste
si zadali tudi obnovo cest in
gradnjo kanalizacije in či-
stilne naprave. Kdaj boste
dobili boljšo cesto proti Lo-
gatcu?

"Nadgradnja čistilne na-
prave se začenja v teh dneh,

gradnja kanalizacije pa v pri-
hodnjih mesecih. Urediti
moramo kanalizacijo na
Selu, naročili smo tudi pro-
jekt kanalizacije na Breznici.
V primerih razpršene grad-
nje pa bomo spodbujali
gradnjo malih čistilnih na-
prav vse do leta 2018, ko mo-
rajo imeti vsi objekti ustrez-
no rešeno vprašanje odpad-
nih voda. Ceste v občini so v
večji meri urejene, je pa tudi
nekaj cest, ki jih moramo
urediti. Med večjimi projekti
je obvoznica, za katero smo
na Direkcijo RS za ceste
marca posredovali projekt,
prejšnji teden pa je bila izve-
dena recenzija študije eko-

nomske upravičenosti. Do-
govorjeni smo, da bodo pri-
pravili dogovor med ministr-
stvom in občino glede finan-
ciranja gradnje obvoznice, v
državnem proračuna pa se
bo oblikovala postavka Ob-
voznica Žiri. Kdaj jo bomo
imeli, je težko napovedovati.
Pripravljen je tudi projekt ši-
ritve ceste na Selu in vzpo-
redna gradnja pločnikov, ki
ga bomo posredovali Direk-
ciji, za najbolj katastrofalen
odsek proti Logatcu pa naj bi
konec leta dobili izvajalca re-
konstrukcije, prihodnje leto
pa urejen prvi del šestkilo-
metrskega odseka ceste v
naši občini."

Na zadnji seji občinskega
sveta ste spodbudili razpra-
vo o ureditvi centra Žirov,
ki je danes zgolj parkirišče.
Kakšen center si predstav-
ljate?

"Nikakor ne želimo imeti
zgolj parkirišča, ampak
prostor za druženje, spro-
stitev in kulturne priredit-
ve. Center bo kazal obraz
Žirov in nam mora biti v
ponos. Odgovor na to, kak-
šen center bomo imeli, bo
morda dal seminar študen-
tov Fakultete za arhitektu-
ro, ki ga bodo izvedli."

Danes je jasno, da doma za
starejše v Žireh ne bo. Kaj
pa bi lahko Žirovci pridobi-
li v Mršaku?

"Pred kratkim sem obiskal
lastnike zemljišča, nekdanje
investitorje za dom. Gradnje
ne bo, do jeseni pa bi radi
našli ideje za druge dejavno-
sti. Po prostorskem planu je
možno graditi športne, tr-
govsko-poslovne, religiozne
in objekte posebne stano-
vanjske gradnje. Pred krat-
kim sem se v Nemčiji sezna-
nil z drugimi oblikami skrbi
za starejše, tako bi lahko
zgradili manjši dom z go-
spodinjskimi skupnostmi,
za večino starejših pa bi po-
skrbeli z boljšo pomočjo na
domu."

Danica Zavrl Žlebir

Škofja Loka - V okviru zgo-
dovinskega festivala Histori-
al 2011, ki bo konec tedna
potekal v Škofji Loki, v pone-
deljek, 27. junija, prirejajo
tudi mednarodni posvet z
naslovom Razvoj mest na
ruševinah preteklosti. Rdeča
nit posveta je petstoletnica

velikega potresa, ki je takrat
močno prizadel predvsem
zahodni del Slovenije in Fur-
lanijo. V Škofji Loki pa so
ravno v sredo v Sokolskem
domu odprli tudi razstavo o
potresu Anno Domini 1511.
Udeležence konference bo
pozdravil župan Miha Ješe,
nato pa bodo nastopili stro-
kovnjaki z različnih podro-

čij. O slovenskih deželah na
začetku 16. stoletja bo preda-
val Matevž Košir, Jože Štukl
in Tomaž Križnar bosta
predstavila publikacijo Pot
treh loških gradov, pod na-
slovom Stolni kapitel Frei-
sing kot duhovna kneževina
nove dobe bo nastopil Flori-
an Notter iz Freisinga, o po-
tresu leta 1511 in njegovih

učinkih v Sloveniji bodo
udeleženci prisluhnili Ini
Cecič z Urada za seizmologi-
jo, Theo Delvoie iz prijatelj-
ske občine Maasmechelen
bo govoril o revitalizaciji svo-
jega mesta po zaprtju rudni-
ka. Kakšne pa so bile vezi
med Idrijo in Škofjo Loko,
bo spregovoril Srečko Beri-
čič.

Velika želja: ureditev centra
Slavnostna seja občinskega sveta Občine Žiri ob občinskem prazniku je bila včeraj. Priznanji za svoje
delo sta prejela dr. Petra Leben Seljak in dr. Alojz Demšar, avtorja Knjige hiš na Žirovskem.

Razvoj mest na ruševinah preteklosti

Župan Janez Žakelj pred najnovejšo pridobitvijo Žirov - 
nogometnim igriščem, ki ga bodo nogometaši Alpine začeli
uporabljati spomladi 2012. / Foto: Polona Mlakar Baldasin

Žiri

Tudi Žiri iz gorenjskega Cero

Gorenjski Center za ravnanje z odpadki (CERO) ima
težave, več občin je že izstopilo iz projekta, tudi mi ne vidi-
mo smisla pri vztrajanju v njem. Tako nekako je odločitev
za izstop Občine Žiri svetnikom razložil župan Janez
Žakelj. Žirovci bodo odpadke lahko v Logatec vozili, tako
je tudi sedaj, do leta 2015, zato so se orientirali na CERO
Ljubljana. "Skupaj s sosednjo občino Gorenja vas-Poljane
bi radi vprašanje z odpadki reševali v sklopu ljubljanskega
centra, a bo o tem odločala Mestna občina Ljubljana kot
največji lastnik," pojasnjuje Žakelj. S tem predlogom so se
strinjali pristojni občinski odbori, Ida Filipič Pečelin,
predsednica prostorskega odbora, je spomnila, da se o
gorenjskem CERO pogovarjajo že petnajst let, rezultat pa
je enak nič. Milan Oblak je županu svetoval, da naj se
domeni hitro in za dolgi rok, da čez nekaj let ne bo treba
iskati novih rešitev. B. B.

Izobesimo zastave ob 
dnevu državnosti!

Pred dvajseto obletnico samostojnosti naše države smo za vas
pripravili izredno ugodno ponudbo kakovostnih slovenskih
zastav.

Slovenska zastava, svilena, 200 x 100 cm, stane le 24,50 EUR.
Slovenska zastava, svilena, 150 x 75 cm , stane le 18,90 EUR.

Zastavo lahko kupite na Gorenjskem glasu, Bleiweisova cesta
4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 04/201 42 41 ali na: 
narocnine@g-glas.si. Če vam jo pošljemo po pošti, plačate še
poštnino (ok. 3 EUR).

www.gorenjskiglas.si

Žiri

Žiri čez desetletje še prijaznejše

Župana Janeza Žaklja smo vprašali tudi, kakšne Žiri vidi in
si jih želi čez nekaj let, morda ob 30. rojstnem dnevu Slove-
nije. "Žiri naj bodo prijetnejše za bivanje, mladim morajo
nuditi več možnosti za šport in zabavo, starejšim pa okolje,
v katerem bodo lahko udobno živeli do konca dni. Vsem os-
talim pa želim, da bi imeli dobro plačano delo v domači
občini," odgovarja župan. Občani bi lahko bolje izkoristili
čudovito naravo. "Žal ne opažam kmetij s turistično dejav-
nostjo, pa bi zagotovo uspevale. Na srečo imamo vsaj nekaj
ponudbe kvalitetnih naravnih izdelkov, želim pa si še več
pobud s strani občanov," še pravi Žakelj. 

Žiri

Priznanji za avtorja Knjige hiš na Žirovskem

Župan Janez Žakelj je včeraj na slavnostni seji Občinskega
sveta Občine Žiri v Stari šoli podelil dve priznanji občine.
Prejela sta ga dr. Petra Leben-Seljak in dr. Alojz Demšar, av-
torja Knjige hiš na Žirovskem, ki je izšla decembra lani. Knji-
ga daje velik prispevek k poznavanju zgodovine Žirovskega,
avtorja sta z njo postavila knjižni spomenik žirovskim do-
mačijam in njihovim gospodarjem v letih od 1500 do 1900.
"Poznavanje lokalne preteklosti in domoznanstva krepi
našo identiteto, kar ima v preizkušnjah globalizacije še po-
seben pomen," so v obrazložitvi nagrade zapisali predlaga-
telji, Muzejsko društvo Žiri. B. B.

Drage občanke, spoštovani občani,

Iskrene čestitke ob dnevu državnosti 
in našem občinskem prazniku!

Želim vam obilo prijetnih druženj na prireditvah v
naših lepih krajih in da bi skupaj znali bolje in hitreje
razvijati občino, njeno kulturno in športno življenje

ter gospodarstvo. 

Župan Janez Žakelj
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PONEDELJEK, 27. JUNIJA, 
OD 8.45 DO 13. URE, 
VELIKA SEJNA SOBA, 

UPRAVNA ENOTA ŠKOFJA LOKA (Poljanska c. 2)

Referenčni predavatelji iz Ljubljane, Škofje Loke, 
Freisinga (Nemčija) in Maasmechelna (Belgija)

www.skofjaloka.si

MEDNARODNI STROKOVNI POSVET 
RAZVOJ MEST NA RUŠEVINAH PRETEKLOSTI - 

OB 500. OBLETNICI POTRESA 
V ŠKOFJI LOKI
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Slovenija je bila ob osamo-
svojitvi in danes v gospodar-
ski krizi. Sta si ti podobni?

"Takratna je bila hujša, pa-
dec proizvodnje je bil večji,
brezposelnost tudi, vendar
so bili časi prijetnejši, saj je
bilo vzdušje drugačno."

Zakaj?
"Marsikaj se je dalo spre-

meniti. Pričakovanja prebi-
valcev so bila dobra. Trenut-
no pa vlada destruktivno
vzdušje, vse se skuša diskre-
ditirati in prikazati črno."

Bi nam šlo bolje ob bolj opti-
mističnem razpoloženju?

"Lahko bi se kaj naredilo, a
si Vlada ne upa. Takrat smo
bili v Vladi politični amaterji,
nismo bili vezani na politiko.
Sedaj so politični profesional-
ci, ki imajo malo izhodov."

Razlika je, da se je v dveh
desetletjih močno povečal
dolg države.

"Normalna posledica kri-
ze. Javni dolg je največkrat
odvisen tudi od starosti drža-
ve, mlade se še ne uspejo za-
dolžiti. Dolg Slovenije je si-
cer posledica padca gospo-
darske aktivnosti, ko se moč-
no zmanjšajo prihodki od
davkov, po drugi strani pa se
močno povečajo potrebe po
socialnih transferjih. Poveča-
nje zadolžitve v Sloveniji ni
nič posebnega, velikost jav-
nega dolga je manjša kot v
državah EU. V povprečju je
na 65 odstotkih, pri nas naj
bi konec leta dosegli 45 od-
stotkov BDP. Problem se
preveč poudarja."

Prvo krizo je Slovenija del-
no reševala z inflacijo, da-
nes to zaradi evra ne gre.

"Drži, hkrati pa moramo
vedeti, da so bile tudi takrat
pristojnosti slovenske vlade
precej omejene. Eden od ci-
ljev leta 1990 je bil, da si po-
večamo pristojnosti na račun
federacije. Govorili smo o
asimetrični federaciji, pozne-
je samostojnosti. Gospodar-
ski del Vlade je imel v takrat-
ni negotovosti dve nalogi:
preživeti znotraj Jugoslavije
in se hkrati pripraviti na osa-
mosvojitev."

Vseeno pa ste imeli vzvode
moči v svojih rokah. Kaj bi
danes naredili kot gospo-
darski minister?

"Prav veliko jih nismo
imeli, več smo si jih vzeli.
Danes pa je vlada precej ne-
močna, saj imamo ureditev,
v kateri ni razmejitve med
ekonomsko politiko in go-
spodarskim sistemom. Par-
lament naj odloča o sled-
njem, vlada pa o ekonomski
politiki. Zdaj pa v parlamen-
tu odločajo na primer, da

mora Dars poplačati podi-
zvajalce. To je absurd, saj po-
slanci ne odgovarjajo za svo-
je odločitve."

So menedžerski odkupi pod-
jetij v Sloveniji sesuli banke?

"Najprej, banke niso sesu-
te. Menedžerski odkupi pa so
pripomogli k njihovim pro-
blemom. Med letoma 2005
in 2008 smo imeli nekakšna
hazarderska leta, ko so vsi
verjeli, da so normalni dono-
si v gospodarstvu 30-odstot-
ni. Prebivalci so z varčevanja
v depozitih prešli na špekuli-
ranje - nakupe vrednostnih
papirjev. Nikomur ni bilo
mogoče dopovedati, da se s
prekladanjem papirjev ne da
ustvarjati bogastva. V letih od
2005 do 2008 smo tudi pov-
sem pokvarili prej normalen
razvoj Slovenije."

Ta pa je?
"Približno štiriodstotna go-

spodarsko rast. Tolikšno mo-
remo financirati iz lastnih
prihrankov, višjo pa le z za-
dolževanjem. Takratna sede-
modstotna gospodarska rast
je bila pravzaprav le rast grad-
beništva in finančnega sek-
torja. Zaradi tega sta nastala
balona, ki sta v krizi počila."

Gre lahko pri teh dveh sek-
torjih še nižje, še slabše?

"Lahko. Kaj se je zgodilo?
Banke so se zadolževale v tu-
jini, da so financirale želje
Slovencev po špekuliranju.
Neto zadolženost Slovenije
se je z nič v letu 2005 v štirih
letih povzpela na deset mili-
jard evrov. To sicer ne pome-
ni, da bi se brez tega krizi iz-
ognili, saj so jo povzročile ve-
like države. Bilo bi pa bistve-
no bolje, če ne bi teh deset
milijard vrgli v smeti."

Poglejmo konkreten pri-
mer. Če se nekdanji me-
nedžerji ne bi lotili odkupa
Merkurja, celotna Gorenj-
ska ne bi bila v hudi izgubi.

"Se strinjam. Odkupa so
se lotili s tujim denarjem.
Premoženje Merkurja naj bi

raslo, a je s krizo padlo. Dol-
govi pa so ostali. Za vsemi
takšnimi odkupi je ista zgod-
ba: virtualno napihovanje
premoženja s krediti. Ko se
vrednost vrne na realno ra-
ven, novim lastnikom osta-
nejo dolgovi. Enako velja za
banke, ki so dajale kredite.
Največkrat sploh ne gre za
kriminal, ampak za pohlep
in kratkovidnost. A tudi pri
nakupih delnic na kredit je
tisti, ki jih je prodal, zaslužil,
na drugi strani so številni iz-
gubili. Tako kot v igralnici."

Zakaj tega niso sprevideli  po-
litiki. Matej Lahovnik je (re)fi-
nanciranje menedžerskih
kreditov prepovedal kasneje.

"In s tem naredil še večjo
škodo, saj bi morale banke te
kredite same počasi sanirati.
Probleme bi morali reševati
drugače. Na začetku krize
sem predlagal državno skrbni-
štvo nad finančnimi holdingi,
čeprav ni jasno, ali je država za
to sposobna. Treba je tudi ve-
deti, da je za zdravljenje potre-
ben čas. Vsaj desetletje bo na
primer trajalo, da bomo sani-
rali razmerje med depoziti in
krediti v bankah. Radikalni
premiki le škodujejo."

Kdaj lahko pričakujemo, da
bo Slovenija znova zdravo
rasla?

"Na štiriodstotno rast se
bomo težko vrnili, saj razvi-
tejše države nimajo tako viso-
kih rasti. Prej smo rasli tudi
zaradi spremembe sistema,
sedaj se je ta učinek izpel."

Pa vendar naj bi napredova-
li hitreje kot države EU?

"Z zamudo sledimo Nem-
čiji. Naročila v industriji so vi-
soka, vračajo se na predkrizno
raven, izvozu gre podobno.
Težava je, da te dejavnosti
predstavljajo vedno manjši
del BDP, vse več je storitev."

Kaj so naredili Gorenjci, da
bi se bolje razvijali v dveh
desetletjih?

"Struktura industrije na
Gorenjskem je bila morda

problematična, morda je re-
gija preblizu Ljubljane, do-
stikrat pa kaj nastane tudi
naključno. V Novem mestu
sta Krka in Revoz bolj ko ne
naključno, drugje je kaj
tudi naključno propadlo.
Na Jesenicah stare železar-
ne ne moremo primerjati s
sedanjimi ostanki, vendar
je Acroni le pričakal dobre
čase, saj so preveč jeklarstva
po Evropi prehitro zaprli.
Ko se je povečalo povpraše-
vanje, pa so bili oni še na
trgu. Na ta nihanja se mora-
mo navaditi."

Pa menite, da bi lahko Go-
renjci stavili le na turizem?

"Ne. Verjamem, da mora-
mo imeti nekaj industrije in
kmetijstva. Nikoli ne bi stavil
le na eno dejavnost." 

Bomo ob 30-letnici Slove-
nje še govorili o krizi?

"Težko vprašanje. Kaj bo
leta 2021, ne vem. Morda pa
je kriza normalno stanje, ki
se ga je treba navaditi. Res je,
da je svet zasvojen z gospo-
darsko rastjo, čeprav smo
stagnacije v svetovni zgodo-
vini imeli dlje kot rast."

Vendar smo se je v Sloveni-
ji navadili?

"Seveda, saj smo imeli kar
lep razvoj. Posebno starejša
generacija je lahko od druge
svetovne vojne naprej vedno
govorila o svetli prihodnosti,
skoraj vse se je spreminjalo
na bolje, mlajša generacija
pa ni doživela živilskih kart
niti drugih omejitev. V sodo-
bnem svetu sicer ni težko
proizvajati, težje je najti delo.
So pa ljudje postali izbirčni
pri zaposlitvah, marsikdo ne
bo več prijel lopate."

To pomeni, da živimo bolje.
"Da. Objektivno živimo

bolje. Sicer je revščina rela-
tivna: revnega se počutiš, če
imajo drugi več. Občutek, da
nam gre slabo, je povezan s
tem: po drugi vojni smo jedli
le krompir in nihče se ni ve-
liko pritoževal (smeh)."

Deset milijard vrgli v smeti

"Sem proti prodaji proizvodnega bogastva tujcem. Prodajmo, kar moramo, in ničesar, kar ni
treba. Ko kmet proda vse njive, postane dninar. Če prodamo vse, bomo le še delovna sila,"
pravi dr. Jože Mencinger. / Foto: Matic Zorman

�1. stran

Begunje

Odstopil nadzorni svet Elana

V začetku tedna je odstopno izjavo podal Stojan Nikolić,
predsednik nadzornega sveta Elana, v torek pa še vsi pre-
ostali člani: Tomaž Berločnik, Marko Jaklič, Marko Hočevar
in Tanja Vogelnik. Kljub odstopu naj bi svoje funkcije oprav-
ljali še dva meseca. Po poročanju Dnevnika naj bi v kratkem
moral oditi tudi predsednik uprave Robert Ferko. Prav on
naj bi bil jedro spora med nadzorniki, saj naj bi nekateri za-
menjavo zahtevali že spomladi zaradi suma o nepravilno-
stih. V Elanu v zadnjih mesecih poteka tudi privatizacijski
postopek, interes za nakup vsaj deleža pa je izrazilo okoli
trideset podjetij. B. B.

Šenčur

Jelovica bi kupila Lesno Slovenj Gradec

"V Skupini Jelovica smo se odločili, da poskušamo konsoli-
dirati del slovenske, izvozno usmerjene lesne panoge, saj
menimo, da neaktivnost, ki smo ji priča, vodi v nadaljnje
propadanje slovenskih družb in delovnih mest," je ob napo-
vedi prevzema Lesne iz Slovenj Gradca povedal Gregor Ben-
čina, predsednik upravnega odbora Skupine Jelovica. Lesna
je trenutno v posredni lasti Preventa Globala v stečaju in je
hkrati ena zadnjih samostojnih tovarn ivernih plošč v tem
delu Evrope. Zadnja leta je zaradi izgube trga v težki situa-
ciji, dodatno jih je prizadel še stečaj lastnika, kar otežuje po-
slovanje. "Lesna potrebuje nova sredstva in nov zagon, kar
bi jim prinesel novi lastnik," pravi Benčina. Jelovica je last-
niku Lesne ta teden posredovala ponudbo za odkup, tudi
zato, ker se proizvodni program obeh družb dopolnjuje, Je-
lovica pa bi lahko na Koroškem vzpostavila lesnopredeloval-
ni center. B. B.

Kranj

Sava bo objavila poročilo revizorjev

Sava je na SEOnetu, sistemu elektronskega obveščanja
Ljubljanske borze, objavila, da bosta uprava in nadzorni
svet v skladu z razpravo na zadnji skupščini delničarjev v
skladu za zahtevo delničarjev KAD, SOD in Društva MDS za
preveritev vodenja posameznih poslov družbe Sava (te za-
hteve je skupščina zavrnila), objavila povzetek ugotovitev
Poročila o dejanskih ugotovitvah na podlagi opravljenih do-
govorjenih postopkov v zvezi z izbranimi posli. Poročilo je
pripravila revizorska hiša KPMG v začetku junija lani. Upra-
va in nadzorni svet ocenjujeta, da bosta s to odločitvijo za-
dostila pričakovanjem delničarjev in da bo javna objava pov-
zetka ugotovitev pooblaščenega revizorja učvrstila zaupanje
delničarjev v Savo. B. B.
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Rokodelski sejem v mestu
Promenada
Sprejem freisinškega škofa
HistoriËni plesi
Tolkalna skupina Otroci ritmov
Pohod po treh loških gradovih
Rokodelnice in igrarije

Ogled Nacetove hiše
Rokodelska in lokostrelska delavnica
Coprniška krvava rihta v Loki

Posvet: Razvoj mest na ruševinah
preteklosti

Musica Lokopolitana, festival
historiËne glasbe in plesa

Prost vstop!

25. 6.

26. 6.

27. 6.

25. - 28. 6.
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Cveto Zaplotnik 

Kranj - V Sloveniji so gozdo-
vi med najbolj odprtimi v
Evropi. Ljudje se lahko v
njih prosto gibajo, v njih
lahko nabirajo tudi gobe in
druge gozdne dobrine, pri
tem morajo spoštovati le
nekatera pravila. Pravilnik o
varstvu gozdov določa, da
posameznik za lastne potre-
be lahko nabere na dan naj-
več dva kilograma gob, plo-
dov, mahov in kostanja ter
en kilogram zelnatih ras-
tlin, z izjemo tistih, ki jih je
po predpisih prepovedano
nabirati. Pri nabiranju
mora paziti, da gozda ne
opustoši. Za opustošenje se
šteje, če pri nabiranju plo-
dov, semena ali cvetja
zmanjša površino krošnje
drevesa za več kot 30 odstot-
kov, pri izkoriščanju grmov-
nic pusti manj kot 30 od-
stotkov živih poganjkov, pri
nabiranju zelišč odstrani
več kot 30 odstotkov rastlin
in pri nabiranju mahov od-
strani več kot 20 odstotkov.
Nabiranje gob ureja poseb-
na uredba, ta prepoveduje
namerno uničevanje gob in
podgobja ter redkih in ogro-
ženih vrst ter namerno
uničevanje in nabiranje gob
v osrednjih območjih na-
rodnih in regijskih parkov
ter v naravnih in gozdnih
rezervatih. Posameznik lah-
ko nabere v enem dnevu
največ dva kilograma gob,
gobe mora grobo očistiti že
na rastišču, dovoljeno pa jih
je prenašati le v zračni in
trdni embalaži. 

Kot sta povedala Janez
Logar, vodja kranjske ob-
močne enote zavoda za goz-
dove, in Rolando Nardoni,
vodja tržiške krajevne eno-
te, lastnik gozda nima vpli-
va na nabiralništvo. Dovo-
ljene količine za rekreativ-
no nabiranje določa pravil-
nik, le v primeru, ko lastnik
goji drevje tudi zaradi plo-
dov, lahko lokalna skupnost
na predlog lastnika prepove
nabiranje plodov, vendar pa
te zakonske možnosti ni
mogoče uporabiti za omeji-
tev nabiranja gob. 

Dovolilnice kot za ribolov?

"Z nabiranjem gozdnih
sadežev je podobno kot z re-
kreacijo. Kjer obremenitve
gozdnega prostora niso pre-
tirane in poteka nabiranje v
sprejemljivih okvirih, to ni
moteče. Problemi so v bolj
obremenjenih območjih,
kjer dosedanja ureditev po

našem mnenju ni primerna
in bi bilo treba razmisliti o
dodatnih ukrepih, a pred
spremembo režima bi mo-
rali opraviti široko javno raz-
pravo," pravijo v zavodu in
dodajajo: "Pri iskanju bolj-
ših rešitev je največ predlo-
gov in mnenj za izdajanje
dovolilnic ali letnih kart za
nabiranje gob ali za časovno

omejitev nabiranja v najbolj
obremenjenih predelih. Za
lokalno prebivalstvo bi bile
dovolilnice lahko po simbo-
lični ceni, za druge pa draž-
je. Sistem dovolilnic naj bi
se približal organiziranosti
ribištva. Izdajala naj bi jih
gobarska društva, letna kvo-
ta naj bi bila omejena, ce-
novno pa naj ne bi predstav-
ljale večjega stroška (na pri-
mer - od 10 do 25 evrov). S
tako zbranim denarjem bi
krili stroške nadzora, del bi
lahko namenili lokalni skup-
nosti, del pa tudi za vzdrže-
vanje gozdnih cest."

Ni junaka ...

Nabiralništvo negativno
vpliva na gozd, ugotavljajo v
kranjskem zavodu za goz-
dove in poudarjajo, da se ne-
posredni vpliv kaže pred-
vsem pri množičnem obis-
ku gozda kot uničevanje po-
drasti, gob, ki jih obiskoval-
ci ne poznajo, in občasno
tudi mravljišč. Še hujši je
posredni vpliv, to je neneh-
no motenje divjadi, ki se v
času gobarske sezone pogo-
sto že nima več kam umak-
niti. Ker je med nabiralci
gob že velika konkurenca,
pogosto hodijo v gozd ob
zori, s tem pa plašijo divjad
in motijo lov. Večina nabi-
ralcev je motorizirana, ne-
redko z vožnjo poškodujejo
zgornji ustroj ceste in parki-
rajo na neprimernih mestih
- na izteku traktorske vlake,
na gozdno lesnem skladiš-
ču, ob robu gozdne ceste ...
"Kultura nabiranja gob je še
vedno na nizki ravni. Več-
ina nabira le "ta prave"
gobe, to je jurčke in lisičke,
veliko neznanih vrst pa brez
potrebe konča pomendra-
nih. Zavarovane vrste gob
poznajo le strokovnjaki, lai-
ki pa ne. Večina ve, da lahko
nabere na dan največ dva ki-
lograma gob, a najbrž ni ju-
naka, ki bi spoštoval to ome-
jitev, če bi na enem mestu
našel pet kilogramov gob,"
so prepričani v zavodu za
gozdove, kjer ugotavljajo, da
je tudi sicer kultura obnaša-
nja v gozdu vse slabša.

Lastnik nima veliko vpliva
V Sloveniji lastnik gozda nima veliko vpliva na nabiranje gob in drugih gozdnih dobrin. 

MEŠETAR

Na kranjskem gozdnogospodarskem območju so naj-
večji problemi pri nabiranju gob v krajevni enoti Je-
zersko - Kokra, kjer se pojavljajo že tudi nabiralci z
ljubljanskega in primorskega območja. Znana gobar-
ska območja so tudi Jelendol v tržiški občini, kranjski
del Jelovice, Udin boršt ter gozdovi med Joštom, Mo-
horjem, Jamnikom in Besnico.

Janez Logar

Rolando Nardoni

Jože in Mojca Žagar pred kočo na Veliki Poljani

Zasip

Srečanje predstavnikov agrarnih skupnosti

Agrarna skupnost Zasip in kmetijska svetovalna služba bo-
sta v sredo, 29. junija, z začetkom ob 10. uri pripravili pri
pastirski koči na planini Spodnja Krma srečanje predstavni-
kov agrarnih skupnosti. Po predstavitvi Agrarne skupnosti
Zasip in planine Krma bo ogled pašnika in tehnologije
paše, nato pa še predstavitev kmetovanja na vodovarstve-
nih območjih, v Triglavskem narodnem parku in na urbanih
območjih. Na srečanje so povabili predsednike agrarnih oz.
pašnih skupnosti ter predstavnike njihovih gospodarskih
odborov. C. Z. 

Goriče

Čebelarji proslavili jubilej in razvili prapor

Čebelarsko društvo Goriče je v soboto na slovesnosti v
domu Lovske družine Storžič na Pangršici proslavilo 50-let-
nico delovanja, ob tej priložnosti pa je razvilo tudi društve-
ni prapor. Zaslužnim članom so podelili priznanja, prazno-
vanje pa so obogatili tudi učenci podružnične šole Goriče
ter domači pevski zbor. Ob petka do nedelje so bili v lov-
skem domu tudi Medeni dnevi, na katerih je bilo možno po-
kusiti in kupiti medene izdelke ter si ogledati čebelarsko raz-
stavo in razstavo izdelkov učencev osnovne šole in čebelar-
skega krožka iz Gorič. C. Z. 

vabi k sodelovanju delavce/delavke za opravljanje del in nalog pri 

VODENJU DEL NA GRADBIŠČIH

Od kandidatov pričakujemo srednjo izobrazbo gradbene
smeri - gradbeni tehnik ali gradbeni delovodja. 

Vabimo vse zainteresirane kandidate, da pošljete ponudbe z
dokazili o izobrazbi in opisom dosedanjih delovnih izkušenj na
naslov Gorenjska gradbena družba, d. d., Jezerska cesta 20,
Kranj.

Za dodatne informacije smo vam na voljo v kadrovski službi - 
tel. 04/280 60 14. 

Tržne cene govejega mesa

Agencija za kmetijske trge in razvoj podeželja pripravlja tudi
tržno poročilo za govejo meso. Poglejmo, kakšne so bile
cene v tednu med 6. in 12. junijem, ko je bilo zaklanih 467
do dve leti starih bikov, 38 več kot dve leti starih bikov, 101
krava in 81 telic. K ceni so prišteti povprečni prevozni stroš-
ki v višini 5,02 evra na sto kilogramov hladne mase. C. Z.

Cene klavnih trupov oz. polovic (v EUR/100kg)
Kakovostni Biki, stari do Biki, stari nad Krave Telice

razred 24 mesecev 24 mesecev
U2 317,33 - - 285,02
U3 318,67 - - 315,02
R2 312,51 - - 296,44
R3 314,16 313,33 232,53 303,22
R4 - - 235,09 311,89
O2 296,13 - 201,65 247,23
O3 308,51 - 215,15 279,34
O4 - - n. p. 284,21
P2 - - 183,86 -
P3 - - 192,01 -

Cveto Zaplotnik 

Povlje - Upravljanje koče na
planini Velika Poljana na
nadmorski višini 1460 me-
trov sta letos prevzela za-
konca Jože in Mojca Žagar,
pomagata pa jima tudi sino-
va Janez in Andrej. Spre-
memba je že opazna. Pri
koči, ki je sicer v lasti Agrar-
ne skupnosti Povlje, je po-
stavljena nova ograja, ob-
novljene so klopi, lotili so se

tudi obnove notranjosti.
Obiskovalcem planine po-
strežejo z domačimi dobro-
tami, v času pašne sezone,
ki se je začela 11. junija in
bo trajala vse do septembra,
pa tudi s kislim mlekom in
žganci. Jože, ki pase živino
na Veliki in Mali Poljani ter
tudi na sosednji planini Ja-
vornik, prosi obiskovalce,
da ne plašijo živali in da ob
prihodu na planino pse dajo
na povodce. 

Upravljanje koče prevzela 
zakonca Žagar
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Alenka Bole Vrabec

Jelena Justin

Spokojen greben Spodnjih
bohinjskih gora je pregrada
na meji med Primorsko in
Gorenjsko. Sicer zelo strma
južna pobočja so travnata, se-
verna pobočja pa kažejo dru-
gačno, bolj divjo skalnato po-
dobo. Čez grebena je spelja-
na Slovenska planinska pot,
zato je naš današnji vrh po-
leg Črne prsti v tej verigi
gora tudi najbolj obiskan. Ja,
prav sta uganili. Danes
bomo šli na Rodico; ampak
skoraj iz doline, tako da
bomo premagali kar nekaj
višinske razlike. 

Zapeljemo se skozi Bohinj-
sko Bistrico in nadaljujemo
proti Bohinjskemu jezeru. Na
koncu vasi Laški Rovt, nekaj
sto metrov naprej, se levo od-
cepi makadamska cesta. Na
količku ob desni strani maka-
dama opazimo oznako Tri-
glavskega narodnega parka.
Nadaljujemo po cesti in po
stotih metrih poti zavijemo
levo. Cesta se začne precej str-
mo vzpenjati. Nekajkrat smo
na razpotju poti in tam se dr-
žimo levo oz. tiste ceste, ki je
bolj zvožena. Po približno šti-
rih kilometrih ceste na desni
strani opazimo smerokaz za
planino Suha. Ob cesti je več
manjših parkirišč, kjer parki-
ramo. Smerokaz nas usmeri
na gozdni kolovoz, ki se v
spodnjih metrih strmo vzpe-
nja. Strmina ne popusti. Pri-
demo do makadamske ceste,

kjer nadaljujemo levo. Za na-
slednjim ovinkom na drevesu
zagledamo markacijo in na-
daljujemo desno, strmo skozi
gozd. Kar naenkrat sledi pol-
ožna pot, kjer je trenutno kar
nekaj podrtih dreves. Marka-
cije nas usmerijo levo na
gozdno območje. Strmina
nas skozi Javorje pripelje do
planine Suha na nadmorski
višini 1378 metrov. Prejšnji te-
den me je izza stana zvedavo
opazovalo mlado govedo. Ja,
Suha je živa planina, kjer se
pase živina. Čaka nas preče-
nje planine in vzpon na gre-
ben. Najprej gremo mimo
prve koče na desni strani, ko
markirana steza začne zavija-
ti rahlo bolj proti levi strani,
nato pa sledi vzpon skozi ruš-
je, mimo macesnov. Vstopa-
mo v izrazito kraški svet, poln
razdrapanih skal in pečin.
Smo v predelu, imenovanem
V plazičih, upravičeno, saj je
to del, kjer pozimi rado plazi.
Skozi gruščevnat teren se
povzpnemo do travnate glo-
beli Zadnja Suha, kjer se v ne-
kaj korakih priključimo gre-
benski poti, ki povezuje Vogel
in Črno prst. Markirana pot
nas pelje čez Lepo Suho, kjer
na drugi strani malenkost iz-
gubimo na višini. Odpirajo se
nam razgledi na Primorsko
stran, kjer sta globoko pod
nami vasici Grant in Rut. Bo-
hinjska piramida Rodica je
ves čas mogočno pred nami.
Na njen vrh se povzpnemo z
desne, markirane strani. Naša

pot dobiva vse bolj okus po vi-
sokogorju, ko kar naenkrat
dosežemo vrh; smo tik pod
2000 metri nadmorske viši-
ne. Razgled je božanski. Pred
nami se razprostira celotna
veriga Julijskih Alp: Triglav-
sko pogorje, Pokljuka z dobro
vidnimi planinami, bohinjske
planine, Debeli vrh, Stogovi,
Vogel, Žabiški Kuk, Vrh nad
Škrbino, Podrta gora, Tol-
minski Kuk, Mahavšček, Bo-
gatin, v daljavi se vidi Krn. 

Z vrha Rodice sestopimo
po desni strani, čez Malo Ro-
dico, ravno nasprotno, kot
smo se prej vzpenjali. Marki-
rana pot, ki jo moramo dose-
či, je dobro vidna, kajti pot
sestopa do grebena poteka
po nemarkiranem svetu, a je
orientacijsko povsem pre-
prosta. Na grebenu se pri-
ključimo poti transverzale,
po vzponu čez Lepo Suho pa

kmalu zavijemo desno in
prek globeli Zadnja Suha za-
čnemo sestopati proti plani-
ni Suha, od tam pa proti je-
klenemu konjičku. Ob sesto-
pu sva imela bližnje srečanje
tudi z malim modrasom. Žal
sem bila prepozna, da bi ga
fotografirala oz. se mi je pre-
hitro umaknil s poti. 

Naj na koncu opozorim le
na to, da se bomo v vrhnjem
delu gibali po grebenski poti,
zato je za vzpon nujno stabil-
no vreme brez neviht, ki so v
teh dneh še kako prisotne.
Za lažjo orientacijo po maka-
damski cesti pa priporočam
uporabo Sidartinega zemlje-
vida Bohinj, Triglav-Krn-
Črna prst, 1 : 25000. 

Nadmorska višina: 1966 m
Višinska razlika: ok. 1000 m
Trajanje: 4 ure
Zahtevnost: ★★★★★

Planinski izlet:  Rodica (1966 m)

Bohinjska piramida
Gora, preko katere vodi Slovenska planinska pot, je piramida, ki meji na toplo Primorsko in hladno
Gorenjsko. Tokrat jo bomo obiskali skoraj povsem iz doline.

Rdeče češnje rada jem ...
Na tržnici v Limogeu jih je
bilo res na pretek. Povsod
po pekarnah in slaščičarnah
so ponujali 'najboljši, naj-
bolj slasten, po pravem ba-
bičinem receptu' pečen na-
rastek s češnjami. Franco-
ska pokrajina Limousin po
njem slovi.. Glavno mesto
pokrajine je Limoges, ki le-
tos praznuje tristoletnico
znamenitega limoškega
porcelana. V okolici mesta
je veliko kaolina, kar daje
porcelanu izjemno belino,
dodatki barve pa belino še
poudarjajo. Včasih je limo-
ški porcelan romal le na
dvore in v hiše bogatinov.
Zdaj se več kot trideset ma-
nufaktur trudi, da bi s pre-
prostejšimi, a zelo elegant-
nimi izdelki privabili tudi
kupce s tanjšo denarnico.

Največja paša za oči je mu-
zej, v katerem ni nič manj
kot deset tisoč kosov porce-
lana. Ko ga obhodiš, te pri-
me lakota. Nekdo je 'cla-
futis' razumel kot klofuta ...
Izraz se je prijel, recept pa
tudi. Nekatere je navdušila
tudi rižota iz pečice. 

Narastek s češnjami

Za 4 do 6 oseb potrebujemo:
500 g češenj (o tem, ali so iz-
koščičene ali ne, so mnenja
različna. Nekateri znani ku-
harji trdijo, da je tradicionalen
clafoutis aux cerises (izgovori
se: klafut  o ceriz) s peškami.
Goste se pač ljubeznivo opozo-
ri ...), 125 g moke, 3 žlice slad-
korja, 30 g zmletih mandljev ,
1/2 stroka vanilije , 250 ml
mleka, lahko tudi 125 ml sme-
tane in 125 ml mleka, 4 jajca,

40 g stopljenega masla, maslo
za pekač, moko za pekač ,
sladkor v prahu in nekaj češenj
za okras

Pečico ogrejemo na 220
oC. Češnje operemo, osuši-
mo in se odločimo za košči-
ce ali brez njih. V skledi
zmešamo sladkor, mandlje,
moko in sol. Počasi dodaja-
mo jajce za jajcem in vmes
stepamo na roko. Izluščimo
pol stroka vanilije in ga
vmešamo v zmes, ki ji doda-
mo mleko ali mleko in sme-
tano. Na koncu vlijemo v te-
sto še stopljeno in ohlajeno
maslo. 

S koscem masla namasti-
mo primeren ognjevaren
model ali okrogel model.
Prelijemo s testom in peče-
mo 30-40 minut, da posta-
ne skorjica zlato rjava. Vza-

memo iz pečice, potresemo
s sladkorno moko, okrasimo
s celimi češnjami in postre-
žemo. Narastek s češnjami
je dober tudi mrzel. 

Rižota z gobami 
iz pečice

Za 4 do 6 oseb potrebujemo:
4 žlice oljčnega olja, 400 g rja-
vih šampinjonov, narezanih
na debele rezine, 120 g na kos-
ce narezane pancete, 1 veliko
sesekljano čebulo, 2 stroka čes-
na, 350 g riža arborio , 1,2 l ze-
lenjavne ali kurje juhe, 1 žlico
sveže sesekljanega pehtrana,
sol in poper, 100 g naribanega
parmezana

2 žlici oljčnega olja moč-
no segrejemo, dodamo
gobe in med mešanjem
pražimo 2-3 minute. Gobe

iz globoke ponve preložimo
v skodelo. Nato damo v po-
nev panceto, pražimo ena-
ko dolgo in jo dodamo go-
bam. Na preostalih 2 žlicah
oljčnega olja 2 minuti duši-
mo čebulo, dodamo riž in
česen ter pražimo še 2 mi-
nuti. Zalijemo z juho, damo
v rižoto še gobe in slanino,
začinimo s soljo, poprom in
pehtranom in kratko pre-
vremo. Rižoto predenemo v
ognjevarno posod, pokrije-
mo in pečemo približno 20
minut pri 180-190 oC, da
riž popije skoraj vso tekoči-
no. Odkrijemo posodo,
damo v rižoto parmezan in
še malce popečemo. Riž me
sme biti razkuhan. Potrese-
mo s preostankom parme-
zana in ponudimo z listnato
solato. 

Pa dober tek!

Bohinjska piramida, Rodica, v daljavi / Foto: Jelena Justin

Vrh Rodice z grebenom Spodnjih bohinjski gora proti 
Bogatinu / Foto: Jelena Justin

Planina Suha na nadmorski višini 1378 m / Foto: Jelena Justin

M I Z I C A , P O G R N I S EPečena klofuta
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Narava nas je skozi zgodovino oboga�la s čudovi�mi stvarmi. Ena takih je soteskaČepa/Tscheppaschlucht na koroški strani ljubeljske doline, 
ki jo je na svoji po� k izlivu v Dravo med skalnimi ostenji pod Žingarico/Singerberg izdolbel Ljubeljski potok ali Ljubeljska Borovnica.

Soteska Čepa/Tscheppaschlucht

Dunaj

Ljubeljski potok ali Ljubeljska Borovnica/Loiblbach je na 
svoji po� do Drave na koroški strani Ljubelja �sočletja 
izjedala sotesko, ki so jo domačini imenovali Čepa ali Šum 
oziroma Tscheppaschlucht po nemško. Vhod v sotesko je 
pred vasjo Podljubelj/Unterloibl na koroški strani, kjer je 
urejeno veliko in varno parkirišče. Pot po soteski je sliko-
vita in varna. Pohodnika vodi ob reki, pod pečinami, po 
lestvah in galerijah. 
Obiskovalec se lahko odloči za krajšo ali daljšo pot. Krajša 
se konča pri gos�lni Dojčpeter/Deutscher Peter pod Lju-
beljem, daljša, ki poteka tudi mimo slapu Sopot/Tschauko-
fall, pa v slikovi� dolini Poden/Bodental v bližini Slovenje-
ga Plajberga/Windisch Bleiberg.

 

Fotografija: Zelo dobro urejena pot po-
teka mimo slapičev, tolmunov, balvanov, 
melišč in drugih naravnih znamenitos�.

Pri vseh izhodih iz soteske so tudi 
postajališča, od koder avtobusi po-
hodnike pripeljejo do parkirišča. Vozni 
redi so na�snjeni na prospektu, ki ga 
dobi vsak obiskovalec. 
Soteska je dolga skoraj kilometer in 
pol. Izredno dobro varovana pot pote-
ka mimo čudovi�h slapičev, tolmunov, 
balvanov, melišč in drugih naravnih 
znamenitos�, v njej pa je urejen tudi 
adrenalinski park. 
Legenda pravi, da je dobila soteska 
ime po čepu, velikem kamnu, ki je pa-
del vanjo in jo kot čep zaprl, vendar ga 
je voda na srečo odplavila. 
Soteska je ena od najbolj obiskanih 
koroških posebnos�, saj jo na leto 
obišče nad 100 �soč ljudi. 
Cene vstopnic: odrasli 7,50 €, skupi-
ne nad 15 oseb 6,50 €, upokojenci, 
študen� in člani alpskih društev 5,50 
€, otroci do 15 let 4,50 € in otroci v 
šolskih skupinah 3,50 €. 
Popotnik se po obisku Čepe lah-
ko okrepča v številnih dobrih, 
domačih gostilnah. Te gostilne 
so: Zur Tscheppaschlucht/K Čepi 
Podljubelj/Unterloibl; Deutscher Pe-
ter/Dojčpeter, Loibltal/Brodi; Serei-
nig/Serajnik, Bodental/Poden; Zum 
Mühlrad/Pri mlinskemu kamnu, Bo-
dental/Poden; Lausegger/Lauseger, 
Bodental/Poden; Bodenbauer/Poden-
ski kmet, Bodental/Poden; Feidlwirt, 
Windisch Bleiberg/Slovenji Plajberg; 
Kirchenwirt, Windisch Bleiberg/Slo-
venji Plajberg; Zur Post/Pri Poš�, Un-
terbergen/Podgora in Klagenfurter 
Hü�e/Celovška koča, Karavanke.

  Soteska Čepa bo odprta do 26. okto-
  bra 2011 (odvisno tudi od vremena)

http://www.kaernten.at >>

Jože Košnjek

Prostor nam ne omogoča,
da bi o mestu Borovlje/Fer-
lach napisali kaj več, čeprav
bi si kraj to zaslužil. O Lju-
beljski dolini, ki nas pelje
mimo največje naravne zna-
menitosti v občini in ene od
najbolj obiskanih izletniških
točk na Koroškem naravne
soteske Čepe ali Tschep-
paschlucht, včasih so ji zara-
di številnih slapov, prek kate-
rih pada potok Ljubeljska
Borovnica, rekli kar Šum, pi-
šemo posebej. O Borov-
ljah/Ferlach, ki je najjužnej-
še mesto na Koroškem in
središče Roža/Rosental, pa
je treba omeniti zgodovino,
ki je povezana predvsem s
tovorništvom prek Ljubelja
in trgovino, ter s puškar-
stvom. Mesto je zgodovina
prvič omenila leta 1246 kot
Vrolach. Od 16. stoletja na-

prej pa so Borovlje znane po
izdelovanju orožja, še pose-
bej lovskega. Ta tradicija je
živa še danes. V Borovljah se
šolajo puškarji iz vse Avstrije
in tudi iz sosednjih držav, v
gradu pa je na ogled bogat
lovski in puškarski muzej.
Ker ležijo Borovlje v lepem

in neokrnjenem naravnem
okolju na desnem bregu
Drave, omogočajo obiskoval-
cu veliko izletniških užitkov,
ki jih lahko doživlja sam, peš
ali na kolesu ali v organizira-
nih skupinah. Lahko se odlo-
či za potepanje proti vzhodu,
pod Karavankami, tja do

Sel/Zell Pfarre, ali na zahod
po Rožu, nad Borovljami in
Rožom pa se dvigajo tudi za-
nimivi in lahko dosegljivi
gorski vrhovi, enkratna pa je
dolina Poden/Bodental, ka-
mor se odcepi pot na vrhu
Malega Ljubelja. Torej, le
pot pod noge! 

Mesto med Ljubeljem in Dravo
Največje mesto v Rožu/Rosental ima bogato zgodovino in zanimivo sedanjost.

Središče Borovelj s spomenikom in občinsko hišo v ozadju
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Poletje je najboljši čas za potovanja. Celovško letališče Kärnten Airport je povezano z najzanimivejšimi 
evropskimi des�nacijami. Tako so vam udobno in brez nepotrebnih ovir odprta vrata v širni svet.

„Optimalne povezave celovškega
 letališča z evropskimi prestolnicami 

omogočajo tudi idealne prestope 
za lete po vsem svetu.“

Mag. Johannes Silvester Gatterer, 
poslovodja celovškega letališča 

Kärnten Airport

Prihaja poletje - Letališče 
Celovec so vrata v širni svet

Želite potovati v daljne dežele, obisati zanimive 
prestolnice ali pa se le odpočiti na Ibizi? S celovškega 
letališča si boste lahko vse te želje uresničili hitro in 
enostavno. Direktne povezave z letališča Celovec so 
npr. v London, Berlin in Hamburg. Op�malne pove-
zave z evropskimi prestolnicami pa omogočajo tudi 
idealne prestope za lete po vsem svetu.  
Na spletu lahko popolnoma enostavno načrtujete in 
rezervirate potovanja v vse svetovne des�nacije. Na 
spletnih straneh www.cologne-bonn-connect.com in 
tudi na www.viaberlin.com boste našli vse poveza-
ve med Celovcem in letališči po vsem svetu. Tako 
lahko popolnoma enostavno in hitro rezervirate 
najugodnejšo varianto za potovanje v želeno des-
�nacijo. Naše partnerske letalske družbe - Air Ber-
lin, Austrian, Germanwings, Lu�hansa in Ryanair 
zagotavljajo tudi idealne prestope na drugo letalo. 
Urnik letenja je tako usklajen, da potnikom v večini 
primerov ni treba dolgo čaka�. 

Letališče Celovec je vsekakor ideal-
na izhodiščna točka za potovanja v 
najzanimivejše počitniške des�nacije. 
Palma de Mallorca, Ibiza, Thessaloniki, 
Barcelona in številni drugi kraji so tako 
oddaljeni od Celovca zgolj dve uri. 
Vse ostale informacije in poletni vozni 
red  boste našli na naši spletni strani 

www.kaernten-airport.at

Poleg direktnih povezav so vam 
na voljo tudi atrak�vne možnos� 
prestopa za lete po vsem svetu
� Dunaj (www.austrian.com)
� München (www.lu�hansa.com)
� Köln (www.germanwings.com)
� Düsseldorf (www.airberlin.com)
� Berlin (www.airberlin.com)
� London (www.ryanair.com)

Dunaj

Celovec Informacije 
in rezervacije:
KÄRNTEN AIRPORT
LETALIŠČE CELOVEC
Flughafenstrasse 60 - 64
9020 Klagenfurt/Celovec
telefon 0043/463/41500-0
office@kaernten-airport.at
www.kaernten-airport.at

LETALSKA
DRUŽBA

DIREKTNA
POVEZAVA...

Berlin

Düsseldorf

Hamburg

Köln

London

München

Wien/Dunaj

PRESTOP NA DRUGO LETALO
ZA LETE PO VSEM SVETU...

NOVO

NOVO

NOVO

Basel, Pariz, St. Petersburg
vse na www.airberlin.com
Ibiza, Sylt, Zürich
vse na www.airberlin.com
Zürich
vse na www.airberlin.com

Barcelona, Berlin, Dresden, Leipzig, London, 
Mailand, München, Palma de Mallorca, 
Stockholm, Tel Aviv, Thessaloniki, Zürich
vse na www.germanwings.com

vse na www.ryanair.com

vse na www.lu�hansa.com

vse na www.austrian.com

Turis�čni urad mesta Celovec ob Vrbskem jezeru ponuja gostom letos posebno nostalgično doživetje. V veteranskem avtobusu brez strehe in 
med plovbo po Vrbskem jezeru bodo obiskovalci v spremstvu turis�čnega vodiča pod motom Sightseeing-Tour spoznali različne znamenitos�. 

S starodobnim avtobusom po Celovcu 
Vse poletje, vsak torek, četrtek in 
petek, se bo mogoče vozi� po Celov-
cu z veteranskim oziroma starodob-
nim avtobusom znamke Steyr, ki je v 
lastništvu društva Nostalgiebahnen 
Kärnten. Ta starodobni avtobus brez 
strehe bo goste vozil od ene zname-
nitos� mesta do druge. 

Zanimiva pot
Pričetek potovanja je pred pisarno 
celovškega turis�čnega urada na No-
vem trgu - Neuer Platz ob 9.30. Pot-
nikom bodo izkušeni turis�čni vodniki 
povedali vse o mestu, deželi in ljudeh 
ter točkah, kjer se bodo ustavljali. 
Pot bo vodila preko trga Heiligen-
geistplatz k celovškemu mestnemu 
gledališču. Prvotno je bilo to mest-
no plesišče za aristokracijo, šele leta 
1908 pa je bilo to poslopje preureje-
no v mestno gledališče.

Od gledališča gre pot naprej po ulici 
St. Veiter Strasse do gradu Mageregg, 
kjer bodo gostje obiskali živalski park. 
Preko ulice Feldkirchner Strasse se bo 
napo�l starodobni avtobus zopet v 
mesto in preko griča Kreuzbergl pro� 
Vrbskem jezeru. 

Razstava Stari Celovec (zgoraj)

Vožnja s starodobnim avtobusom brez 
strehe (spodaj)
(Foto arhiv mesta Celovec/Fritzpress)

Nazaj v mesto
Na izhodiščno točko potovanja se 
vračate po obvoznici Südring. Pot pelje 
mimo štadiona Wörthersee-Stadion, 
ki spada med najlepša igrišča zadnjega 
evropskega nogometnega prvenstva 
iz leta 2008. Potem zavije starodobni 
avtobus na cesto Rosentaler Stras-
se. Okoli 13. ure pa se to zanimivo 
nostalgično potovanje konča na No-
vem trgu - Neuer Platz.

Plovba po Vrbskem jezeru z nostalgično 
ladjo Loretto
(Foto arhiv mesta Celovec/Fritzpress)

Tramvajski muzej 
(Foto arhiv mesta Celovec/Fritzpress)

Naslednja postaja je Lendkanal, kjer je 
na ogled zelo zanimiva razstava Stari 
Celovec in tramvajski muzej.

Nostalgična plovba
Naslednja postaja je plovba z no-
stalgično ladjo Lore�o. To je najstarejša 
motorna ladja na Vrbskem jezeru, 
dovršena leta 1924. Roman�čna plovba 
po zalivu vodi mimo gradov Maria Lo-
re�o in Maiernigg in tudi ob čudovi�h 
vilah pro� naselju Krumpendorf.

Informacije:
Klagenfurt Tourismus 
Neuer Platz 1, Rathaus 
9010 Klagenfurt/Celovec 
tel.: +43/(0)463/537-2223 
tourismus@klagenfurt.at 
www.klagenfurt-tourismus.at

Nostalgične dogodivščine
15. junij - 15. september 2011,
odhod vsak torek, četrtek in
petek ob 9.30.
 
Karte lahko kupite v prostorih
celovškega turističnega urada
Klagenfurt Tourismus.
Cene: odrasli 13,- €, otroci do 5
let brezplačno, 6 – 15 let 7,- €, 
družine 2 odrasla + 2 otroka 33,- €
Prijave so potrebne najmanj 
en dan vnaprej. V primeru 
slabega vremena izlet odpade.
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Nakupovanje 
brez meja 
_ Ob nakupovanju boste zagotovo uživali – ATRIO je 

največji nakupovalni center na avstrijskem Koroškem 

_ Preko 80 trgovin, kavarn in restavracij

_ Interspar Hypermarkt, Hervis-Sports, H&M – moda za 
ženske, moške in otroke, Humanic – največja koroška 
trgovina z obutvijo, Kastner & Öhler – največja 
koroška modna blagovnica, Baby-Walz – največja 
koroška strokovna trgovina za dojenčke, Depot – 
oprema in dekoracija za notranje prostore, hišo in vrt

_ LOLLIPOP - v nakupovalnem centru ATRIO je največje 
koroško pokrito igrišče odprto tudi ob nedeljah

_ Idealna izletniška točka za vso družino

_ Preko Jesenic samo nekaj minut od državne meje, 
po avtocesti A2 smer Italija, izvoz z avtoceste 
Villach-Warmbad/Beljak

 www.atrio.at

posebej širokih

25. junija odprto 

do 18. ure!

Jože Košnjek

Leta 2007 so pred Belja-
kom/Villach, mestom na
Dravi, ob stičišču cest iz sme-
ri Celovca/Klagenfurt, iz Slo-
venije skozi predor Karavanke
ali preko Korenskega se-
dla/Wurzenpass in iz Trbi-
ža/Tarvisio v Italiji, zgradili
moderno nakupovalno sre-
dišče Atrio. Za kupca prijazno
zgrajeno središče je na izvrst-
ni in lahko dostopni lokaciji,
saj je do Celovca ali Trbiža le
dobre pol ure vožnje, do Ljub-
ljane eno uro, do Trsta pa uro
in pol. Je v središču alpskega
in jadranskega prostora, kar je
zanj še posebna prednost. Da
bi še posebej poudarili lokaci-
jo na stičišču treh držav, so v
parku pred vhodom v naku-
povalno središče prevladujoče
tri barve: rdeča, ki je značilna
za Avstrijo, zelena, ki poudar-
ja Italijo, in modra, ki simboli-
zira Slovenijo. Mesto Beljak je
tudi pobrateno s Kranjem.

"Mi smo kar veliki," je pove-
dal prijazni vodja centra Atrio

mag. Richard Oswald iz Celo-
vca, ki nas je popeljal po naj-
bolj zanimivih delih nakupo-
valnega središča. "Atrio obse-
ga nad štirideset tisoč kvadrat-
nih metrov prodajnih povr-
šin. Pod našo streho je prek
osemdeset prodajaln, kupci
pa lahko uporabljajo dva tisoč
brezplačnih parkirišč in se vo-
zijo z devetimi dvigali in
osemnajstimi premičnimi
stopnicami. Lani nas je obis-
kalo nad pet milijonov kupcev
iz Avstrije in številnih drugih
držav, med njimi tudi iz Slo-
venije, s katero smo sosedje in

nismo daleč narazen. Pri nas
je veliko zanimivega. Naša In-
tersparova trgovina je magnet
za kupce. Pri nas imajo svoje
prodajalne vrhunske blago-
vne znamke in trgovske
hiše. Dobra, raznovrstna in
po zmernih cenah je gostin-
ska ponudba. Za kupce, ki
prihajajo k nam z otroki,
smo na šeststo kvadratnih
metrih uredili kotiček za
igro in zabavo otrok Lolli-
pop. Ko starši nakupujejo ali
posedajo v restavraciji, je
otrokom zagotovljena varna
igra. Lani smo v Lollipopu

organizirali nad sedemsto
otroških praznovanj in za-
bav," je povedal Richard Os-
wald. V zabavišču je bilo že
nad 250 tisoč obiskovalcev,
med katerimi jih je bilo veli-
ko iz Slovenije. Pri njih se
radi ustavljajo tudi smučarji,
ki smučajo na bližnjih koro-
ških smučiščih.

Intersparova trgovina je
od ponedeljka do petka odpr-
ta med 8. uro in 19.30 in v
sobotah do 18. ure, druge tr-
govine pa so med tednom
odprte 9. in 19.30, v sobotah
pa do 18. ure. Lollipop je med
tednom odprt med 9. in
19.30 in v sobotah do 19. ure,
v nedeljah pa med 10. in 18.
uro, ko so odprte tudi bližnje
restavracije.

Vodja centra Richard Os-
wald je povedal, da namenja-
jo posebno pozornost večje-
zičnosti. Pisni vodniki po tr-
govinah in jedilni listi so več-
inoma napisani v nemščini,
italijanščini in slovenščini pa
tudi v angleščini. Večjezična
je tudi njihova spletna stran. 

Atrio, nakupovalno srce Beljaka
Nad štirideset tisoč kvadratnih metrov prodajnih površin, prek osemdeset trgovin, dva tisoč 
brezplačnih parkirišč, prostor za varnost in igro otrok ter pet milijonov obiskovalcev na leto govorijo
o razsežnosti nakupovalnega središča Atrio v Beljaku/Villach.

PRIREDITVE V ATRIU
Sobota, 25. junija: Zaključek natečaja New Face
Sobota, 25. junija: Praznični kolesarski izlet Senza
confini v organizaciji mest Beljak in Trbiž ter 
nakupovalnega središča Atrio
Četrtek, 30. junija: Senza confini - Bodypainting 
v nakupovalnem središču Atrio s sodelovanjem 
10 svetovnih prvakov v tej disciplini
Četrtek, 14. julija in 11. avgusta: 
Bolšji sejem v nakupovalnem središču Atrio

Mag. Richard Oswald, vodja centra Atrio, na veliki maketi
Koroške in sosednjih dežel kaže, kje je Gorenjska.

Posebne nagrade je bil deležen 250-tisoči obiskovalec 
Lollipopa. Skupinska slika z mag. Richardom Oswaldom je
bila seveda nekaj običajnega. 
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Vilma Stanovnik

Leše - Ljubitelji motoristič-
nih dirk so minulo soboto
svoje jeklene konjičke preiz-
kušali na atraktivni, 1200
metrov dolgi progi v Lešah
nad Tržičem, kjer so se zbrali
tako najmlajši kot tisti, ki uži-
vajo na tekmah s starodobni-
mi motorji. "Pričakovali smo
sicer nekaj več kot trideset na-
stopajočih, vendar pa smo
organizatorji zadovoljni, saj
je prišlo ogromno gledalcev,
kar pomeni, da je za ta šport
veliko zanimanja," je v ime-
nu organizatorjev, društva
DRTK, povedal domačin z
Leš Cveto Bohinjec, ki z mo-
torističnimi prijatelji jutri na-
črtuje izlet na hrvaški Grob-
nik, kamor iz Leš odhaja avto-
bus navijačev. Tam bo na-
mreč tekmoval tudi edini Go-
renjec, ki zadnja leta z moto-
ciklom s prikolico uspešno
nastopa na dirkah svetovnega
prvenstva, Milan Špendal z
Orehka, ki je bil na dirki v Le-
šah starter.

"Poleg tekme Alpe-Adria
bo ta konec tedna na Grobni-
ku tudi tekma svetovnega pr-

venstva prikoličarjev, ki se je s
sovoznikom Petrom Hillom
že veseliva, saj prav na naše
najbližje dirkališče nad Reko
vedno pride veliko najinih na-
vijačev, ki jih seveda pričaku-
jeva tudi ta vikend," je pove-
dal Milan Špendal, ki je sezo-
no odlično začel, saj sta s Pet-
rom Hillom na odprtem itali-
janskem prvenstvu zmagala
in popravila rekord proge.
"Po tej dirki sva šla na tekmi
svetovnega prvenstva v nem-
ški Schleiz, kjer sva bila prvi
dan dvanajsta, drugi dan pa
sva se na ogrevanju zvrnila.
Jaz sem si zlomil rebro in zvil
roko, Peter pa se je malce po-
tolkel. Vendar sva sedaj spet
pripravljena na novi dirki," je
povedal Milan Špendal, ki je
lani sezono končal kot deseti
najboljši na svetu in upa, da
bo ta konec tedna na Grobni-
ku imel več sreče kot lani, ko
sta se s sovoznikom prevrnila
in poškodovala že na petko-
vem treningu. Nato ga v tej
sezoni čakajo dirke še na
treh dirkališčih, skupaj pa je
za prikoličarji letos na spore-
du osem dirk za svetovni po-
kal. 

V Lešah štarter, 
na Grobniku tekmovalec
Naš najboljši tekmovalec med motociklisti s prikolico Milan Špendal bo ta konec tedna nastopal 
na dirki svetovnega prvenstva na Grobniku, na prosti vikend pa smo ga minulo soboto videli kot 
starteja na moto dirki v Lešah.

Brdo pri Kranju

Predsednik sprejel ekipo specialnih olimpijcev

Od 25. junija do 4. julija bodo v Atenah v Grčiji potekale pole-
tne svetovne igre Specialne olimpijade. Gre za največji sveto-
vni športni in družabni dogodek za osebe z motnjami v du-
ševnem razvoju v letošnjem letu, na katerem bo med skupaj
7500 športniki nastopila tudi ekipa 24 športnikov Specialne
olimpiade Slovenije. M. B.

Kranj

Na Joštu v rekordnem času

Klub študentov Kranj je minulo soboto pripravil 3. kolesar-
ski vzpon na Jošt, ki se ga je udeležilo 51 tekmovalcev.
Vzpon je postregel z novim rekordom proge, ki ga je z iz-
jemnim časom 17:21 postavil Tomaž Kališnik in tako rekord
iz lanskega leta popravil za 5 sekund. Na drugo mesto se je
uvrstil Aleš Hren (18:23), na tretje pa Primož Porenta
(18:54). Najhitrejši čas med dekleti je postavila Barbara Be-
nedik (24:44), ki si z veliko prednostjo po novem lasti žen-
ski rekord proge. Drugo mesto je osvojila Neža Lužan
(25:59), tretje pa Melita Rajgelj Ozebek (26:23). V. S.

Kamnik

V Kamniku bo veselo

Danes in jutri bo kamniško vaterpolsko društvo že osemnaj-
stič zapored organiziralo Dan vaterpolistov Slovenije. Danes
se bodo predstavili vaterpolisti, ki se rekreativno ukvarjajo z
vaterpolom, igrali bodo starejši dečki, sledil pa bo še glasbe-
ni nastop skupine Middle Finger. Bolj zanimivo pa bo nato
jutri, v soboto, ko bodo državno prvenstvo končali mlajši in
starejši dečki. Nastopili bodo tudi mladinci, predstavile se
bodo vaterpolske plavalne šole, potekale bodo igre v vodi in
na suhem, v glasbenem nastopu pa se bodo predstavili Ve-
seli Podgorci in Toni Tuhinjski. Danes se bo 18. Dan vaterpo-
listov Slovenije začel ob 17.30, jutri pa ob 8.30. J. M.

Lesce

Svetovni pokal v padalskih skokih na cilj

Letošnje drugo tekmovanje padalcev v skokih na cilj za točke
svetovnega pokala bo od danes do nedelje potekalo na letališ-
ču v Lescah. Danes in jutri bo progam med 8. in 20. uro, v ne-
deljo pa med 8. in 15. uro. V močni mednarodni konkurenci
bodo nastopili tudi vsi naši najboljši padalci in padalke. V. S.

Kranjska Gora

Pod Vitrancem spet za evropske naslove

Od danes do nedelje bo Kranjska Gora spet gostila evrop-
sko prvenstvo v gorskem kolesarstvu v kategorijah master-
jev. Na uradni strani tekmovanja www.mtbkranjskagora.si je
objavljen program, katerega vrhunca bodo sobotne dirke v
krosu in nedeljski finale spusta. Kranjska Gora bo vse ude-
ležence pozdravila na današnji uvodni slovesnosti, ki se bo
začela ob 20. uri. V. S.

Gorenja vas

Mednarodna tekma v Gorenji vasi

V soboto, 25. junija, bo v Gorenji vasi potekalo 6. Mednaro-
dno tekmovanje v gorskih tekih za mlajše mladinke in mlad-
ince, letnik 1994-1995. Uvodna slovesnost bo danes, 24. ju-
nija, ob 19. uri na vaškem trgu v Gorenji vasi. Jutri bodo na-
jprej ob 9. uri na tekmi odprtega tipa startali tekmovalci od
letnika 1996 do 2005, start mednarodne tekme pa bo ob 11.
uri. Nastopili bodo tekači in tekačice iz trinajstih držav. Start
in cilj za vse kategorije bo pri Zdravstvenem domu v Goren-
ji vasi, kjer bo ob 13. uri tudi razglasitev rezultatov. M. B.

Na atraktivni progi v Lešah se je v soboto pomerilo trideset
motoristov, med njimi tudi prikoličaji. 

Milan Špendal z angleškim sovoznikom Petrom Hillom
pred odhodom na dirko, ki bo ta konec tedna na Grobniku.

Maja Bertoncelj

Kranj - V torek se je na Brdu
pri Kranju sestal Izvršni od-
bor Nogometne zveze Slove-
nije, ki je odločal tudi o se-
stavi lig za novo sezono. Seja
je bila pomembna tudi za go-
renjski nogomet. Odločitev
je bila v njegov prid in priča-
kovana: v novi sezoni bo v
prvi ligi, v kateri bo deset klu-
bov, tudi kranjski Triglav. Po-
leg njih so zeleno luč dali še
Muri 05. Prav tako bo deset
klubov v drugi ligi, po odlo-
čitvi IO tudi NK Radomlje,
NK Šenčur, NK Simer Šam-
pion in ŠD Šmartno ob Paki.

"Pri predlogu za uvrstitev
ND Triglav v prvo ligo je tre-
ba povedati, da so pridobili li-
cenco za drugo ligo, upošte-
vali pa smo športne rezultate,
vsebinsko izpolnjevanje krite-
rijev za prvo ligo in na podla-
gi tega, da je šlo za izjemne
razmere zaradi popolnjeva-
nja lig, jim bomo dovolili na-
stop v prvi slovenski nogo-
metni ligi. Ker izpolnjujejo li-
cenčne kriterije, se nam zdi
korektno, da igralci, ki so se
korektno borili na igrišču, si

izborili obstanek v prvi ligi,
zaradi napake vodstva kluba
ne ostanejo brez prve lige. Bi
pa gladko ostali, če se Inter-
block in Aluminij ne bi odpo-
vedala nastopu," je pojasnil
Aleksander Čeferin, predsed-
nik Nogometne zveze Slove-
nije. Odločitev, da bodo igrali
v prvi ligi, so seveda z vese-
ljem sprejeli tudi v ND Tri-
glav 2000.  

Nova sezona v 1. slovenski
nogometni ligi se bo začela
16. julija. Triglavani pod
vodstvom trenerja Siniše Br-
kiča so v sredo v ŠP Zarica
že odigrali pripravljalno tek-
mo s CM Celjem in bili bolj-
ši s 5 : 1. 

V Domžalah, v taboru po-
kalnih prvakov Slovenije, pa
se pripravljajo tudi na 2.
kolo kvalifikacij za Evropsko

ligo, v katerem se bodo po-
merili s hrvaškim klubom
Radnički nogometni klub
Split. Prva tekma bo 14. juli-
ja v Športnem parku v Dom-
žalah, povratna pa teden dni
pozneje v Splitu. Že v nede-
ljo pa se bosta obe gorenjski
ekipi, Triglav in Domžale,
srečali na medsebojni pri-
pravljalni tekmi, ki bo v
Domžalah. 

Triglav bo igral v prvi ligi

V ekipi Triglava Gorenjske, ki je stopila na igrišče na sredini pripravljalni tekmi proti Celju,
je manjkala šesterica iz standardne zasedbe, bilo pa je kar nekaj novih imen. Na preizkušnji
imajo trenutno pet igralcev, v juliju bo prišel tudi španski nogometaš. / Foto: Gorazd Kavčič

Pred odhodom v Grčijo jih je na Brdu pri Kranju sprejel 
slovenski predsednik Danilo Türk. / Foto: Matic Zorman
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Zg. Brnik - "Za novo spo-
minsko znamenje smo se
odločili zaradi dostojnega po-
klona in spomina na dogod-
ke pred dvajsetimi leti. Ta-
krat so na letališču življenje
izgubile tri osebe, nastala je
tudi velika materialna ško-
da," pojasnjuje Stanislav Fic-
ko, predsednik gorenjskega
dela policijskega veteranske-
ga združenja Sever, ena od
organizatorjev in pobudni-
kov postavitve znamenja
(med policijskimi organizaci-
jami je tudi občina Cerklje).

Boji na letališču na Brniku
izpred dvajsetih let so javno-
sti znani, natančni dogodki
vse bolj bledijo. Kako se spo-
minjata vojnih časov, sta
nam zaupala takratni teritori-
alec in miličnik: Anton Zvo-
ne Rešek je bil v času osamo-
svojitvene vojne pomočnik
poveljnika pokrajinskega šta-
ba TO za zaledje (skrbeli so
za oskrbo enot) in Milan Kle-
menčič, poveljnik posebne
enote milice za Gorenjsko. 

Na brniškem letališču je
bilo eno od žarišč vojne za
Slovenijo, kar so miličniki
pričakovali in se zato uspo-
sabljali že več mesecev pred
osamosvojitvijo, letališče so
dobro spoznali. "Dan pred
odhodom tankov iz vojašnic
(26. junija) je zvezna uprava
za letalstvo zaprla letališče,

vzletno-pristajalno stezo so
blokirali," se prvih napetih
trenutkov spominja Klemen-
čič. Že zvečer se je ekipa mi-
ličnikov, ki je bila prej v Rate-
čah, premaknila na Brnik.
Na letališču je bila že prej pri-
sotna obmejna enota milice,
okrepljena z rezervisti. 

"V ranih jutranjih urah 27.
junija me je vpoklical povelj-
nik, takoj sem s tovornja-
kom odšel na glavno brniško
križišče in ga blokiral," pa se
spominja Rešek. "Naša prva
naloga je bila, da Jugoslovan-
ski armadi onemogočimo
zvezo s tankisti, ki so bili
tako brez povezave z nadre-
jenimi ves čas vojne," pojas-
njuje Klemenčič. Jutro je
bilo nenavadno mirno, nalo-
ga Reška in miličnikov pa je
bila, da ustavijo vse, ki so že-
leli na letališče, med njimi
tudi delavce. "Nejeverno so
me gledali, nekateri tudi jo-
kali. Končno je prevladal ra-
zum in so odšli domov," raz-
laga teritorialec. Čez dan so v
TO formirali posebno skupi-
no za izvajanje aktivnosti ob
letališču in vpadnicah vanj,
enako tudi miličniki.

Večino časa je bilo strašno
mirno, le vsakih nekaj ur so
vojaki prižgali hrupne tanke,
na kar pa so se prisotni nava-
dili. Ves čas je bilo tudi veli-
ko novinarjev. Sogovornika
pa tudi njuni kolegi so bili
na Brniku tudi, ko je bilo le-

tališče raketirano. Klemen-
čič: "Izreden šok. Zavedali
smo se, da bo enkrat prišlo
do spopada, vendar ne na
tako brutalen način. Na tan-
ke smo se v nekaj dneh na-
vadili, potem pa takšna gro-
ba vojaška sila." Takrat so vo-
jaki armade zadeli terenski
avtomobil avstrijskih novi-
narjev, ki se je vžgal, novi-
narja sta izgubila življenje. 

Na letališču so bili v tistem
času že zvezni miličniki, ki so
z desantom zasedli letalsko
bazo. "Že dan po njihovem
zavzetju pa sem se z njimi
srečal in se pogovarjal o pre-
daji. Neoborožen sem prišel v
stavbo, kjer so bili na eni stra-
ni nasršeni zvezni miličniki,
na drugi strani pa mladi, pre-
strašeni vojaki. Po pogovorih
sem izvedel, da so bili skoraj
vsi, razen poveljujočega zvez-
nega miličnika, potisnjeni v
vojno, zato smo se lahko o
predaji tudi hitro dogovorili,"
pravi Anton Zvone Rešek.
Vse so odpeljali v center ne-
kdanjega sejma v Kranju. 

Po osmih dneh bojev je
padla odločitev o premirju in
da je treba tanke odpeljati
nazaj v vrhniško vojašnico.
Umaknili so se v dveh dneh,
tudi vmes je bilo napeto.
"Strah? Ne, v tistih trenutkih
ga ni bilo, le izvajali smo na-
loge, ki so morale pripeljati
do pozitivnega rezultata,"

pravi Rešek. So bili ti dnevi
kratki ali dolgi? "Prvi dan je
hitro minil, naslednji dnevi
pa so bili dolgi zaradi nego-
tovosti, napetosti, na srečo ni
prišlo do ukaza 'ogenj', saj bi
bilo streljanje na tanke ab-
surd. Čakali smo drug na
drugega, kazalo pa je, da ne-
posrednega spopada ne bo,"
še odgovarja teritorialec. 

"Čas je meni in mojim fan-
tom hitro minil," pa pravi Kle-
menčič in nadaljuje: "Strahu
takrat sicer ni bilo, saj se ta
pojavi, ko predvidevaš posle-
dice, nam pa niti razmišljati
ni uspelo." Časa za razmišlja-
nje ni bilo, tudi za spanje ne.
Borci za samostojno Sloveni-
jo so spali zgolj dve, tri ure -
na noč ali dan. Oba sogovor-
nika se zavedata, da bi bila
lahko osamosvojitvena vojna,
tudi brniška zgodba, bistveno
bolj krvava. Mrtvih je bilo pre-
več, a je na koncu le zmagal
razum in nepotrebnih bojev,
kakršni so bili v drugih drža-
vah nekdanje Jugoslavije, ni
bilo. Tudi zato ne, ker je bila
morala vojakov jugoslovan-
ske armade na psu. Po drugi
strani pa morala in domovin-
sko zavedanje miličnikov in
teritorialcev na višku. Tudi
zato se bodo opisanih dogod-
kov v četrtek spomnili z zna-
menjem. Organizatorji srčno
vabijo vse Gorenjce, da se jim
pridružijo.

Novo znamenje ob obletnici
Ob stavbi letališke policije Brnik bo v četrtek (ob 15. uri) predsednik Danilo Türk odkril novo 
spominsko znamenje, ki bo spominjalo na dogodke pred dvajsetimi leti.Urša Peternel

Jesenice - Občinski redarji
bodo s 1. julijem dobili nove
naloge oziroma pooblastila
na področju zagotavljanja
varnosti v prometu. "Nova
zakonodaja natančneje dolo-
ča naloge občinskih redarjev,
kar lahko razumemo tudi kot
nova pooblastila," je pojasnil
Boštjan Omerzel, vodja Me-
dobčinskega inšpektorata in
redarstva Jesenice. Po no-
vem bodo občinski redarji
poleg že znanega nadzora
nad parkiranjem in hitrostjo
z nadzorom zagotavljali var-
nost pešcev v območjih za
pešce in območjih umirjene-
ga prometa, preverjali pravil-
nost vedenja pešcev v prome-
tu, uporabo "kresničk" v noč-
nem času, nadzirali onesna-
ževanje z vozili in iz vozila. 

Ugotavljali bodo odgovor-
nost staršev za ravnanje
otrok v prometu, preverjali,
ali starši uporabljajo otroške
sedeže za prevoz otrok. Po
novem bodo lahko nadzirali
tudi vožnjo z vozili po ploč-

nikih, prehodih za pešce, po-
goje za udeležbo živali v pro-
metu, uporabo zaščitne čela-
de med vožnjo, uporabo pre-
nosnih telefonov med vož-
njo, uporabo varnostnega
pasu, upoštevanje prometne
signalizacije ter vožnje v rde-
čo luč. Po novem zakonu o
cestah bodo občinski redarji
lahko ukrepali tudi v prime-
rih, ko pride do prekomer-
nih obremenitev in unič-
evanj lokalne cestne infra-
strukture. 

Redarji nad mobitele
Redarji bodo imeli po novem več pristojnosti.

Praprotno

Izsledili povzročitelja hude prometne nesreče

V sredo se je na regionalki Škofja Loka-Železniki pri naselju
Praprotno zgodila prometna nesreča, v kateri je bila voznica
Clia huje ranjena. Policisti so ugotovili, da je takrat še nez-
nani voznik Peugeota 308 prehiteval Clia v trenutku, ko je
nasproti pravilno pripeljal voznik Forda c-max. Sledenji se je
trčenju izognil z vožnjo na bankini, voznik Peugeota pa je pri
tem sunkovito zavil v desno in trčil v vozilo 53-letne voznice
Clia, ki se je pri tem huje ranila. Voznik Peugeota je nato kar
odpeljal domov, vendar so ga policisti v večernih urah
izsledili. Gre za 61-letnega moškega iz Železnikov, zanj bodo
policisti podali kazensko ovadbo na državno tožilstvo. B. B.

Bled

Policiste pozival k pretepu

V sredo zvečer so policisti zaradi pretepa prihiteli pred ene-
ga od blejskih hotelov. Tam je 41-letni Blejčan obračunaval
z nekim drugim moškim, ob prihodu policistov pa je te žalil
in pozival k pretepu. Ker se ni umiril, sta ga policista
pridržala in mu izdala plačilni nalog v znesku preko 1500
evrov. B. B.

Britof

Požar uničil hišo

Včeraj zjutraj je zagorelo v stanovanjski hiši v Britofu pri Kran-
ju. Zagorelo je v mansardi, ko je v hišo udarila strela. Zgore-
lo je ostrešje, požar so pogasili kranjski poklicni in prosto-
voljni gasilci. B. B.

HIŠA KULTURE
Ker lovimo še zadnje dni junija, preden nam večina ljudi in
s tem tudi obiskovalcev naših prireditev uide na dopust,
pripravljamo še eno Hišo kulture GG. Naša gostja bo Mile-
na Miklavčič, ki jo bralci poznate po rubriki Usode. Tokrat
nam bo predstavila svojo novo knjigo z naslovom Ženske.
Milena ženske nenehno srečuje, jih posluša, včasih celo
tolaži. V knjigi jih predstavlja na realen način, ne da bi pri
pisanju iskala morebitna ozadja o tem, kaj je botrovalo tako
ali drugače usodnim odločitvam glavnih junakinj. Tudi nji-
hova erotična doživetja so opisana tako, da jih bo razumela
vsaka ženska, ki se je že znašla v objemu moškega.

Vabljeni v četrtek, 30. junija, ob 19. uri v avlo
Gorenjskega glasa na predstavitev knjige in
pogovor. Vstop je prost.
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Boštjan Omerzel

Milan Klemenčič Anton Zvone Rešek 
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Dvajset let države Slovenije Knjige in ljudjeDvajset let države Slovenije

Žgajnarjevi iz Zaprevala 
so med vojno za Slovenijo gostili
”glavni štab” Stran 18

France Bučar je izdal knjigo 
Čas velikih sprememb Stran 25

Stran 14

So sanje 
še dovoljene, 
je jutri še 
nov dan?
V teh dneh ponosno slavimo dvajsetletnico samostojne države Slovenije. 
Na sliki prizor iz Planice, še enega ponosa naše domovine / Foto: Gorazd Kavčič

Družina Bergant iz Stare Loke
je leta 1991 v vojni izgubila sina
Mohorja. Stran 16

So sanje 
še dovoljene, 
je jutri še 
nov dan?
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Danica Zavrl Žlebir 

Po dvajsetih letih od usod-
nih dogodkov so spomini že
nekoliko zbledeli, pravi usta-
novitelj kmečke stranke in
član prvega slovenskega
predsedstva. Spominja se
dvomov pred razglasitvijo sa-
mostojnosti Slovenije, ko so
se v vrhovih strank prepriče-
vali, kako priti do uresničitve
plebiscitne odločitve. Pri ne-
katerih je bilo že pred plebis-
citom čutiti nasprotovanje,
pravi Oman. 

"Dostikrat smo na pred-
sedstvu slišali, da ni nič pri-
pravljenega, a se je izkazalo,
da vendarle je, saj je v za-
dnjih tednih skupščina
sprejemala t. i. osamosvojit-
vene zakone; pokazalo se je
tudi, da so zadeve v zvezi z
obrambnimi pripravami
vendarle kar v redu nareje-
ne," se spominja takratnih
dvomov. "Najbolj mi je v
spominu seja 27. junija.
Navsezgodaj zjutraj me je
prebudil telefon, povedali so
mi, da je sklicana razširjena

seja predsedstva že ob 6.
uri. Sporočili so mi, da bodo
pome prišli policisti, ker
sam verjetno ne bom mogel
priti v Ljubljano. In izkazalo
se je, da zaradi cestnih blo-
kad res ne bi. Na seji so bili
poleg članov predsedstva
navzoči tudi predsedniki
vlade, parlamenta, zunanji,
obrambni in notranji mini-
ster, Drnovšek kot član
zveznega predsedstva in ne-
mara še kdo. Po dveh urah
je bil sprejet sklep, da bomo
na napad JLA odgovorili z

orožjem in tako branili svo-
jo odločitev za suverenost."

"Med desetdnevno vojno
sem ves čas sodeloval na
predsedstvu. Spomnim se,
da je bila 29. junija na hitro
sklicana seja skupščine. To
je bilo dan potem, ko je bil v
Zagrebu sestanek, na kate-
rem sta se sestala predsed-
nik Kučan in zunanji mini-
ster Rupel s t. i. evropsko
trojko in z nekom iz federa-
cije. Na seji skupščine je po-
slanec Gros zahteval od
predsednika Kučana in mi-

nistra Rupla, naj povesta, kaj
sta podpisala v Zagrebu.
Oba sta trdila, da ničesar, se
je pa pozneje pokazalo, da
sta vendarle nekaj podpisala,
kar je kmalu zatem ob obis-
ku v Ljubljani potrdil Stipe
Mesić, član zveznega pred-
sedstva. Ni pa povedal, kaj
ali pa vsaj jaz tega nisem sli-
šal. Očitno pa to po mojem
ni imelo nikakršnega vpliva
na kasnejše dogodke. Glavni
vpliv je vendarle imela odlo-
čitev o obrambi suverenosti
z orožjem."

Ko se Ivan Oman spomi-
nja ozadij takratnih dogod-
kov, omenja tudi, kako je
kakšen teden pred razglasit-
vijo samostojnosti prišel v
Ljubljano ameriški velepos-
lanik in je demosovce vsake-
ga posebej prepričeval, naj
ne gremo v razglasitev neod-
visnosti. Zagotavljal je, da
nas ZDA ne bodo priznale.
In res je potem priznanje
ZDA prišlo med zadnjimi.
"Odločitev o razglasitvi sa-
mostojnosti smo sprejeli
kljub pritiskom," še pravi
Oman. 

Kako pa na državo gleda
danes? 

"V zvezi z dvajsetletnico
sem ob več priložnostih
imel nekaj govorov in v vsa-
kem sem zastavil vprašanje:
ali je Slovenija 2011 tista
Slovenija, za katero smo gla-
sovali 23. decembra 1990?
Večinoma na to vprašanje
dobim odgovor: ne." Takrat
so si predstavljali urejeno
državo, danes pa je s pravno
državo hud križ, pravi
Oman. Vladajo kapitalski lo-
biji, ne delujejo sodstvo, to-
žilstvo, policija. Država je
zadolžena kot že dolgo ne in
bati se je, da bo šla po poti
Grčije in Portugalske. Ob
neuspelem trojnem referen-
dumu pa je Oman povedal
anekdoto, kako je v Franciji
general De Gaulle neki
predlog na referendumu
povezal s pogojem: če ne bo
potrjen z dvotretjinsko več-
ino, bo odstopil. In je res od-
stopil, ker je bil predlog si-
cer sprejet, a ne z zadostno
večino. Tu v primerjavi z na-
šimi dogodki ni kaj dodati,
pravi Oman.

Kljub pritiskom odločitev
za samostojnost
Ko je nastajala samostojna slovenska država, je bil Ivan Oman član predsedstva. Najbolj živo mu je v
spominu razširjena seja predsedstva, sklicana navsezgodaj zjutraj po razglasitvi samostojne Slovenije.

Ivan Oman / Foto: Gorazd Kavčič

Člani prvega slovenskega predsedstva. Od leve: Dušan Plut, Ciril Zlobec, predsednik Milan Kučan, Ivan Oman in 
Matjaž Kmecl / Foto: Arhiv GG

Danica Zavrl Žlebir

Ne mine dan, da ne bi
mislili nanj, pravita njegova
mama Mira in oče Brane, ki
so jima še živo v spominu
dogodki tistega tragičnega
dne. Mohor je bil živahen in
zvedav fant, vedno s knjigo,
vse ga je zanimalo. Navduše-
val se je tudi nad slovensko
osamosvojitvijo. Na njegovo
pobudo so po plebiscitu de-
cembra 1990 v družini od-
prli šampanjec in nazdravili.
Po napadu na Slovenijo je
po drevesih ob cesti lepil le-
take proti JLA. Še dan pred
smrtjo sta šla s prijateljem s
kolesi v Ljubljano kupit ma-
jice z napisom Samostojna
Slovenija. Zanimalo ga je
tudi dogajanje v vojašnici v

Škofji Loki, in čeprav so mu
doma prepovedali, da bi ho-
dil tja, sta se na dan napada
s prijateljem povzpela na
Kamnitnik, kjer imajo Ber-
gantovi parcelo, in z daljno-
gledom opazovala, kaj se do-
gaja. Mira Bergant se spomi-
nja, kako so v službi zasliša-
li strele. "En strel mi je šel
skozi srce," pravi, ko danes
obuja spomin na tisti tragič-
ni dan. Šla je iz službe in na
domačem pragu je ves bled
sedel sinov prijatelj in pove-
dal, da je Mohor ranjen. Od-
hitela je proti Kamnitniku,
od tam pa v zdravstveni
dom, kjer je prek radijske
zveze slišala, kako je reševa-
lec iz rešilnega avtomobila
dejal: "Prav žal mi je, ta fant
je mrtev." 

Ob našem pogovoru Mo-
horjeva starša obudita misel
na šok, bolečino in kalvarijo,
ki so jo doživljali zaradi izgu-
be. Zakaj ravno Mohor? Mu
je bilo namenjeno? Kako bi
bilo ob drugačnem razpletu
okoliščin? Vprašanja, ki so si
jih zastavljali leta in leta, in
nanja ni bilo odgovorov!
Huda bolečina mame Mire,
očeta Braneta in sester Jerne-
je in Bojane se je z leti neko-
liko zmanjšala, vsakokratna
obletnica pa jo znova prikliče
na dan. Pri srcu jim je težko
tudi, ko vidijo Mohorjeve
vrstnike. "Ne želim ga ideali-
zirati, a bil je bister, uspešen,
ob tem pa tudi srčno dober
fant. Kaj vse bi lahko doživel
v svojem življenju! Ko sem
opazovala dozorevati njegove

vrstnike, sem se velikokrat
spraševala, kaj bi bilo z mo-
jim sinom, kaj bi študiral,
kakšno službo bi imel, kakš-
no družino bi si ustvaril,"
razmišlja mama Mira. 

Bergantovi so bili le prvo
leto povabljeni na spomin-
sko slovesnost ob osamosvo-
jitvi Slovenije, potem pa so
se očitno izgubili v nekakšni
administrativni vrzeli. Ob
tem jih ni toliko bolelo, da
niso navzoči na sprejemih,
pač pa da je Mohor umrl kot
civilna žrtev vojne za Slove-
nijo, njegova žrtev pa ni bila
vredna spomina. Starša sta
pred petimi leti pisala pred-
sednikoma države Janezu
Drnovšku in vlade Janezu
Janši in ju opozorila na spre-
gledano žrtev. Od tedaj jih

spet vabijo na dogodke.
Osebna tragedija Berganto-
vim ne zmanjšuje pomena
vrednot, ki smo jih dobili s
samostojno Slovenijo. "Sino-
vo smrt smo vendarle lažje
sprejemali, ker smo vedeli,
da je naša družina prispevala
velik krvni davek na oltar
osvoboditve. Čeprav smo ža-
losti, smo tudi ponosni. Če je
Mohor že moral umreti, je
plemenito, da je dal življenje

za samostojno Slovenijo,"
pravi Mira Bergant. Fant je
umrl v majici, na kateri je bil
napis Samostojna Slovenija.
Njegova mama pravi, da je
Mohor ves čas v njihovih sr-
cih, vsak dan misli na sina in
moli zanj, z vero je nekoliko
ublažila bolečino ob izgubi.
In sina vidi tudi v mozaični
podobi angela v domači
dnevni sobi, ki ga je zanje iz-
delal pater Marko Rupnik.

V vojni so izgubili Mohorja
Za družino Bergant iz Stare Loke vsakokratno praznovanje osamosvojitve zbudi bolečino: ob napadu
na vojašnico v Škofji Loki je bil junija 1991 namreč ubit njihov še ne osemnajstletni Mohor.

Mira in Brane Bergant
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Jože Košnjek

Gregor Knavs iz Kranja je
danes star 26 let, leta 1991,
ko se je Slovenija bojevala za
svojo samostojnost, pa jih je
imel šest. Takrat je z mamo
Natašo in očetom Jankom,
ki sta se spoznala na skakal-
ni tekmi v Planici, ter s se-
stro Barbaro, stanoval v Lo-
škem Potoku. Bili so srečna
družina. Do junija leta 1991,
ko je moral oče, ki je bil do-
bro izurjen pripadnik slo-
venske Teritorialne obram-
be in je bil dejavno vključen
v obrambo domovine, neke-

ga večera, dva dni pred svo-
jim rojstnim dnevom, na
službeno dolžnost. Ni bilo
prvič, da je moral zvečer ali
ponoči zdoma. Vedno se je
vrnil, tokrat pa ga je družina,
tudi z darilom za rojstni dan,
čakala zaman. Potem so pri-
šli povedat, da je umrl.

"Mama je obnemela, nato
pa je strašno zajokala, za njo
pa še midva s sestro. Bil
sem že toliko star, da sem se
vsaj malo zavedal, za kaj gre
in da bom moral naprej ži-
veti brez očeta. Danes, ko
sem starejši, pa tudi razu-
mem, da morajo za tako ve-

liko dejanje, kot je bila osa-
mosvojitev, ljudje tudi umi-
rati. Žal je bil med njimi
moj oče," pravi ob spominu
na čas žalostnega dogodka
Gregor Knavs. Očeta so po-
kopali v Loškem Potoku,
mama pa se je z otrokoma
preselila v Kranj k svoji
mami. Gregor je zrasel v
pridnega fanta. Končuje štu-
dij na fakulteti za elektroteh-
niko v Ljubljani, od spomla-
di naprej pa skupaj z živ-
ljenjsko sopotnico Matejo
uživata ob hčerki Neji.

"Seveda je razlika, če
imaš v otroštvu oporo v oče-

tu ali ne. Sam ga nisem dol-
go imel in ga zaradi zgod-
nje smrti niti nisem popol-
noma spoznal. Nanj me
spominjajo fotografije, tudi
z menoj v naročju. Vem pa,
da je otrok v življenju var-
nejši in srečnejši, če ima ob
sebi tudi očeta," pove Gre-
gor. Do nekaj let nazaj sta
se s sestro redno udeleževa-
la srečanj otrok in svojcev
padlih v vojni za Slovenijo,
ki so jih prirejali voditelji
države. Zadnja leta gre red-
keje. Običajno se s sestro
dogovorita, da gre enkrat
ona, nato pa on. 

Očetovo slovo brez vrnitve
Gregor Knavs iz Kranja je med vojno za samostojno Slovenijo izgubil očeta.

Gregor Knavs je ostal brez očeta v šestem letu starosti. 

Danica Zavrl Žlebir 

V pogovoru ob dvajsetlet-
nici se je najprej spomnil
svoje odredbe s 17. maja
1990, ko je kot pomočnik se-
kretarja za obrambo na obči-
ni Kranj svojim petim sode-
lavcem naložil, da se vse
orožje in strelivo upravnih
organov občine odda v pros-
tore centra za obveščanje:
"Ko so po nekaterih občinah
odvzemali orožje TO in ga
vozili v vojašnice, smo ga pri
nas iz vojašnice vozili ven:
fantje so ga zapakirali v zabo-
je Civilne zaščite in ga s
kombiji prepeljali ven."

Kmalu po teh zapletih je
bil Kacin imenovan za na-
mestnika sekretarja za
obrambo Janeza Janše, kar je
bilo po njegovih besedah za

Kranj precejšnje preseneče-
nje, saj je na prvih demokra-
tičnih volitvah kandidiral na
listi ZSMS. "Zaradi tega lah-
ko utemeljeno trdim, da je
bila takratna vlada nadstran-
karska in čeprav nisem pri-
padal nobeni stranki, ki je se-
stavljala koalicijo Demos,
sem še danes ponosen na
svoje delo v Demosovi oz.
Peterletovi vladi," je dejal Jel-
ko Kacin. O poznejših doga-
janjih, ko so ga postavili kot
ministra za informiranje, pa
pripoveduje:

"Hitro se je pokazalo, da
razmere v Beogradu ne do-
puščajo nobenega optimiz-
ma in da se je treba od začet-
ka pripravljati na najbolj
črne scenarije. To je oktobra
1990 pokazal vdor JLA v
prostore republiškega štaba

Teritorialne obrambe, poka-
zalo se je ob zapletih v Mari-
boru ob prvem služenju na-
bornikov v učnem centru v
Pekrah, kazalo se je v stalnih
pritiskih Beograda, naj poši-
ljamo svoje fante na služenje
vojaškega roka in plačujemo
prispevke v zvezni proračun.
Po zadnjem srečanju pred-
sednikov republik nekdanje
Jugoslavije na Brdu se je po-
kazalo, da moj, že pokojni
predhodnik Stane Stanič ne
bo kos izzivom, ki so nas ča-
kali ob aktu osamosvojitve.
Zato je prišlo do širše reorga-
nizacije vlade, kjer sem bil
imenovan za sekretarja, kas-
neje ministra za informira-
nje. Natanko dva meseca
sem imel časa do skrajnega
roka za pripravo medijskega
in promocijskega dela, ki je

vključeval ustanovitev Slo-
venske tiskovne agencije,
osamosvojitveno slovesnost,
delo z domačimi in tujimi
mediji, predvsem pa z elek-
tronskimi mediji. Izkušnje
so pokazale, da se je tudi JLA
tako kot "rdeča armada" na
vsak način skušala polastiti
radia in televizije in nam
onemogočiti komuniciranje
z našim prebivalstvom in s
svetom. O tem govorijo tudi
letalski in topniški napadi na
ključne oddajnike, na Krvav-
cu celo dvakrat. Takrat sem
bil prvi, zadnji in edini mini-
ster za informiranje in hitro
sem se zavedal, da nad me-
noj ni nikogar več, pod me-
noj pa tudi ne, na katerega bi
lahko prenesel svojo vlogo.
Zato sem takrat po svoje tudi
"poosebljal" dogajanje v zve-
zi z osamosvojitvijo. Letos
bomo skupaj s tedanjimi naj-
ožjimi sodelavci ob obletnici
izdali časopisno prilogo, v
kateri želim ta svoj obraz kot
simbol osamosvojitve neka-
ko razčleniti na kolektiv lju-
di, ki so bili takrat z menoj in
omogočili, da smo opravili
svoje delo. Funkcija ministra
za informiranje je bila začas-
na, pa tudi Demosova vlada
zaradi zelo močnih kadrov-
skih prerivanj ni imela prav
dolgega življenja. To na no-
ben način ne zmanjšuje nje-
nega prispevka k samostojni
Sloveniji, saj je dosegla osa-
mosvojitev in mednarodno
priznanje vključno z vsto-
pom v OZN. Izpeljala je ple-
biscit, spremenila je ustavo,
kaj več pa smo še hoteli in
lahko realno pričakovali ta-

krat! Konec koncev je z orož-
jem branila in ubranila slo-
vensko samostojnost." 

"Ko danes ocenjujemo do-
sežke izpred dvajsetih let,
smo preveč kritični in ne
znamo realno presoditi, kaj
smo dobili in kako dobri
smo bili. Edina primerjava
je, če pogledamo navzdol
proti jugovzhodu Evrope. Se-
dem let smo v EU in NATO,
imamo skupno evropsko va-
luto evro in če hočemo, je ves

svet naš," pravi evropski
funkcionar, ki nikoli ni imel
kompleksa, ker prihaja iz
Slovenije. Nasprotno, počuti
se enakopraven, enakovre-
den in kompetenten kot vsi
njegovi kolegi. Kot človek, ki
je v času osamosvojitve po
mnenju mnogih dobil "me-
dijsko vojno", pa meni, da bi
se današnji politiki, vključno
s predsednikom vlade, lahko
iz takratnega komuniciranja
naučili marsikaj koristnega.

Dobil je medijsko vojno
Jelko Kacin, danes poslanec v Evropskem parlamentu, je bil kot minister za informiranje ena najbolj
prepoznavnih osebnosti slovenske osamosvojitve.

Jelko Kacin leta 1991 kot minister za informiranje, ob njem predsednik slovenskega
predsedstva Milan Kučan in zunanji minister Dimitrij Rupel / Foto: Arhiv GG

Jelko Kacin / Foto: Tina Dokl

"Funkcija ministra za informiranje je
bila začasna, pa tudi Demosova vlada
zaradi zelo močnih kadrovskih 
prerivanj ni imela prav dolgega življenja.
To na noben način ne zmanjšuje 
njenega prispevka k samostojni 
Sloveniji, saj je dosegla osamosvojitev
in mednarodno priznanje vključno z
vstopom v OZN. Izpeljala je plebiscit,
spremenila je ustavo, kaj več pa smo
še hoteli in lahko realno pričakovali 
takrat! Konec koncev je z orožjem 
branila in ubranila slovensko 
samostojnost."
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Danica Zavrl Žlebir

"Kosil sem na travniku, ko
je prišel neki gospod, češ da
ga pošilja Miran Bogataj,
vprašat, ali bi dali svojo do-
mačijo na voljo, če bi prišlo
do izrednih razmer. Zapre-
val oz. preval med Selško in
Poljansko dolino, kjer je Mi-
nistrstvo za obrambo posta-
vilo repetitorsko postajo, na-
mreč velja za najbolj strate-
ško točko med Gorenjsko in
Primorsko. V tistih letih sem
tudi spoznal Mirana Bogata-
ja, prek takratnega sekretari-
ata za obrambo pa smo v teh
krajih pridobili kar nekaj
sredstev za ceste, komunika-
cije, telefonijo ...," se spomi-
nja Matej Demšar. In kot iro-
nija: glavni telekomunikacij-
ski vod so gradili vojaki JLA. 

Demšarjevi so sprejeli od-
govornost in julija 1991 je k
njim res za nekaj dni prišla

koordinacijska skupina, ki je
takrat vodila delovanje polici-
je, vojske in drugih obram-
bnih sil za osamosvojitev
Slovenije. Na tiste dni danes
spominja plošča, ki so jo leta
2006 ob 15-letnici osamo-
svojitve vzidali na hišo. Matej
Demšar pravi, da so zelo po-
nosni, ker so bili na ta način
del takratnega dogajanja in
da so imeli v negotovih časih
toliko hrbtenice, da so spre-
jeli tveganje in opravili do-
moljubno dolžnost. Zakonca
Jana in Matej Demšar se
spominjata, da je moralo vse
potekati v strogi tajnosti. Ker
so pričakovali namestitev ko-
ordinacijske skupine, so mo-
rali odreči gostoljubje neki
družini, ki se je že prej dogo-
vorila, da bo prišla k njim na
varno. Zagotovili so jim sicer
namestitev na neki drugi
kmetiji, vendar jim je druži-
na kljub vsemu to zelo zame-

rila. Najbolj neugodno je
bilo, ko se je pojavila na dvo-
rišču s kovčki prav tisti dan,
ko bi morali priti člani koor-
dinacijske skupine. Zagato
so nekako rešili, opolnoči pa
je skupina res prišla in v Za-
prevalu namestila kako stot-
nijo vojakov, tako da je bil za-
prt ves hrib tja do Četene
Ravni. 

"V tistih dneh smo bili
odrezani od sveta," se spomi-
njata Demšarjeva. "Pri nas
so bili Bavčar, Janša, Krkovič,
Bogataj kot doma. Vzdušje je
bilo resno, vendar ne more-
če, znali so se tudi pošaliti.
Na voljo smo jim dali tele-
fon, in ko se je Jana nekoč
oglasila na zvonjenje, je bil
na drugi strani hrvaški
obrambni minister ... Lahko
smo občudovali visoko raven
organizacije in avtoritete, vi-
deti je bilo, da ima vodstvo
takratne osamosvojitve vse

trdno v rokah, kar je zbujalo
zaupanje, da bodo vse dobro
izpeljali. In so res!"

Takrat smo bili Slovenci
enotni, pravita Demšarjeva,
nikakršnega leporečja ni bilo,
in če osamosvojitvenih do-
godkov ne bi vodila odločna,
enotna in uigrana ekipa, naj-
brž ne bi šlo. "Izredno spo-
štujeva ljudi, ki so takrat vodi-
li osamosvojitev," poudarjata

Demšarjeva. In ponosna sta
tudi na svoje takratno domo-
ljubno dejanje. Spomnita se,
da se v tistih negotovih dneh
niti še niso zavedali, v kaj so
zagrizli, pozneje pa je priha-
jalo za njimi. Okoliščine niso
bile enostavne, danes lahko
govorimo ...

In danes? Poštenje nam je
ušlo, mnogi vplivni ljudje so
izkoristili priložnost in se

okoristili, gospodarska, soci-
alna in moralna kriza najeda
današnjo Slovenijo, sta razo-
čarana Demšarjeva. Moti
tudi politična in vladna anar-
hija ter bojazen, da bi na vo-
litvah morda zmagal Janez
Janša, pravi Matej Demšar.
Meni namreč, da je tudi v po-
litiki pomembna avtoriteta,
tako kot na kmetiji ali v pod-
jetju, da delo dobro teče.

Ponosni na 
domoljubno dejanje
Jana in Matej Demšar, Žgajnarjeva z Zaprevala, sta ponosna, da je njuna
domačija julija leta 1991 nekaj dni gostila "glavni štab", ki je vodil 
osamosvojitev Slovenije.

Jana in Matej Demšar pri spominski plošči, ki so jo odkrili leta 2006 in spominja na 
gostovanje Koordinacijske skupine Republike Slovenije, ki je leta 1991 uspešno zavarovala
osamosvojitev države in premagala agresorsko JLA.

Danica Zavrl Žlebir 

Kako se prvi slovenski ge-
neral, danes že upokojen,
spominja dogodkov iz obdo-
bja slovenske osamosvojit-
ve? V obdobju prvih več-
strankarskih volitev spomla-
di 1990 je bil poveljnik Teri-
torialne obrambe Gorenjske
in aktivno vpleten v preme-
ščanja orožja 15. maja. Go-
renjska je takrat vse orožje
obdržala in kasneje pomaga-
la tudi drugim pokrajinam v
Sloveniji, ko se je oblikoval
projekt manevrske strukture
narodne zaščite, se spomi-
nja Janez Slapar, ki je bil
vključen tudi v ta projekt in v
iskanje možnih lokacij za
morebitno usposabljanje na-
bornikov Slovenije. Konec
septembra 1990 ga je na
njegovo presenečenje na
predlog Janeza Janše takrat-
no slovensko predsedstvo
imenovalo za vršilca dolžno-
sti načelnika in poveljnika
republiškega štaba TO. Kot

pripoveduje, so do plebiscita
23. decembra 1990 zaradi
groženj jugoslovanske arma-
de, da bo s silo prevzela orož-
je teritorialne obrambe in
evidence nabornikov, izvaja-
li naloge, ki so spadale v
sklop bojne pripravljenosti.
Premeščali so orožje na taj-
ne lokacije. Med polletnimi
pripravami na razglasitev sa-
mostojnosti Slovenije so se
pripravljali na usposabljanje
nabornikov v enotah TO.
Treba je bilo zagotoviti tudi

dodatne količine orožja, zla-
sti za protioklepni boj in pro-
tizračno obrambo. Priprav-
ljali so usposabljanja, štabne
vaje, mobilizacijsko taktične
vaje, in hkrati spreminjali
obrambno zakonodajo, da so
imeli za vsa svoja dejanja
pravno podlago, je general
Slapar nizal dogodke iz tega
časa.

"Ko gledam nazaj, smo v
javnosti vedno govorili, da
ni razlogov, da ne bi samo-
stojnosti razglasili in šli mir-
no iz Jugoslavije, v sebi pa
smo vedeli, da JLA ne bo
pristala na miren odhod Slo-
venije. Pekrski dogodki so
utrdili prepričanje, da mir-
ne razdružitve ne bo," pri-
poveduje Slapar. "V vojni za
Slovenijo smo hoteli, da je
število spopadov in žrtev
omejeno na minimum, da
nam stvari ne uidejo iz rok.
Naša stran je izvajala v pred-
pripravah predvidene ukre-
pe: blokada komunikacij,
blokada vojašnic, odvzem

pristojnosti nad mejo in le-
tališčem. Armada je odgovo-
rila z orožjem, prišlo je do
spopadov na več kot sedem-
desetih lokacijah (nekaterih
tudi večjih). V desetih dneh
vojne sta bili dogovorjeni
dve prekinitvi spopadov, ki
ju je armada obakrat prekr-
šila, tretja prekinitev je bila
na podlagi brionskega spo-
razuma, nato so se spopadi
prenehali. Armada se je do
brionskega sporazuma raz-
polovila, veliko nabornikov
je zbežalo iz vojašnic, čast-
niki so prestopali na stran
TO, armada ni mogla vzpo-
staviti nekdanjega stanja, in
Miloševič je ocenil, da je
najbolje, da Jugoslavija na-
daljuje brez Slovenije. 17. ju-
lija je zvezno predsedstvo
odločilo, da se armada
umakne iz Slovenije. Bojna
pripravljenost slovenske voj-
ske pa se je lahko končala
šele z odhodom zadnjega
vojaka JLA iz Slovenije 25.
oktobra 1991."

Med dogodki tistega časa,
ki jim osebno pripisuje naj-
večji pomen, sogovornik
omenja tri: prvi je mobi-
lizacijsko-taktična vaja Pre-
mik marca 1990, ko so bata-
ljon iz severne Primorske
premestili na območje Do-
lenjske; drugi je zaobljuba
prve generacije slovenskih
vojakov 2. junija isti dan na
Igu in v Pekrah, tretji je slo-
vesnost ob razglasitvi samo-
stojnosti. In še četrti, ko smo
bili iz evforije ob tem sveča-
nem dogodku že naslednje
jutro potisnjeni v vojno.

"Težko bi odgovoril, ali je
današnja Slovenija tisto, kar
smo si želeli pred dvajsetimi
leti. Da, lahko bi bilo danes

boljše in lepše, lahko pa tudi
slabše. Slovenija je v dvajse-
tih letih vendarle veliko do-
segla: razmeroma hitro širo-
ko svetovno priznanje ter
uspešno vključitev v EU,
NATO in druge mednarod-
ne organizacije. Nekateri do-
mači dogodki niso šli v sme-
ri, ki bi si jo človek želel, de-
nimo nepošteno lastninje-
nje. Tudi razmere na eko-
nomskem področju, ki so si-
cer odraz globalne krize,
niso najboljše, sam pa bi si
želel tudi bolj socialno drža-
vo. Več let sem živel v ZDA
in spoznal tamkajšnje raz-
mere, v primerjavi z razme-
rami tam smo v Sloveniji
lahko še zadovoljni." 

Mirna razdružitev 
ni bila mogoča
Janez Slapar je v času osamosvojitve Slovenije načeloval republiškemu štabu Teritorialne obrambe.
Donedavnega je bil predstavnik slovenskega obrambnega ministrstva v OZN.

Janez Slapar / Foto: Tina Dokl 

Janez Slapar leta 1991
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Jože Košnjek

Ko se spominjam svojih
novinarskih nalog pred in
med junijsko osamosvojitve-
no vojno pred dvajsetimi
leti, ne morem skriti zado-
voljstva, da ne rečem pono-
sa. Imel sem srečo, da sem
kot odgovorni novinar za no-
tranjo politiko lahko od blizu
spremljal odločilne dogodke
slovenskega osamosvajanja
in okoliščine, v katerih se je
rojevala nova država. Ker
sem na Kosovu konec osem-
desetih let na svoje oči videl
(tam sem bil prvič s pokoj-
nim fotoreporterjem France-
tom Perdanom in novinarje-
ma Vinetom Beštrom in
Cvetom Zaplotnikom, dru-
gič pa z novinarko Danico
Zavrl Žlebir in fotoreporter-
jem Gorazdom Šinikom),
kaj se nam lahko zgodi, če se
ne bomo čim prej izvili iz ju-
goslovanskih klešč, sem srč-
no upal, da nam bo beg us-
pel brez vojne in žrtev, če-
prav je bilo zanj zaradi politi-
ke takratne zvezne, pred-
vsem vojaške oblasti malo
možnosti. V začetku leta

1991 je prišla v javnost zaup-
na okrožnica poveljstva ju-
goslovanske vojske, v kateri
so beograjski generali grozili
Sloveniji z izrednim sta-
njem, če ne bo preprečila
konfliktov z vojsko in prene-
hala načrtovati osamosvojit-
ve. Tudi aprilsko srečanje
predsednikov predsedstev
tedanjih jugoslovanskih re-
publik na Brdu ni prineslo
pomiritve. Ker je slovenska
skupščina začela razpravljati
o osamosvojitvenih zakonih,
o novi himni in zastavi in so
junija prisegli prvi naborniki
Teritorialne obrambe Slove-
nije, na odprtju predora Ka-
ravanke 1. junija 1991 pa po-
leg tedanjega podpredsedni-
ka zvezne vlade Živka Pregla
ni bilo pomembnejšega
predstavnika iz Beograda, je
bilo možnosti za mirno slo-
vo Slovenije od Jugoslavije
vedno manj. Prvič je počilo
tudi na Hrvaškem. Sloven-
ski mediji, tiskani in elek-
tronski, so z visoko stopnjo
aktualnosti, strokovnosti in
domoljubnosti poročali o teh
dogodkih, jih analizirali in
komentirali ter opozarjali,

da se nam lahko zgodi tudi
najhujše. 

Gorenjski glas, za katere-
ga vsebino je bila takrat od-
govorna Leopoldina Bogataj,
ni capljal za dogodki niti se
ni zapiral za gorenjske meje,
ampak je imel pred seboj
Slovenijo. Bralce smo na ra-
zumljiv način obveščali, na
kakšno pot stopamo, kakšna
tveganja sprejemamo in
kakšno izjemno priložnost
je takratni čas ponudil držav-
ljankam in državljanom Slo-
venije. Prepričan sem, brez
samohvale, da smo to nalo-
go opravili z odliko. Z uvaja-
njem demokratičnih spre-
memb v Sloveniji in z osa-
mosvojitvenimi cilji sloven-
ske politike, še posebej De-
mosa, smo imeli že kar ne-
kaj izkušenj. Gorenjski glas
je izdal prvo številko opozi-
cijskega časopisa Demokra-
cije, česar si takrat v Sloveni-
ji nihče ni upal!

Bil sem med udeleženci
na slovesni razglasitvi samo-
stojne Slovenije na Trgu re-
publike in slišal sem hrup
vojaškega letala, ki je na ta
večer, ko so bile po Milanu

Kučanu "dovoljene sanje,
naslednji dan pa je bil nov
dan", izzivalno preletelo
Ljubljano. Takrat se je vojna
že začela. Naslednji dan, 27.
junija, bi moral znova v
Ljubljano na konferenco za
novinarje, vendar sem zara-
di cestnih barikad in nevar-
nosti ostal v Kranju, doma-
čim pa tega nisem povedal.
Ko so na televiziji videli od
tankov zmečkane avtomobi-
le in med njimi tudi rdečega
golfa, so se ustrašili, da je
moj ... Lahko bi bil, če bi se
odločil za pot v Ljubljano.
Medtem ko so moji sodelav-
ci Stojan Saje, Matjaž Grego-
rič, Mojca Peternel, Jure Ci-
gler, Aleš Gorišek, Rajka
Pervanje in tudi Gorazd Ši-
nik (kadar ni bil na dogodkih
v Ljubljani) poročali s terena,
sem večino vojnih dni odha-
jal na znamenite konference

za novinarje v močno varo-
van Cankarjev dom v Ljub-
ljani. Kadar nisem tvegal
vožnje s svojim avtomobi-
lom po stranskih poteh do
Ljubljane (glavne ceste so
bile zaprte ali je pretila ne-
varnost zračnega napada),
sem se usedel na vlak. O voj-
ni so takrat v Gorenjskem
glasu pisali tudi drugi novi-
narji: Štefan Žargi, danes že
pokojna Darinka Sedej, He-
lena Jelovčan, Marija Volč-
jak, Danica Zavrl Žlebir,
Cveto Zaplotnik (do vpoklica
na vojaško dolžnost v Terito-
rialni obrambi) in Andrej
Žalar. 

Konference za novinarje,
ki jih je v Cankarjevem
domu briljantno vodil teda-
nji republiški sekretar za in-
formiranje Jelko Kacin,
bodo zame ostale nepoza-
bne. Poročevalci smo imeli

občutek, da smo sredi do-
godkov, da smo pomemben
del bojujoče se Slovenije in
ljudje, ki nam oblast neiz-
merno zaupa. Trdim, da se
vojna ni dobivala samo na
bojišču ali v političnih dogo-
vorih, ampak smo bili med
zmagovalci tudi slovenski
novinarji in tuji dopisniki,
ki so takrat zelo naklonjeno
pisali o nas in nezaupljivo
in enostransko obveščeno
tujino obveščali, kaj se v
Sloveniji v resnici dogaja.
Novinarji smo takrat imeli
državljanski pogum in viso-
ko narodno zavest in, vsaj
kolikor je meni znano, ni-
hče ni stisnil repa med
noge in se skril v varno za-
vetje tujine. Zato spet po-
udarjam, da je bila "sedma
sila" in z njo tudi Gorenjski
glas med zmagovalci vojne
za Slovenijo!

Zmagovalna fronta
sedme sile
Slovenske medije lahko brez slabe vesti uvrstimo med zmagovalce vojne za
Slovenijo.

Še ena pomembna odločitev slovenske skupščine iz leta 1991, potrditev brionske 
deklaracije. Na sliki v ospredju France Bučar in Vane Gošnik / Foto: Arhiv GG

Danica Zavrl Žlebir 

Tudi v pripravah na slo-
vensko osamosvojitev se je
veliko ukvarjal z zakonoda-
jo, saj je bilo treba obrambni
sistem reorganizirati tako,
da je kasneje omogočil učin-
kovito zagotavljanje oboro-
žene komponente v procesu
osamosvajanja. Maja 1991,
ko je bil Jelko Kacin imeno-
van za ministra za informi-
ranje, je Bogataj postal na-
mestnik takratnega sekre-
tarja za obrambo, pred tem
tudi za poveljnika civilne za-
ščite in ti dve funkciji je
opravljal tudi v okviru koor-
dinacijske skupine, ki je
usklajevala delovanje ob-
rambnih sil v procesu osa-
mosvajanja. Slednjo je vodil

Igor Bavčar, namestnik je
bil Janez Janša. 

"Med desetdnevno vojno
sem bil imenovan v pogajal-
sko skupino, v kateri smo se
v Mariboru z zveznimi funk-
cionarji (na zvezni strani je
sodeloval tudi general Raše-
ta), pogovarjali o prekinitvi
ognja. Po podpisu brionske
deklaracije sem bil imeno-
van za vodenje skupine za
pogajanje o umiku vojske.
18. julija 1991 je zvezno
predsedstvo sprejelo odloči-
tev, da se bo vojska v treh
mesecih umaknila, nato so
sledila pogajanja o umiku in
25. oktobra se je še zadnji vo-
jak vkrcal na trajekt in zapu-
stil Slovenijo. To je pomeni-
lo popolno suverenost naše
države na kopnem in na

morju," Miran Bogataj pri-
poveduje o svoji pogajalski
vlogi. Po odhodu JLA pa se
je začelo intenzivno vzpo-
stavljanje pogojev za funkci-
oniranje obrambnega siste-
ma in pozneje tudi sistema
zaščite in reševanja. 

"Takratno vojsko sem iz-
redno dobro poznal, saj sem
v obrambnem sistemu delo-
val od konca sedemdesetih
let, poznal sem ljudi, v letih
1990 in 1991 pa smo izjem-
no dobro razvili tudi obveš-
čevalno dejavnost. Pogaja-
nja, ki sem jih ob sodelova-
nju kolegov iz policije, terito-
rialne obrambe in službe za
zakonodajo na naši strani
vodil z generalom Rašeto in
s skupino zveznega sekreta-
riata za ljudsko obrambo, so

imela za cilj postopen umik
zvezne vojske iz Slovenije.
Vojska je nastopala v začet-
ku zelo arogantno. Iz Slove-
nije je odpeljala vse sodobne
sisteme protizračne obram-
be in radarske sisteme, ma-
terialna sredstva, strelivo,
gorivo. Slovenski prostor je
bil takrat izjemno obreme-
njen z vojaškimi zmoglji-
vostmi, JLA je bila ogromna
sila z mnogoštevilnimi pri-
padniki oboroženih sil in z
velikimi materialnimi viri.
Zelo dolgo je v Sloveniji za-

drževala učinkovite oklepne
zmogljivosti. To je bila sila,
ki smo jo morali pri pogaja-
njih spoštovati. Upoštevati
je bilo treba tudi možnost,
da si umik zagotovi s silo.
Ko so se začeli kopičiti do-
godki na Hrvaškem, je ime-
la JLA vse večje težave, in to
nam je omogočilo, da smo
začeli zadrževati materialna
sredstva na območju Slove-
nije. Lahko smo spremljali
razkroj v takratni zvezni voj-
ski, ki je v Sloveniji doživela
poraz v vojaškem in moral-

nem smislu, in če se spom-
nite posnetkov, ko so se vkr-
cevali na ladjo za odhod iz
Slovenije, je bil to še zadnji
dokaz njenega razpada,"
pripoveduje Miran Bogataj.
Pravi, da je bil tisti čas iz-
jemno nabit s čustvi. Veliko
je bilo negotovosti, skrbne
priprave in takšno delovanje
vseh sil v Sloveniji, da so do-
segle strateško in taktično
prednost, pa je pripeljalo do
stanja, ko se je zvezna arma-
da poražena umaknila. To
stanje smo dosegli z ne veli-
kim obsegom žrtev, čeprav
je vsaka žrtev preveč, pravi
Miran Bogataj. 

Po dvajsetih letih Miran
Bogataj pravi, da obletnice ne
doživlja s prizadetostjo, ka-
kor jo nemara nekateri drugi,
pač pa pragmatično, upošte-
vaje tudi nihanja, ki jih doživ-
lja država. Velik pomen pri-
pisuje mestu, ki si ga je Slo-
venija izborila v okviru EU,
NATO, mednarodnih orga-
nizacij. Dnevne razprtije in
delitve pa so po njegovem del
slovenske značilnosti. Nisem
privrženec takih delitev, pra-
vi Bogataj, ki skuša prostor
obrambe sprejemati čim bolj
razumsko, brez čustev in
prevelike prizadetosti.

Bili smo priča razkroju
zvezne vojske
Mirana Bogataja poznamo kot poveljnika Civilne zaščite, poklicno pa dela kot
višji sekretar v kabinetu obrambnega ministrstva, kjer se ukvarja s sistemsko
zakonodajo ter usmerja in koordinira delo z vlado in parlamentom.

Miran Bogataj / Foto: Matic Zorman
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Miha Naglič

Ko je slovenska skupščina
25. junija 1991 pod predsed-
stvom Gorenjca Franceta
Bučarja sprejela deklaracijo
in temeljno ustavno listino
o samostojnosti in neodvis-
nosti Slovenije, so se nam
uresničile "tisočletne sa-
nje". Če ne ravno tisoč, pa je
gotovo, da smo Slovenci vsaj
zadnjih 150 let sanjali o
tem, da bi se vsi zedinili v
eni upravni oziroma držav-
ni enoti. V prevratnem letu
1848 so bile te sanje formu-
lirane v politični program
Zedinjene Slovenije. V zapi-
su tega programa je poseb-
no vidno vlogo odigral koro-
ški Slovenec Matija Majar
Ziljski, tedaj 39-letni stolni
kaplan v Celovcu, sicer pa
samohodec preroškega čuta.

Zedinjena Slovenija, 
v programu 1848

Svoje prevratne in prero-
ške misli je Majar objavil v
besedilu z jasnim naslo-
vom: Kaj Slovenci terjamo?
Izšlo je najprej kot samo-
stojni lepak, natisnjen 5.
aprila v Blaznikovi tiskarni v
Ljubljani in ponatisnjen 10.
maja 1848 v Bleiweisovih
Novicah. Tudi v tem besedi-
lu izpostavi osrednji pomen
slovenske narodnosti in je-
zika. Oba pa bosta po Majar-
ju res na varnem šele, "ako
bodemo zjedinjeni". "Da
svojo narodnost in jezik
ubranimo in povzdignemo,
moramo želeti in terjati: 1.
Da se vsi Slovenci, kakor naj
bližnji brati, zjedinimo v je-
den narod, in da bi imeli vsi
vkup jeden slovenski zbor.

Na Koroškim nas je
116.000, na Štajarskim
378.000, na Kranjskim
438.000, na Goriškim in
Teržaškim 217.000, na Ba-
natskim 22.000, na Voger-
skim 60.000 in v Istrii
230.000. Tako na sedem
strani razdeljeni in razcep-
ljeni smo vsi in povsod siro-
maki; kjerkoli se oglasimo,
je nas premalo, karkoli reče-
mo, nam besedo lahko po-
dero; ako bodemo pa zjedi-
njeni, nas bode blizo pol-
drugi milijon ... naša beseda
bode veljala in povsod lehko
obstala; dobiček bodemo pa
imeli vsi ..."

Razčetverjena 
Slovenija, 1918

Velike zamisli, ki se nam v
navadnih letih zdijo kot sa-
nje, dobijo v prevratnih in
prelomnih časih priložnost,
da se uresničijo. Tak čas je
bil tudi ob koncu prve sveto-
vne vojne. Takrat so se Slo-
venci s podpisovanjem Maj-
niške deklaracije že maja
1917 odločili za Jugoslavijo -
pri čemer so mislili na zdru-
žitev vseh avstro-ogrskih Ju-
goslovanov v eno državno
enoto pod habsburško kro-
no. V tem primeru bi v to dr-
žavo prišli tudi skoraj vsi
Slovenci (razen beneških, ki
so bili že tedaj pod Italijo).
Zgodilo se je ravno naspro-
tno: slovenski narod je bil
dobesedno razčetverjen. Ve-
čji del (kranjski in štajerski)
je prišel v Kraljevino Srbov,
Hrvatov in Slovencev, pri-
morski del naroda, skoraj
tretjina, je prišel pod Italijo,
porabski pod Madžarsko,
koroški pa je po plebiscitu

1920 ostal v Avstriji. Zgodila
se je prava narodna tragedi-
ja, Zedinjena Slovenija je
bila spet le sen.

Zanimivo je prebrati, kako
je svojo odločitev za Jugosla-
vijo pojasnil Gorenjec Anton
B. Jeglič, tedaj ljubljanski
škof. "Res, bil sem zvest Av-
strijanec in gabila se mi je
očitna in posebno skrivna
koruptna agitacija zoper Av-
strijo. Želel pa sem od ne-
kdaj, da bi se Jugoslovani v
okviru Avstrije združili v
eno celoto. Vedel sem pa, da
je izvršitev te želje nemogo-
ča brez izredno hude preku-
cije. No, vojska je pa vse tako
pretresla in preobrnila, da se
mi je ta združitev zdela mo-
goča. Ker je na to merila
majniška deklaracija, mi je
bila draga. Ker se pa ljudje
niso zato vnemali, ali bolj
prav, ker se niso znali prav
orientirati in se niso gibali,
jaz sem pa čutil, da bo vse iz-
gubljeno in bomo ponemče-
ni, ako se v tem ugodnem
času ne dvignemo, sem sto-
ril korake, da smo se podpi-
sale vse stranke. Moj podpis
je bil merodajen in začelo se
je gibanje, ki je omogočilo
Jugoslavijo. Hvala Bogu, ki je
vse okolnosti tako vodil, da
so bili moji koraki popolno-
ma zakoniti." (Jegličev dnev-
nik, 14. 6. 1920.) Škoda le,
ker so se takrat "okolnosti" in
"koraki" razpletli tako, da je
bilo zedinjenje v novi državi
le delno.

Zedinjena Slovenija,
uresničena 1945

Se zavedate, da je bil neko-
liko zasanjani program Zedi-
njene Slovenije enkrat že

uresničen? Berite. "Partizan-
ska vojska je ob koncu vojne
zasedla vse slovensko etnič-
no ozemlje, tudi obrobne po-
krajine, kjer so poleg Sloven-
cev živeli tudi pripadniki
drugih narodov. Poleg Bene-
ške Slovenije in Rezije, Ka-
nalske doline in Trsta ter Go-
rice tudi dvojezično Koroško,
predele avstrijske Štajerske
in Porabje na Madžarskem.
Za več kot teden dni je bila
uresničena ideja Zedinjene
Slovenije, katere začetek
sega v 'pomlad narodov' leta
1848 prav na Koroško in je
povezan z delovanjem du-
hovnika Matije Majarja - Zilj-
skega ..." Gornja trditev je
drzna, a vzdrži. Zapisal jo je
zgodovinar Marjan Linasi v
obsežni in temeljiti znan-
stveni monografiji z naslo-
vom Koroški partizani (Mo-
horjeva, Celovec, 2010). Tudi
sam sem slovensko malo-
dušno mislil, da Zedinjene
Slovenije nikoli ni bilo in je
nikdar ne bo, avtor te knjige
pa me je prepričal, da je bila,
četudi le za dober teden dni -
in da so jo uresničili sloven-
ski partizani, katerim je pri-
padal tudi moj oče.

No, kot vemo, so se morali
Titova vojska in vanjo vklju-
čeni slovenski partizani že
junija 1945 umakniti iz vseh
"obrobnih" pokrajin, v kate-
rih so poleg Slovencev živeli
tudi pripadniki drugih naro-
dov. Zato pa smo Slovenci
znova pridobili večji del Pri-
morske, svoje morje in svojo
republiko v jugoslovanski fe-
deraciji. Ustavi SFRJ in SRS,
kakor ju je leta 1974 spesnil
Edvard Kardelj, sta bili napi-
sani tako, da sta nam po se-
demdesetih letih omogočili

elegantni izhod iz Jugoslavi-
je v mednarodnih razmerah,
ki so po prelomnem letu
1989 to omogočile tistim, ki
so še vedno sanjali in si hkra-
ti upali te sanje uresničiti.

Iz sanj v nov dan, 1991

Predsednik Milan Kučan
je na veliki slovesnosti 26.
junija 1991 zvečer na Trgu
republike v Ljubljani razgla-
sil tisto, kar je dan pred tem
sklenila skupščina - samo-
stojno in neodvisno Repu-
bliko Slovenijo. To je storil v
govoru, ki je izhajal iz pravi-
ce do sanj in hkrati napove-
dal nov dan, v katerem smo
se zbudili v - vojni. "Z roj-
stvom dobi človek pravico
do sanj. Z delom dobi pravi-
co, da zbližuje življenje in
sanje. Mi smo včeraj pove-
zali oboje; zase, za mnoge
rodove Slovencev, ki so dav-
no nekoč sanjali te iste sa-
nje, in za prihodnje rodove,
ki bodo na teh sanjah gradi-
li nov svet. Od včeraj imamo
Slovenci svojo državo. Od
danes živi večinski del slo-
venskega naroda v lastni, sa-
mostojni in neodvisni drža-
vi. Zamejci od Trsta, Gorice
in Benečije, preko Koroške
do Porabja, kamor jih je za-
mejila z nami trda zgodovi-
na, in rojaki, raztreseni po
vsem svetu, imajo zdaj v Re-
publiki Sloveniji svojo ma-
tično domovino in oporo.
Današnja slavnostna razgla-
sitev svobodne in samostoj-
ne države Slovenije je neiz-
bežno in globoko smiselno
soglasno dejanje tega naro-
da, nasledek njegove vklju-
čenosti v moderno svobod-
njaško Evropo od 18. stoletja

naprej, njegove zvestobe te-
meljnemu političnemu pro-
gramu zedinjene Slovenije,
odločitve ob razpadu avstro-
ogrske monarhije in pred-
vsem protifašističnega boja
za nacionalno preživetje ter
njenega častnega prispevka
k svobodi demokratične Ev-
rope med zadnjo vojno.
Skozi vso to zgodovino si
nismo do nikogar nabrali
dolgov. Naša zgodovina je
častna in čista."

Burnega dogajanja pred
dvajsetimi leti, poleti 1991,
se večina med nami še spo-
minja, saj smo bili, ko se je
rojevala naša država, zra-
ven. Meni se je, priznam,
vse skupaj zdelo precej ne-
gotovo; kar se je na koncu
porodilo, pa je bilo tako re-
koč čudežno. Saj ni čudno:
višek dogajanja je bil ravno
v kresnem času, rezultat pa
tak, da ga ni mogoče pripi-
sati nekaj posameznikom
ali političnim strankam;
zgodilo se je tako, da se je
uresničil slovenski sen
kresne noči, gotovo je po-
magala tudi višja sila, naj bo
kresna ali božja.

Dvajset let pozneje

Kako pa je s slovensko dr-
žavo dvajset let pozneje?
Odgovor je odvisen od tega,
od kod jo gledamo. Če jo od
zunaj, v mednarodnem ko-
ntekstu, je zagotovo zgodba
o uspehu. Pogled od znotraj
pa pokaže, da ravno v mese-
cih in tednih ob 20. obletni-
ci preživlja doslej najhujšo
politično krizo. Notranjepo-
litično dogajanje že ves čas
obvladuje čuden para-
doks: večina Sloven-

cev bi rada uživala pridobit-
ve demokracije in kapitaliz-
ma, hkrati pa ne bi pristala
na njune slabosti - z eno
nogo bi ostala v objemu so-
cializma in njegovih social-
nih beneficij. Slovenska
družba je bila v socializmu
zelo egalitarna, lastninjenje
dotlej "družbenega" pre-
moženja jo je močno raz-
slojilo; nekateri so postali
zelo bogati ("tajkuni"), več-
ina, ki je že mislila, da po-
staja uspešen srednji sloj,
pa spet drsi navzdol, mnogi
so že padli v revščino. Ob
dvajsetletnici RS ne gre
samo za vladno krizo, ta je
le simptom. Problem je pa
sindrom, zapopaden v
vprašanju, kako v svoji dr-
žavi živi slovenski držav-
ljan. Se naša država sploh
še razvija, bo kos sveto-
vnim izzivom? Kar Sloveni-
ja ob svoji 20-letnici najbolj
potrebuje, so nova imena
in potenciali na vseh podro-
čjih družbenega življenja,
ljudje, ki vidijo ta svet dru-
gače in se zato tudi drugače
lotevajo reševanja proble-
mov.

So torej sanje še dovolje-
ne, je jutri še nov dan? So,
te pravice nam pač ne mo-
rejo vzeti in jutri je, dokler
sonce vzhaja, še in spet nov
dan!

So sanje še dovoljene, je jutri še nov dan?
V življenju posameznika in skupnosti so trenutki, ki se ne pozabijo. Tak je tudi tisti, v katerem je predsednik Milan Kučan 26. junija 1991 izrekel znameniti stavek: "Nocoj so dovoljene sanje. Jutri je nov dan." Dvajset let pozneje se sprašujemo: so sanje še dovoljene, je jutri še nov dan?

Burnega 
dogajanja pred
dvajsetimi leti,
poleti 1991, 
se večina med
nami še 
spominja. Meni
se je, priznam,
vse skupaj zdelo
precej negotovo;
kar se je na 
koncu porodilo,
pa je bilo tako
rekoč čudežno.
Saj ni čudno: 
višek dogajanja
je bil ravno v
kresnem času ...

Kar Slovenija 
ob svoji 
20-letnici 
najbolj 
potrebuje, 
so nova imena
na vseh 
področjih 
družbenega 
življenja, ljudje,
ki vidijo ta svet
drugače in se
zato tudi 
drugače lotevajo
reševanja 
problemov. 
Jih imamo, 
so že na delu?

Dvajsetletnici Republike Slovenije posvečamo tudi praznični
GG+. Novinarji Gorenjskega glasa so obiskali tiste Gorenjce,
ki so dejavno sodelovali v prelomnem dogajanju leta 1991 in 
v njem odigrali posebej vidno vlogo. Ivan Oman, veteran 
slovenske politike, je bil takrat član državnega predsedstva.
Vsi se še spominjamo udarne medijske vloge, ki jo je odigral
Jelko Kacin kot "minister" za informiranje; zdaj je evropski
poslanec. Gorenjski možje so bili na čelu vojnih operacij: 
general Janez Slapar je bil načelnik republiškega štaba 
Teritorialne obrambe kot prve vojske te države, brigadir Peter
Zupan pa poveljnik Gorenjske pokrajine TO. Veteran vojne 
za Slovenijo je Ivan Hočevar, ki je bil v tistem času policijski
poveljnik za Gorenjsko. Gorenjski rojak je tudi brigadir Miran
Bogataj, poveljnik Civilne zaščite RS. Pri Mateju Demšarju,
gospodarju pri Žgajnarju v Zaprevalu pod Starim vrhom, 
je v vojnih dneh bivakiral glavni štab (in v njem Janez Janša,
Igor Bavčar, Tone Krkovič, Miran Bogataj). Mira Bergant je
mati civilne žrtve vojne na Kamnitniku. Kolega Jože Košnjek
je v osamosvojitvenem dogajanju dejavno sodeloval kot 
novinar, to pot piše o sinu padlega teritorialca Gregorju 
Knavsu. Zvonko Gantar je bil vodja folklorne skupine Sava, 
ki je v času osamosvojitve gostovala v Kanadi in od tam v 
negotovosti spremljala dogodke v domovini. Župnik Matjaž
Križnar je bil ravno v času osamosvojitve novomašnik, njegova
nova maša je bila julija 1991 zaradi vojnega stanja v 
negotovosti ... Poklicali smo tudi Franceta Bučarja, starosto
slovenske politike in predsednika skupščine, ki je sprejela 
odločilni sklep o osamosvojitvi; vabilu se žal ni mogel 
odzvati - tako kot vsi drugi navadni smrtniki mora čakati na
operacijo in je pogovor odložil do jeseni, ko ga bomo že drugič
povabili na Glasovo prejo; prvič je bil njen gost tik pred zdajci,
8. marca 1991. In ne nazadnje: veteran vojne za Slovenijo in
pričevalec 20-letnega življenja v novi državi je tudi naš časopis.
Berite ga slej ko prej.
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"Kot načelnik sem bil hi-
tro seznanjen z dogajanji,
tudi z delovanjem manevr-
ske strukture narodne zašči-
te, ki jo je za Gorenjsko vodil
Milan Klemenčič. Uprava za
notranje zadeve je že sicer
prek milice, kriminalistične
službe in drugih virov zbira-
la informacije, relevantne za
takratne dogodke. Zaradi in-
formacij, ki smo jih dobivali
s sekretariata za notranje za-
deve, smo pristopili k disper-
ziji orožja, skladiščenega v
objektih. Če bi namreč pri-
šlo do kakih bojnih delovanj
JLA, bi bili lahko naši objek-
ti prvi na udaru," se spomi-
nja takratni prvi policist Go-
renjske. Pozneje so se aktiv-
no vključili v sprejemanje
orožja, ki ga je teritorialna
obramba izvzemala iz skla-
dišč JLA, in ga varno prepe-
ljali na skrivne lokacije, del

pa zaščitili in zavarovali v ob-
jektih UNZ. Kot mejna upra-
va (Avstrija, Italija, letališče)
je sodelovala tudi pri trans-
portu vojaških sredstev, na-
bavljenih v tujini. Organizi-
rali so varovanje, zbirali in-
formacije in skrbeli, da ne bi
prihajalo do odtekanja poda-
tkov, o dogodkih do razglasit-
ve samostojnosti govori Ivan
Hočevar. V osamosvojitveni
vojni je bil imenovan za ko-
ordinatorja koordinacijske
skupine za Gorenjsko (ime-
novala ga je republiška koor-
dinacijska skupina), skupaj s
Petrom Zupanom (TO) in
Zlatkom Erzinom (načelni-
kom upravnega organa za
Gorenjsko) so s sodelavci ko-
ordinirali aktivnosti na ob-
močju Gorenjske. 

"Milica je bila v tem času
namenjena predvsem zaščiti
in varovanju oseb in premo-
ženja, smo se pa usposabljali
tudi za druge naloge (najbolj

usposobljena in pripravljena
je bila posebna enota milice).
Na mejnih prehodih je bila
vloga milice ključna. Dolžni
smo bili izvajati mejno kon-
trolo, ko je JLA blokirala in
zaprla mejne prehode. Pozi-
cija JLA je bila po orožju, boj-
ni pripravljenosti in številu
ljudi močnejša, zato je bilo
treba paziti, da ne bi prišlo do
spopadov. Do edinega je pri-
šlo na Jezerskem vrhu, kjer
je JLA uporabila protiletalske
topove in začela streljati na
prehod. Ocenili smo, da bi
bil oborožen odpor proti tej
enoti brez uspeha, zato je pri-
šlo do premirja in tako smo
obvarovali človeška življenja.
Ves čas so potekala tudi po-
gajanja z JLA, zlasti v izogib
temu, da bi prišlo do nekoor-
diniranih akcij na nižjih rav-
neh," razlaga Hočevar. "V
vojnem času bi poudaril vlo-
go ljudi, zaposlenih v UNZ,
ter Gorenjcev in Gorenjk, ki

so aktivno pomagali pri pri-
dobivanju podatkov in dru-
gih aktivnosti. Milica je ta-
krat dobila veliko kredibil-
nost med občani. Tudi njena
takratna organiziranost prek
vodij varnostnih okolišev je
omogočala, da smo imeli te-
ren res pokrit in so nam ljud-
je ogromno pomagali. Brez
te pomoči bi bile naše naloge

veliko težje ali pa jih sploh ne
bi mogli izvesti v tolikšnem
obsegu."

Ivan Hočevar o takratnih
dogodkih ne govori čustve-
no, pač pa ocenjuje, da je kot
profesionalni policist pač
opravljal svojo dolžnost.
Drži pa, da so bile odločitve
težke, včasih jih je bilo treba
sprejeti v trenutku. "Lahko
bi bile tudi napačne, a mo-
ram z veseljem ugotoviti, da
so bile očitno dobre in pravil-
ne, ker na Gorenjskem ni
bilo žrtev, ki bi jih povzročili
z napačnimi odločitvami." 

Danes ga moti zlasti izka-
zovanje moči, kdo je bolj za-
služen za pridobitve iz tiste-
ga časa. Po njegovem ni bolj
ali manj zaslužnih. Škoda se
mu zdi tudi, da smo veliko
soglasje Slovencev in Slo-
venk, ki smo ga izkazali ob
osamosvojitvi Slovenije, sko-
zi leta zapravili, in da so ta-
kratni vizija, ideja in cilji sča-
soma zbledeli. "Še kar nekaj
časa bo treba, če bomo sku-
šali spet doseči tako soglasje
in usklajeno delovanje, kot
smo ga takrat," je prepričan
sogovornik. 

Opravljal sem le svojo
dolžnost
V času osamosvojitvenih dogodkov je bil Ivan Hočevar načelnik Uprave za notranje zadeve Kranj,
danes vodi jeseniško komunalno podjetje Jeko-In. 

Danica Zavrl Žlebir

Skupino petdesetih folklo-
ristov je vodil Zvonko Gan-
tar, na gostovanje jih je
spremljala tudi novinarka
Gorenjskega glasa Lea Men-
cinger. Odpotovali so 22. ju-
nija 1991, gostovanje je bilo
dogovorjeno že domala leto
dni prej. Gantar se spomi-
nja, kako prešerno je bilo
vzdušje na letalu, ki jih je po-
peljalo prek oceana, kako za-
rdeli sta bili stevardesi ob
zvokih muzikantov, kako so
celo zaplesali, kako je donel
aplavz polnega letala ob nji-
hovi predstavi in kako je tudi
pilot izstopil iz kabine in za-
ploskal veselemu razpolože-
nju. 

"Na festivalih v Kanadi
smo zastopali Jugoslavijo,
plesali naj bi plese raznolike
folklorne dediščine Jugosla-
vije, na uvodni paradi smo
se med številnimi tujimi
skupinami predstavljali pod
jugoslovansko zastavo. Četr-

ti dan pa nam je slovenski iz-
seljenec Janez Žargi sporo-
čil, da je v Sloveniji vojna,"
pove Zvonko Gantar. "Daleč
od domovine nas je obhajala
zaskrbljenost. Nismo mogli
vzpostaviti zvez, prek CNN
smo iz Slovenije dobivali le
slike bombardiranja, tankov,
lasje so nam šli pokonci ...
Že pred odhodom sem ve-
del, da bo 25. junija razglaše-
na samostojnost Slovenije,
in sem se takrat posvetoval s
takratnim ministrom Pet-
rom Vencljem iz Kranja. V
Kanadi pa smo nato zelo hi-
tro sprejeli odločitev, da go-
stovanje nadaljujemo (neka-
teri so namreč zahtevali ta-
kojšnjo vrnitev) in da se
predstavljamo kot Slovenija
in ne več kot Jugoslavija. To
smo s pomočjo izseljenca
Žargija predstavili organiza-
torju in takoj so nam izdela-
li napis Slovenia. Pospravili
smo bunjevske in glamočke
noše, zapakirali jugoslovan-
sko zastavo in odtlej pred-

stavljali le še slovenske ple-
se. Kjerkoli smo se pojavljali,
nas je z aplavzi pozdravljala
številna publika, vsi so vede-
li, kaj se dogaja v naši domo-
vini, sočustvovali so z nami
in nam želeli pomagati. Do
ureditve razmer so nas bili
pripravljeni obdržati v Kana-
di."

Olajšanje je nastopilo, ko
so dobili stik z domovino in
svojci, o vrnitvi pa se je
Zvonko Gantar pogovarjal s
takratnim direktorjem Save
Janezom Bohoričem. Ta jim
je v stikih z beograjskim
predstavništvom zagotavljal,
da se lahko varno vrnejo
prek Beograda, glede česar
so bili sprva v dvomih. Ko so
se vračali domov, v letalu ni
bilo več glasbe in plesa, vla-
dala je zaskrbljenost. A so
prek Beograda in Zagreba,
od tam pa z avtobusom, ki se
je na obrobnih cestah skozi
dolenjske gozdove še pokva-
ril, naposled le srečno vrnili
domov. 

Šele pozneje so dojeli, v
kakšnih razmerah so oprav-
ljali svoje poslanstvo, pove
Gantar. Ko ga obiščem v gar-
derobnih prostorih savske
folklore, mi pokaže odložene
jugoslovanske kostume in
zastavo. Od takrat skupina
ni več plesala jugoslovanskih
plesov, le še slovenske. Kako
Zvonko Gantar, ki pri Fol-
klorni skupini Sava deluje
od leta 1966 in še vedno so-
deluje pri njenem delu (vodi
pa jo njegov sin), razmišlja o
današnji Sloveniji? "Nisem
zadovoljen. Sramotno je zla-
sti to, kako se ravna z delav-
ci," odgovarja Gantar. "Ni
mi sicer žal za časi nekdanje
Jugoslavije, obžalujem pa,
da so se v primerjavi s tisti-
mi časi na slabše spremenile
razmere za delovanje fol-
klornih skupin. Te se mora-
jo bolj boriti za svoj obstoj,
manj je razumevanja in de-
narja za gostovanja, kakršna
smo prirejali v prejšnjih de-
setletjih."

Jugoslovansko zastavo 
zamenjali s slovensko
Folklorna skupina Sava je natanko pred dvajsetimi leti gostovala na dveh mednarodnih folklornih 
festivalih v Kanadi. Kako so iz tujine doživljali razglasitev samostojne države in vojne za Slovenijo?

Zvonko Gantar

Folkloristi Save v Kanadi 1991 z novim napisom Slovenia,
ko so se odpovedali delovanju pod jugoslovansko zastavo.

Ivan Hočevar leta 1991
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Dvajset let države Slovenije

Marjana Ahačič

"Praktično sem bil udele-
žen pri vseh dogodkih, od iz-
daje ukaza za razorožitev na-
prej do odhoda zadnjega vo-
jaka JLA iz Slovenije. Že od
septembra 1991 sem nato v
republiškem štabu prvi kot
zalednik sodeloval pri manj
znanih, a pomembnih aktiv-
nostih pogajanj z JLA o nje-
nem odhodu in prepuščanja
oborožitve, opreme in tehni-
ke v Sloveniji," se časa pred
dvajsetimi leti spominja Pet-
er Zupan, nekdanji povelj-
nik gorenjskih teritorialcev.
Kasneje je delal v sektorju za
zaledje in nato v sektorju za
temeljne razvojne programe
v upravi za logistiko na Mi-
nistrstvu za obrambo. Na za-
ključku službene poti je pred
upokojitvijo sodeloval v ko-
misiji za poplačilo ruskega
dolga. 

Zakaj se v dveh desetletjih
samostojnosti niste aktivno
udeleževali številnih javnih
debat o tem, kdo je
(naj)bolj zaslužen za slo-
vensko samostojnost? 

"Ko sem se 25. junija pred
dvajsetimi leti po proslavi vr-
nil v Kranj, sem se iz službe-
ne uniforme preoblekel v
bojno in zame se je vojna za-
čela. Če se prav v spomnim,
nato 36 dni nisem bil doma.
Po koncu vojne smo na novo
postavljali sistem teritorialne
obrambe in kasneje sloven-
ske vojske, zato se nisem
imel niti časa ukvarjati s
tem. Za tista obdobja smo
dobili svoja priznanja in od-
likovanja, za delo kasneje
prav tako ... Eden od glavnih
vzrokov, da nisem prisoten v
razpravah, je tudi moje
funkcionarsko delo, ki sem
ga začel v biatlonu leta 1992
in ga še vedno opravljam.
Seveda številne zadeve, o ka-
terih se ogovori, poznam v
podrobnosti. Imam svoje vi-
denje in dokumente, ki mor-
da kakšen dogodek in kakš-
no tolmačenje o vlogi posa-
meznikov v teh procesih ka-
žejo v nekoliko drugi luči,
kot je predstavljeno javnosti.
A sem prepričan, da je bila
pot v samostojnost za Slo-
vence tako velik dogodek, da
ni nobene potrebe, da bi se v

to pojasnjevanje vključeval s
svojimi pogledi."

Ste bili v času osamosvojit-
vene vojne pri odločanju o
tem, kaj storiti, kdaj v dvo-
mih? 

"Ko pogledam nazaj, ugo-
tavljam, da ni bilo dilem.
Prva in ključna je bila odloči-
tev pokrajinskega in občin-
skih štabov teritorialne
obrambe, da orožja kljub
ukazom republiškega štaba
ne damo. Vse drugo je bilo
samo posledica."

Česa se bolj spomnite, ka-
dar pogledate nazaj: žalosti
ob tragičnih dogodkih ali
vznesenosti ob spuščanju
jugoslovanske zastave pred
parlamentom?

"Prav gotovo poročanja
predsedniku državnega pre-
dsedstva Milanu Kučanu v
Poljčah, ko sem mu rekel, da
ne vem, kako bom ukazal
streljati na pripadnike JLA,
in razmišljanje, kako bodo ta
ukaz sprejeli moji podrejeni.
Gorenjsko je namreč dožive-
la okupacijo mejnih preho-
dov in letališča Brnik z eno-

tami JLA, ki so bile stacioni-
rane tukaj, na Bohinjski Beli
in v Kranju. To je pomenilo,
da smo se morali spopadati
z ljudmi, s katerimi smo dol-
ga leta sodelovali, naenkrat
pa smo se gledali pek puški-
ne cevi. Po drugi strani pa se
rad spomnim zadovoljstva
in vznesenosti ob odhodu
zadnjega vojaka JLA iz Ko-
pra, ko so se videli rezultati
dotedanjih aktivnosti."

Kakšni so vaši pogledi na
Slovenijo po dvajsetih letih?

"Eden od ciljev po odhodu
zadnjega vojaka iz Slovenije
je bil postaviti novo struktu-
ro takratne teritorialne
obrambe in vojske: vojske, ki
bo sodobna, dobro opremlje-
na, ki bo temeljila na izkuš-
njah partizanskega bojeva-
nja in na povezanosti z ljud-
mi. Naša razmišljanja so ta-
krat temeljila na zelo moral-
nih temeljih in visoko za-
stavljenih ciljih. Seveda ce-
nim slovensko vojsko takš-
no, kakršna je zdaj, a zdi se
mi, da je vendarle postala
premalo povezana z ljudmi,
preveč je usmerjena le v izvr-

ševanje mednarodnih nalog,
ki jih ima. Pogosto se spom-
nim mobilizacijske vaje 22.
brigade pred leti. 1. bataljon
je bil na Poljšici in v Zgor-
njih Gorjah, brigada in za-
ledje pa v Zasipu. Brigada je

pozabila na hrano za bata-
ljon, ki je s kuharji in opre-
mo čakal na svoji lokaciji. Na
koncu so jih nahranile go-
spodinje iz tistih krajev. Vsi
so jedli in vsi so spali. To se
danes ne more več zgoditi."

Od prvega ukaza 
do zadnjega odhoda
"Prva in ključna je bila odločitev, da orožja ne damo. Vse drugo je bilo samo posledica."

Peter Zupan

Danica Zavrl Žlebir

Matjaž Križnar, med do-
mačini znan tudi kot Sašo, je
bil namreč tisto leto novo-
mašnik. Čas njegove posve-
titve in nove maše pa je bil
hkrati tudi čas najbolj inten-
zivnih osamosvojitvenih do-
godkov.

"22. junija 1991 smo šli bo-
goslovci, ki smo se pripravlja-
li na posvetitev, na Sv. Goro
nad Solkanom na duhovne
vaje, ki potekajo pred posve-
čenjem. Medtem je bila ob-
javljena osamosvojitev in že
na Sveti gori smo bili priče
nizkim preletom letal nad
slovensko-italijansko mejo.
Ko pa smo se 28. junija vra-
čali v Ljubljano, smo videvali
tanke in občutili, da so stvari
resne. Naslednji dan je bilo v
ljubljanski stolnici posveče-

nje. Bilo je manj ljudi kot
običajno ob takšnih dogod-
kih, a vladalo je posebno
vzdušje, med ljudmi je bilo
čutiti veliko povezanost. Ko
smo imeli pozneje v bogo-
slovju kosilo, je bil nadškof
Alojzij Šuštar veliko na tele-
fonu, videlo se je, da je zelo
vpet v dogajanje, in to nas je
navdajalo z občutki, da gre za
resne trenutke," Matjaž Križ-
nar obnovi takratno dogaja-
nje. Zvečer so na novo posve-
čeni duhovniki odšli v doma-
če župnije. Matjažu Križnar-
ju so v Preddvoru pripravili
sprejem. Naslednji dan je
bila v domači cerkvi nova
maša.

"Nedeljsko jutro je bilo ne-
kaj posebnega. Čeprav je bila
Slovenija tako rekoč pod alar-
mom, smo vsi čutili, da smo
pod božjim in Marijinim var-

stvom. Celo pred odhodom
od doma so me ljudje, ki so
sodelovali pri pripravi sloves-
nosti, prihajali spraševat, ali
nova maša bo ali ne. A zato
sem bil tam in pripravljen,
da dam svoj prispevek," pravi
Matjaž Križnar. "Vsi smo že-
leli, da bi prišla osamosvoji-
tev po mirni poti. Vedeli
smo, da sami ne moremo
tega doseči z močjo, lahko pa
smo s srčnostjo in z zaupa-
njem v božjo pomoč." Spo-
minja se, da je bila cerkev si-
cer polna, zunaj pa zaradi
vojnih dogodkov ni bilo ljudi.
K novi maši so prišli tisti, ki
so mogli. Nekateri so bili na
položajih (na primer na Je-
zerskem vrhu), nekateri še v
JLA (za enega od bratrancev,
ki je bil pri vojakih, do za-
dnjega niso vedeli, ali mu je
uspelo priti iz JLA). Celo zvo-

njenje je bilo drugačno. Vsi
skupaj so se zavedali resnosti
položaja, vendar je bilo zelo
lepo, domačini so postavili
mlaj, v cerkvi je pel zbor, ki
ga še danes vodi Marjanca
Rehberger, in čeprav je bilo
pevcev manj, ker je bilo ne-
kaj vpoklicanih, je pesem
lepo zvenela. Tudi v doma-
čem kraju je mladi duhovnik
začutil povezanost med ljud-
mi, pa tudi pričakovanje, da
se bomo otresli jarma Jugos-
lavije in JLA. Vse to je začet-
ku Križnarjeve duhovniške
poti, ki sovpada z začetkom
Slovenije, dalo poseben pe-
čat. To je občutil kot dar, saj
se kaj takega narodu zgodi
morda enkrat v zgodovini. 

"To nam nekaj pomeni in
bi nas moralo to tudi v da-
našnjem času bolj povezova-
ti," je prepričan sogovornik,

ki pravi, da so se ta občutja
žal kmalu razblinila. Ni mu
bilo prav, da je predsednik
republike govoril o revanšiz-
mu, ko bi morali razčistiti
stvari iz preteklih desetletij,
ko je v totalitarnem režimu
trpelo ali bilo šikaniranih to-
liko Slovencev in se te niso
postavile na svoje mesto.

Kljub vsemu pravi, da je bilo
tudi veliko dobrega, o trenut-
ni krizi pa meni, da ti proble-
mi tarejo tudi druge in da se
do dobrega pride tudi skozi
krize in preizkušnje. Ima pa
upanje, da smo Slovenci (in
kristjani) pripravljeni delati
za prave državotvorne in na-
rodnostne vrednote. 

Celo zvonjenje je takrat 
drugače zvenelo
Za Preddvorčana Matjaža Križnarja, ki danes kot župnik službuje v Zagorju, je čas slovenske 
osamosvojitve pomenil dvoje: začetek njegove duhovniške poti in začetek nove slovenske države.

Matjaž Križnar

”Dogodki so oddaljeni dvajset let in
čas je, da se z njimi začnejo ukvarjati
zgodovinarji, ne udeleženci. Mi smo
dolžni dati izjave, zapise, dokumente,
če jih imamo, našo vlogo v 
osamosvojitvi pa naj ocenjujejo tisti, 
ki so za to pristojni.”
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SODNA KRONIKA TEDNA

ČRNA KRONIKA TEDNA

Minuli teden pet mrtvih
V preteklem tednu se je na slovenskih cestah
zgodilo pet prometnih nesreč s smrtnim
izidom. Gorenjski policisti so v minulem tednu
zaradi ponavljajočih se kršitev prometnih 
predpisov dvema voznikoma odvzeli motorni
vozili. Zgodila se je tudi prometna nesreča, v 
kateri je bila huje ranjena ena oseba v osebnem
avtomobilu, v katerega je  vinjen s svojim avtom
trčil 53-letni voznik. Še do konca tega tedna
bodo policisti izvajali poostren nadzor nad
vozniki enoslednih vozil. Letos je na slovenskih
cestah umrlo že 68 udeležencev v prometu, lani
v enakem obdobju pa 57. Na gorenjskih cestah
je v prometnih nesrečah umrlo šest ljudi. 

Damjana Šmid

moj pogled

Stiki otrok po razvezi staršev (4)

Vsekakor je najtežje pri ločitvi
iti skozi vse čustvene stiske, ki
se pojavljajo pri vseh vpletenih,
in razumsko iskati rešitve.
Vsaka stran ima svoje poglede
in težko je prepričevati prepri-
čane. Najbolj od vsega bodejo v
oči borbe za skrbništvo, ki so v
nekaterih primerih tudi borbe
za denar. Vendar so to pona-
vadi računi brez krčmarja, saj
ravno zaradi denarja prihaja
do najbolj nečloveških mani-
pulacij, ki pa jih seveda občuti-
jo tudi otroci. Če sta dva starša
enako odgovorna za otroka,
kar naj bi tudi bila, ne glede
na to, komu je dodeljen otrok,
je zelo nečloveško razmišljati o
tem, kdo bo otroka peljal k fri-
zerju, kdo mu bo plačal smu-
čarski tečaj ali kupil šolske po-
trebščine. Mar ni to otrok dveh
zrelih ljudi? Ali je le plod dveh

nezrelih pubertetnikov, ki se
prepirata, kdo bo imel več kori-
sti zaradi otroka? Kot bi se po-
govarjali o kupčiji s krompir-
jem, ne pa o otroku. Recimo,
da je otrok dodeljen materi, sti-
ki so urejeni, otrok prehaja ob
določenih dneh od enega do
drugega, ima dve družini. Ko
otrok odide k očetu, nese s seboj
potovalko oblačil. Ko se vrne,
jih prinese nazaj, polovica
manjka, polovica je tako uma-
zana, da se komaj operejo.
Kdo je v tem primeru odgovo-
ren za otrokova oblačila?
Mama, ker je otrok dodeljen
njej, ali oče, ki je otroka sprejel,
ali oba? Odgovor je lahko
samo zadnji, če govorimo o od-
govornem starševstvu. Oblači-
la, zdravila, vneta ušesa, do-
mača naloga, izgubljena knji-
ga nekje vmes - vse to je naloga

dveh staršev. Sploh pri mlajših
otrocih, starejši bodo tudi že
sami poskrbeli za svoje stvari.
Ne moremo se pogajati, kdo je
bolj glavni starš in kdo dobi več
denarja. Meni se ne zdi ravno
izraz ljubezni do otroka, če oče
otroku reče, naj mu kar mama
opere oblačila, hkrati pa njego-
va nova partnerica pere oblači-
la za druge družinske člane.
Kako se počuti otrok, ki naba-
še v potovalko umazana obla-
čila, hkrati pa vidi očetovo
partnerko, kako lika polbrato-
ve majice? In kako mu je, ko
sliši še mamine vzdihljaje, ko
ta odpre potovalko in jo v ne-
deljskem večeru čakata še pra-
nje in likanje. Včasih pa še
iskanje otrokove najljubše ma-
jice, ki je pozabljena obležala v
neki drugi hiši, kjer je bil otrok
le gost, ne pa družinski član. 

"... Vidim, da sem naredil na-
pako, ker sinov nisem že takoj
po končani osemletki spodbu-
jal, da bi šla med počitnicami
delat, da bi že takrat videla,
kako to je, ko trpijo roke, ko
nastanejo žulji in ko zvečer hi-
timo v posteljo zaradi utruje-
nosti, ne zaradi predolgega
gledanja televizije. Ja, kar ne-
kaj časa je trajalo, da je tale
naš fant dojel, da z ženo nisva
hudobna, ker mu ne moreva
dati denarja, da ga le nimava,
ker sem ostal brez službe. Ve-
ste, je že Bog tako naredil, da
je moškega, ki na tej črti odpo-
ve, hudo sram. Tudi mene je
bilo ..."

Nikolo so učili, da mora
sebi odtrgovati od ust, da bi
le imeli otroci vse, kar po-
trebujejo za življenje. 
"Ja, saj vem, da sem sinova
razvajal, čeprav tega prav na
glas ne bom nikoli razgla-
šal. Vseeno sta dobila mar-
sikaj, česar morda ne bi, če
bi bil pameten in bi finanč-
no stanje že od samega za-
četka prilagajal družinskim
prihodkom. Fanta sta smu-
čala, igrala nogomet, vzel
sem počitniški kredit, da
smo vsako leto hodili na
morje. Počel sem stvari,
tudi na skrivaj, da je le bilo
na zunaj videti normalno in
tako kot imajo drugi. Mlajši
je bil za povrh še modelar,
si predstavljate, koliko dro-
biža smo investirali v mode-
le letal? Raje ne," se je zlatih
let spominjal Nikola.
Mislil je, da bo kakšen do-
daten evro zaslužil s prilož-
nostnim zidarjenjem kot
nekoč, pred davnimi leti, ko
je njegov oče prišel v Slove-
nijo s trebuhom za kruhom,
s seboj na zidarske odre pa
je jemal tudi sina. Bila sem
presenečena, ko mi je to po-
vedal, saj njegova 'goren-
jščina' nima prav nobenega
naglasa. 
"Moj oče je zmeraj trdil, da
je treba biti tistemu, ki te
sprejme, hvaležen tudi s
tem, da se naučiš njegovega
jezika," je nadaljeval Nikola. 
Njegov oče je do zadnjega
dne govoril pristno sloven-
sko-črnogorsko mešanico.
Žal oče ni bil podobno na-
preden tedaj, ko je bilo tre-
ba sina poslati v šole.
Nikola je tudi čebelar, ima
sicer le tri panje, a čebele
bodo zadnje, kar bo šlo od
hiše. Z vso ljubeznijo se jim

posveča in one mu jo vrača-
jo, saj ga menda še nikoli
niso opikale. 
"Ko bi lahko razložil, kako
mučni so trenutki, ko z
ženo sediva za mizo in ob-
račava evre, ki nama po pla-
čilu položnic ostanejo. Ni
jih veliko, a se potrudiva, da
nobenega kovanca ne vrže-
va stran. Na srečo pridelava
zadosti zelenjave, kakšno
jabolko tudi zrase, ko se pri-
čne sezona mandarin, se
odpravim k stricu na jug,
tam mu pomagam pri obi-
ranju, za lon pa mi da s se-
boj nekaj gajbic mandarin,
da pokrijem vsaj stroške
bencina. Veste, žena je bolj
rahlih živcev, njo zmeraj
potre, ko se zave, da ni tako,
kot je bilo nekoč," še doda.
Nikola ne mara stati v vrsti
pri Karitas ali Rdečem kri-
žu. Pravi, da je to ponižujo-
če, poleg tega pa tudi nevar-
no, saj se človek hitro nava-
di živeti iz rok v usta in mu
ni več do tega, da bi hodil v
službo, zlasti ne za majhne
denarje. 
"Kakšno ponižanje je to, ko
stojiš tam in potem prideš
na vrsto in ti rečejo, da ni-
majo drugega kot makarone
in riž." Ko to reče, mu glas
za spoznanje zatrepeče. Po-
tem pa dvigne glavo in
doda, da bi bilo ponižanj za
tiste, ki so izgubili službo,
veliko manj, če bi imeli
kakšno agencijo za prilož-
nostna dela, pa čeprav za en
sam dan, za obiranje jabolk,
jagod, na primer. Za zlaga-
nje drv pri kakšnem starej-
šem. Zelo sem se strinjala z
njim. 
Spomladi je stopil do neke-
ga kmeta, vprašal ga je, če
potrebuje kakšno pomoč. Z

njim je šel v gozd, kjer sta
vlačila hlode, delal je butari-
ce, in to od jutra do večera,
vmes je bila sicer malica,
kljub temu se je vračal do-
mov ves izmozgan. Poleg
plačila je dobil še gajbo
krompirja, tako da se mu je
kar samo smejalo. 
"Nekaj tednov zapored sem
pral avto nekemu sovašča-
nu, pomembnemu človeku.
A še do danes ni zbral tisto
malo drobiža, da bi mi pla-
čal, zmeraj se mi sicer za-
hvali, obenem pa tudi reče,
da ima navado plačevati s
kartico, da zato nima goto-
vine pri sebi," se nasmeh-
ne.
Zaupa mi še, da se kdaj zgo-
di, da se z ženo najesta in
kaj popijeta na tuj račun.
Namreč: ne mine dan, da
ne bi prinesel poštar kakš-
nega vabila za nakup novih
odej, posode in podobnega.
Reklamno prodajo običajno
pripravijo v kakšni gostilni,
kjer morebitnim kupcem
postrežejo vsaj s pijačo, če
že s hrano ne. Potem obse-
dita na predstavitvi za kakš-
no uro ali dve- in gresta na-
zaj domov. 
Medtem ko sva še kramlja-
la, je žena že zalivala endivi-
jo. Upa, da jo bo lahko pro-
dala, saj živi v bližini veliko
mladih družin, ki nimajo
časa, da bi se ukvarjali z vr-
tom. Ko vprašam, zakaj jim
ne pazita otrok, je odločno
zmajal z glavo.
"To pa ne," je odgovoril. "Si
predstavljate, da se bi komu
kaj zgodilo?! Raje sem la-
čen, kot pa da bi me vest pe-
kla do konca dni," je še de-
jal.

(Konec)

Milena Miklavčič

usode

Piše: Matjaž Gregorič

Preiskava o lastninjenju 
Na ljubljanskem okrožnem sodišču naj bi
ugodili zahtevi tožilstva glede preiskave 
domnevnega oškodovanja Pivovarne Laško in
njenih hčerinskih družb v času lastninjenja. Če
bo sodišče sprejelo dokončno odločitev o uvedbi
preiskave zoper nekdanjega predsednika uprave
Pivovarne Laško Boška Šrota in nekdanjega
prvega moža Istrabenza Igorja Bavčarja, so
nekateri zagovorniki že napovedali pritožbo. 
Zahtevo za preiskavo je vložila skupina državnih
tožilcev za pregon organiziranega kriminala,
pred sodnike pa bi radi spravili devet fizičnih in
šest pravnih oseb. Odločitev o uvedbi preiskave
še ni dokončna, saj so nekateri zagovorniki že
napovedali, da se bodo proti sklepu o preiskavi
pritožili na zunajobravnavni senat. Osumljenim
tožilstvo očita več kaznivih dejanj zlorabe
položaja ali pravic, zlorabe položaja ali zaupanja
pri gospodarski dejavnosti, ponareditve ali
uničenja poslovnih listin in goljufije pri prodaji
7,3-odstotnega paketa delnic Istrabenza. Bavčar
in Šrot sta po prepričanju tožilstva oškodovala
Pivovarno Laško in njene hčerinske družbe za
109 milijonov evrov, a sume oba odločno 
zavračata. Očitke sta označila za absurdne in 
zatrdila, da v njunem ravnanju ni bilo 
nezakonitosti.

Kazen za zdravnika
Ne celjskem sodišču so na šest mesecev zapora,
pogojno za leto dni obsodili mariborskega 
radiologa Sama Slokana in celjskega nevrologa
Marka Grassellija, ki jima je tožilstvo očitalo
povzročitev smrti iz malomarnosti. Zaradi 
pritiska možganov na lobanjsko dno je konec
decembra 2004 v celjski bolnišnici umrl 35-letni
Franjo Pintarič iz Slovenskih Konjic. Sodišče je
oba zdravnika spoznalo za kriva kaznivega 
dejanja povzročitve smrti iz malomarnosti ter ju
obsodilo na pogojno kazen. Radiologu je tožilec
očital, da je v svoji zasebni ambulanti v 
Mariboru kot koncesionar celjske bolnišnice pri
odčitavanju slike CT-ja Franja Pintariča 
spregledal koloidno cisto v njegovih možganih. 
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Povsem vsakdanja zgodba o Nikoli in njegovih

Je že Bog naredil, 
da je moškega sram
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Knjige in ljudje

Jože Košnjek

med sosedi
Poslovodja slovenske radij-
ske postaje Radio dva iz Ce-
lovca Marjan Pipp (Radio
dva je naš partner v čezmej-
nem projektu Sosed/Nach-
bar) je sporočil, da je v pone-
deljek radijska postaja (za-
časno) utihnila. Ostala je na-
mreč brez licence. KommA-
ustria jo je za "naselitveno
ozemlje slovenske narodne
skupnosti na Koroškem" po-
delila društvu Agora - Avto-
nomno gibanje odprtega ra-
dia, v katerega programu slo-
venščina ni prevladujoč je-
zik, ne pa Radiu dva, ki je
pretežno slovenski. Odločbo
o odvzemu licence je potrdil
tudi Zvezni komunikacijski
senat, ki je soglašal z mne-
njem, da "slovenska manjši-
na ni izključna ali merodajna
ciljna skupina" za radijsko li-
cenco za naselitveno ozemlje
slovenske narodne skupno-

sti na Koroškem in je zakonu
zadoščeno, če je slovenščina
v programu tudi upoštevana. 
Družabniki Radia dva so se
odločili, da se bodo zaradi
kratenja pravic slovenski na-
rodni skupnosti pritožili na

avstrijsko ustavno sodišče,
vendar so pri tem poudarili,
da njihova pritožba ni
usmerjena zoper Radio Ago-
ra. Slovenska manjšina ima
po 67. in 68. členu Sanžer-
menske pogodbe, po 7. členu
Avstrijske državne pogodbe
in po evropskih konvencijah
pravico do svojih medijev.
Radijska licenca je bila razpi-
sana za naselitveno ozemlje
slovenske narodne skupno-
sti, kar kaže, da že razpis
sam namenja licenco radiu s
slovenskim programom.
Prav tako je Radio dva druž-
ba, katere statutarni namen
je "zagotavljanje samostojne
radijske ponudbe za sloven-
sko manjšino v Avstriji".
Družabniki so poleg Mohor-
jeve družbe še kulturne in
gospodarske organizacije
Slovencev na Koroškem,
medtem ko so člani Agore fi-

zične osebe (njihovo število
ni znano), njen statut pa slo-
venske manjšine sploh ne
omenja. Radio dva je v ti-
skovnem sporočilu tudi zapi-
sal, da deluje na južnem Ko-
roškem 12 nemških radij-
skih programov. Odprt radio
mora imeti svojo frekvenco,

vendar pa ne tiste, ki je na-
menjena slovenski manjšini. 
Radio Agora je javnosti po
pridobitvi frekvence sporočil,
da ima slovenščina v njego-
vem programu pomembno
mesto in da namerava v pri-
hodnje količino slovenskega
programa še povečati.

Miha Naglič

Američani ustanoviteljem
svoje velike države pravijo
Founding Fathers of the Uni-
ted States - ustanovni očetje
ZDA. Če bi se mi vprašali,
kdo so ustanovni očetje Re-
publike Slovenije, bi bil go-
tovo med njimi tudi dr.
France Bučar. Bil je med
posamezniki, ki so priprav-
ljali duhovne temelje za
osamosvojitev, pa med pisci
ustave naše države in pred-
sednik skupščine, ki jo je
sprejela, še pred tem pa raz-
pisala plebiscit za samostoj-
no Slovenijo in razglasila
njeno neodvisnost. O doga-
janju, v katerem je aktivno
sodeloval, je ta pravnik in
gorenjski rojak napisal tudi
tri knjige, vse so izšle pri ra-
dovljiški Didakti: Rojstvo
države (2007), Slovenci in
prihodnost (2009), pred
kratkim pa še Čas velikih
sprememb. Avtor je po uvo-
du ta čas zajel v razdelkih: I.
Izvori sprememb, II. Doba
stalinizma, III. Jugokomu-
nizem, IV. Izhod v samo-
stojnost. "Država, ki smo si
jo Slovenci ustvarili, je
končni rezultat izjemno
burnih družbenih dogajanj
zadnjih sto let. Ni le cilj
sam po sebi, h kateremu
smo usmerjali svoje napore
in stremljenja, ampak je v
prvi vrsti sredstvo, s kate-
rim naj bi uveljavljali prido-
bljeno samostojnost in voljo

po uresničevanju svojih vi-
denj in želja v naši prihod-
nosti." Tako trdi avtor knji-
ge in eden od avtorjev te dr-
žave in spodbuja k razmiš-
ljanju, ali s to državo res po-
čnemo tisto, za kar smo jo
ustvarili?
Se še spominjate profesor-
jevega govora na prvem za-
sedanju skupščine, izvolje-
ne aprila 1990, v katerem je
razglasil konec državljanske
vojne? "To seveda ni bila
običajna zamenjava vladajo-
če garniture, ki se lahko za-
menja ob naslednjih volit-
vah. To je bil formalni ko-
nec državljanske vojne, ki
se je vlekla vse od prvih po-
skusov komunistov v začet-
ku NOB in ki je bila po svo-
jem bistvu ideološka, saj je
šlo za boj za človekovega
duha, kar je bistvo ideolo-
ške vojne. Ta izhaja iz pred-
stave o določenem položaju
človeka v svetu in zato nare-
kuje prav določeno ravna-
nje človeka v odnosu do na-
ravnega in družbenega oko-
lja v skladu s to predstavo.
Če ta predstava temelji na
prepričanju, da je edino
pravilna in zato edino spre-
jemljiva, pomeni sleherni
odstop od te predstave, zla-
sti pa od pričakovanega rav-
nanja, ki naj bo v skladu s to
predstavo, neposreden na-
pad na njeno pravilnost in
nedotakljivost ter ogrožanje
naravnega reda in položaja
človeka v svetu. Čim trdnej-

ša je vera v to predstavo, to-
liko bolj je nedopustno sle-
herno ravnanje, ki od nje
odstopa. Tu ni nobenega
popuščanja in nobene pri-
zanesljivosti. Vsak, ki je
drugačen, je že s tem sov-
ražnik, ki ga je treba ali
uničiti ali spreobrniti. Živeti
z njim ali ob njem pa ni mo-
goče." In tu se zalomi. "Na
tej točki prehaja ideološka
vojna v fazo fizičnega po-
drejanja ali celo iztrebljanja
'nepravovernih'. To se je do-
godilo v naši NOB s strani
partije, ker je komunizem
izrazito netoleranten in od-
klonilen do vseh drugačnih
in je v boju za oblast sprožil
oboroženo državljansko voj-
no. S koncem državljanske
vojne ni nujno končana tudi
ideološka vojna, ki se lahko
nadaljuje tudi v mirnem
času, a lahko v določenih
okoliščinah vedno prestopi
v novo fazo oborožene voj-
ne." Če bi po teh besedah
Franceta Bučarja presojali
aktualni položaj na Sloven-
skem, bi lahko pomislili, da
smo spet v fazi ideološke
priprave na novo fazo obo-

rožene vojne. K sreči smo v
EU in je vse okoli nas mir in
se "prave" vojne ni bati. Pri
tem pa ne kaže pozabiti, da
se nas je pred dvajsetimi leti
za deset dni že dotaknila, na
Hrvaškem in v Bosni pa je
dobila najhujše, genocidne
oblike.
Predgovor knjigi je napisal
prof. dr. Ernest Petrič, tudi
on gorenjskega rodu, ugled-
ni pravnik in diplomat, zdaj
predsednik Ustavnega so-
dišča RS. Tudi on izpostavi
Bučarjevo tezo o državljan-
ski vojni, ki je po svojem bi-
stvu ideološka, in jo še za-
ostri. "Upoštevaje dogajanje
v Sloveniji, bi si mogli dovo-
liti trditev, da ta (ideološka)
državljanska vojna dejansko
še traja, videti je, da se celo
zaostruje. Kdaj utegne pre-
nehati, ne ve ne Bučar ne
pisec teh vrstic. Morda z na-
šimi vnuki, če nam je pri si-
novih očitno ni bilo moč
ustaviti. Je pa, dokler traja,
teman oblak, ki preprečuje
soncu sproščenosti, demo-
kratičnemu dialogu in od
tega odvisnemu učinkovite-
mu urejanju skupnih za-
dev, da bi polno zasijalo na
Slovenskem." Res: kdaj
nam bo v tem času velikih
sprememb končno zasijalo
sonce sproščenosti? V letih,
ko se je rojevala naša drža-
va, smo imeli mnogi obču-
tek, da že sije, a so ga po-
zneje spet zakrili premnogi
oblaki ...

Knjige in knjigoljubi (104)

Čas velikih sprememb
France Bučar, 
Čas velikih sprememb,
Didakta, Radovljica,
2011, 356 strani, 
24,99 evra, 
www.didakta.si

Poslovodja Radia dva 
Marjan Pipp

Slovenci v zamejstvu (252)

Radio dva (začasno) utihnil

Naslovnica knjige, 
oblikovala Andreja
Globočnik

Rojstvo države (2007), 
prva knjiga iz Bučarjeve
trilogije

Slovenci in prihodnost
(2009), druga knjiga iz
Bučarjeve trilogije

France Bučar med enim od
številnih govorov

Spomenka Hribar in France Bučar, sodelavca v duhovni
pripravi na osamosvojitev

Na Koroškem je v tem času veliko prireditev, ki jih 
organizirajo slovenska društva. V nedeljo so v 
Borovljah/Ferlach proslavili 30-letnico delovanja
moškega oziroma komornega zbora Slovenskega
prosvetnega društva, ki ga vodi Roman Verdel. V 
Vogrčah/Rinkenberg v Podjuni igrajo na prostem
dramo Otona Zupančiča Veronika Deseniška, v
Železni Kapli/Eisenkappel pa bosta v nedeljo, 26. 
junija dve prireditvi. Ob 10. uri se bo začelo Obirsko
žegnanje, ob 14. uri pa bo spominsko srečanje pri
Peršmanu v Podpeci/Koprein Petzen. Povsod bodo
veseli tudi obiskovalcev iz Gorenjske.
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Ne, ne bojte se: v tem zapisu
ne bo skoraj nič o 20. oblet-
nici Republike Slovenije, ki
jo obhajamo v teh dneh, niti
o političnih dogajanjih v dr-
žavi. No, čisto brez tega pa
najbrž ne bo šlo, saj nam
naši politiki ob asistenci me-
dijev dokazujejo, da je mogo-
če spolitizirati prav vse, tudi
družino. Družina naj bi bila
in največkrat tudi je prvo in
poslednje socialno zavetišče
vsakega posameznika; iz nje
izhajamo in vanjo se zmeraj
znova vračamo. Blagor vsa-
komur, ki ima, ko ga povozi-
jo v podjetju ali na družabni
in politični sceni, še zavetje v
prijaznem okolju družine in
se vanj lahko zateče. No, zdaj
nam je politika spolitizirala
tudi družino. Vrli poslanci so
16. junija sprejeli nov dru-
žinski zakonik. Ta na pred-

log vlade in ob podpori stro-
ke uzakonja pojmovanje
družine, ki je precej širše od
tradicionalno slovenskega.
Družine je po novem (in po
definiciji OZN iz leta 1994)
"življenjska skupnost otroka
z enim ali obema od staršev
ali z drugo odraslo osebo, če
ta skrbi za otroka". Lepo. A
se je doktor France Cukjati,
razjezuit, ki v Janševi stranki
zastopa katoliške fundamen-
taliste, brž pritožil, da je po
tej definiciji lahko družina
katerakoli skupnost. Druži-
na je po njegovem najbrž
lahko le skupnost cerkveno
poročenega moža in žene, ki
jima Bog podari tudi enega
ali več otrok. Takih družin je
v tej državi približno polovi-
ca, morda kak odstotek več.
Kaj pa smo vsi drugi, skoraj
polovica državljanov, ki ne
živimo v takšni družini?
Drugorazredni državljani?
So otroci brez cerkvenega
blagoslova "pankrti 21. stolet-
ja" (izraz poslanca Vita Rože-
ja)?
Minister Ivan Svetlik, ki je
zakon predlagal: "V Sloveniji
približno polovica ljudi živi v
tisti idealni družini, kot pra-
vimo: oče-mati-otrok. Ven-
dar druga polovica ali nima
te sreče, ali nima te volje, ali
nima te želje, živi v drugač-
nih oblikah družine. Zako-
nik ne odvzema idealnemu
tipu družine ničesar, omogo-
ča pa in daje tudi drugim ob-
likam pravno možnost in
isto veljavo." Če zakonik ide-
alni nič ne odvzema, hkrati
pa nekaj daje tudi nepopol-
nim družinskim oblikam -
kaj je tedaj z njim narobe, za-
kaj mu Cerkev in njeni poli-
tični služabniki nasprotuje-
jo? Oni že vedo, je pač tako,

saj vemo, kako je pri nas s
temi rečmi, o njih sta se pre-
rekala že Anton Mahnič in
Ivan Tavčar in od takrat do
danes še mnogi drugi, naza-
dnje ravno ob družinskem
zakoniku. Če je res, kar se
sliši iz medijev, se bo avgusta
povečala tudi družina prvega
moža opozicije, seveda v
smislu "idealne družine". To
mu iz srca privoščimo, hkra-
ti pa ga naprošamo, da ti-
stim, ki nismo idealni, priza-
naša z grožnjami obvezne
registracije drugorazrednih
državljanov. Duhovi iz prve
polovice 20. stoletja namreč
še niso pozabljeni.
No, vidite, obetal sem nepoli-
tično temo, a me je takoj za-
neslo. Zdaj pa res od politike
k poletju. Začelo se je v to-
rek, 21. junija ob 19.16, na
dan, ko goduje sv. Alojzij, za-
vetnik mladine in študentov
in pri zbiri poklica. Upam,
da so mladi že manj obreme-
njeni z duhovi iz minulih
stoletij in se bodo o prej na-
kaznih rečeh že bolj strpno
pogovarjali. Poletje je že po
naravi najmanj spolitizirani
čas in hkrati naklonjen mla-
dim, ki še hodijo v šolo in so
se jim pravkar začele počitni-
ce. Naj jih užijejo, kolikor
morejo. Enako bi rad zaželel
tudi vsem drugim, zlasti sta-
rejšim, a nisem prepričan,
da to zmoremo. Pred leti
sem v nekem zapisu ugotav-
ljal, kako se poleti, ko gre
tudi politika na dopust,
vzdušje v tej državi nekako
pomiri. Se bo tudi to poletje?
Upam, gotovo pa ni, duhovi
so letnemu času primerno
razgreti. A poletja si ne pusti-
mo vzeti. Ta vikend mirno
praznujte, čez poletje pa lepo
letujte!

Miha Naglič

Mihovanja

Cvetka Bevc

roman
Zadovoljen s svojo odločitvijo,
je Sergej stopil skozi vrata in
za hip postal na pragu. Bilo je,
kot da ga pozdravlja eden ti-
stih zimskih dni, ki je pozabil
na nočni mraz in je obsijan s
soncem skupaj z odjugo prine-
sel prvo slutnjo pomladi. Zgo-
daj še za ta čas, je pomislil Ser-
gej. Ali se ni nadejal snežnega
viharja, divjanja narave, drse-
čega snega z gora, da bi si lah-
ko vsaj skusil grožnjo plazov.
A kako bi bilo drugače. Saj je
dovolj dolgo izzival nevarno-
sti, njegov notranji vihar se je
pomiril, zazdelo se mu je, da
se celo narava nagajivo spogle-
duje z njegovim preobratom.
Vsaj nekaj časa naj ostanem v
tem pristanu, si je zaželel. Še
prehitro se lahko poruši to krh-
ko sozvočje z življenjem. In

Sergej je nemara prvič spreje-
mal ta mirni tok kot danost,
proti kateri se je leta tako brez-
upno boril. Uporniki brez raz-
loga bijejo pač najhujše bitke,
a v resnici hlepijo po počitku v
šotoru. Nobenega počitka, sta-
ri moj, si je rekel, samo svoji
nepopustljivosti izberi ukroče-
nega konja, se je posmehnil sa-
memu sebi, še vedno stoječ na
mestu, kot da ga je kljub vse-
mu strah koraka v neznani
smeri. Za hip se je zastrmel v
sonce in si z roko zastrl pogled.
Ljudje se bolj bojijo svoje svetlo-
be kot teme, ga je prešinilo.
"Človek se nikoli ne naužije
dovolj sonca," je zdajci zaslišal
ženski glas. Zaslepljen od bleš-
čave, je porabil kar nekaj časa,
da je prepoznal Katarino. Kaj-
ti tudi njen glas se mu je zdel

nenavaden. Ne več tako zvon-
ko pojoč, prej obarvan z za-
molklim tonom. Ali pa je za-
radi vseh sprememb še zvoke
okoli sebe začel sprejemati
drugače. Kot veter, ki je nekje v
daljavi igral na kamnito piš-
čal. Vendar ni bilo pomemb-
no. Brez pomišljanja je pri-
znal, da je pravzaprav bil na-
menjen k njej. Teh nekaj dni,
ki mu ostanejo do odhoda do-
mov, bi rad preživel z njo. "In
Varja?" je vprašala, se ozrla
naokoli, kot da bo mlado dekle
vsak hip prišlo izza vogala.
Zamahnil je z roko. "Verjetno
je že na letalu za Moskvo," je
rekel. Ne bo ničesar razlagal.
Saj ona zna razumeti tudi ne-
izrečeno. Kajti prijela ga je
pod roko in ga skorajda poteg-
nila za sabo. "Daj, premakni-

va se že od tod. Obljubila sem
ti, da te peljem na posebno me-
sto. Niso vsi grobovi samo gro-
bovi. Če nimaš fotoaparata, ti
lahko posodim svojega. Zarja-
veli železni križi, ki kot prvi te-
lohi kukajo iz snega, bodo lah-
ko govorili več kot tvoje zapisa-
ne besede," je hitela razlagati
Katja. In sploh je imela rada
kraj, kjer je bilo pokopanih ne-
kaj nekdanjih ujetnikov.
Samo nekoliko višje od kapeli-
ce morata stopiti, pa še pogled
na gore bo s tistega mesta čaro-
ben. "Ssaj je z vsakega mesta,"
je pripomnil Sergej in hitro
stopal ob njej, ki se je poganja-
la po poti kot mlada srna. Ka-
tarina je prikimala, velikokrat
je v svoj objektiv ujela gore,
igra svetlobe in senc je na kam-
nitih vzboklinah lahko ustvar-

jala pravljična bitja, okamnele
velikane in zaklete deklice.
"Nikar ne misli, da si že odkril
vse skrivnosti teh krajev," ga je
podražila. "Saj imamo tudi
pri nas celo vrsto legend," je
pripomnil Sergej in poskušal
speljati vodo na svoj mlin.
Lahko ji večer za večerom pri-
poveduje o večnem boju dobre-
ga in zla, servira pravljične re-
šitve velikih in malih herojev,
kajti tudi v vsakdanjem življe-
nju lahko pridejo prav. "Ne,"
je s smehom odkimala Katari-
na. "Brskanje po zgodovini je
bolj praktično, če že hočeš naj-
ti instant recepte za preživetje.
Samo bodi pozoren na svetil-
nike. Ko se jih enkrat naučiš
videti, nikoli več ne moreš za-
temniti svojih vizij."

(Se nadaljuje)

Vaš razgled

petek, 24. junija 2011

Šepetalnica za veter (52)

Pa lepo letujte!

Kako še vedno prav pridejo Tomosovi motorji! Enega je naš bralec Milan
našel v Bovcu, kjer ga uporabljajo na tamkajšnem letališču kot vozilo 
"follow me". / Foto: Milan Jeram

Vsi na kolo za zdravo telo, prisegajo tudi člani kolesarske sekcije Društva
upokojencev Kranj. Ker je tudi smeh pol zdravja in da jim poganjanje pedal
v kakšno strmino ni pretežko, športno rekreacijo včasih dopolnijo s kako
zabavno domislico. Takole opremljeni v malce norčave kostume so se oni
dan na svoji poti proti Naklemu ustavili pred stavbo Gorenjskega glasa. D. Ž. 
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ZALJUBLJENA 
V GLASBO IN
SLIKARSTVO

Ivan Sivec je združil glasbene in
slikarske poti Ivanke Kraševec Prešeren
in Ivana Prešerna - Žana v knjigi Najine
sledi, ki so jo predstavili v začetku 
junija Kliničnem centru. 

22

LJUDJE

ŠVEDA STA SE 
POROČILA V PETEK

V hotelu Park na Bledu smo odkri-
vali še arheološko dediščino pode-
želja, slovenske misice pa letos 
kar trdo delajo za lento najlepše. /

Foto: AB

KULTURA

V VELIČASTJU 
MAVCA 

Včeraj so v Galeriji Ivana Groharja
odprli razstavo izbrani umetniških
del v mavcu, kiparja Toneta Lo-
gondra (1932-1987) z naslovom
Veličastje Mavca.

29
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Gremo okrog sveta

Nova poletna uspešnica Čukov z naslovom Gremo okrog
sveta vas bo spomnila na prihajajoče poletne počitnice.
Če so Čuki pred leti peli Mi gremo pa na morje, nekaj let
kasneje svojo drago vabili z Greva gor v hribe, je sedaj na
vrsti pot okrog sveta.
Zanimivo pri tej pesmi je, da jo pojejo vsi štirje Čuki, torej
sta se v vlogi pevca poleg Jerneja in Jožeta tokrat znašla
tudi Matjaž in Vinko.
Pesem je plesna, refren gre v ušesa, razpoloženje, ki ga
pričarajo Čuki, pa je vsem dobro znano. Sploh v teh dneh
jim lahko na Gorenjskem prisluhnemo v živo na številnih
veselicah. So pa od nekdaj radi potovali. Vsak posebej, pa
tudi skupaj, saj so s svojo glasbo prepotovali že velik del
Evrope, pa tudi Južne in Severne Amerike. Ker pa so tudi

vneti športniki, avgusta načrtujejo nekajdnevno potepanje
s kolesom po Evropi: Avstrija, Italija in Švica so države, ki
jih letos nameravajo obiskati. A. B.

Dekle desetletja je glasbenica

Pred časom smo lahko spremljali nastop Sanje Grohar
in njenega Samija v kranjskem Tušu. Nekaj dni za tem
pa so playboyevci razglasili dekle letošnjega leta. Z zani-
mivim nazivom se je okitila 27-letna Viktorija Manzinni,
je pa Sanja postala kar Playboyevo dekle desetletja. Ta
konec tedna - danes zvečer pa lahko v Tušovem Disco
Planetu po 22. uri pričakujete nastop domače skupine
Calypso. Na njihovem repertoarju se znajde širok spek-
ter glasbenega preigravnanja: vse od takih v stilu Golice
do hrvaških že skorajda ponarodelih. A. B.

ametna altistka
Ivanka, ki ji radi
rečejo tudi belo-
kranjski slavček in
zlati trobentač

Ivan, ki je že pred leti postal
pojem enega najboljših slo-
venskih trobentačev tako pri
džezu kot pri domači glasbi,
sta svoje sanje najdlje in po
avtorski strani najgloblje
uresničevala pri Alpskem
kvintetu. Sicer pa se Ivanka
rada spominja svojih prvih
let, ki jih je preživela na
odru, nepozabnih in večno
zelenih popevk, ki so ji zago-
tovile prepoznavnost, od Be-
lih rož iz Aten, Prodajalke vi-
jolic, Violine Tzigano in dru-
gih. V lepem spominu ji je
ostalo gostovanje z Ansam-

blom Mihe Dovžana in vo-
kalnim kvintetom Gorenjci
leta 1974 na Švedskem, kjer
je spoznala, koliko pomeni

slovenska pesem našim iz-
seljencem po svetu. Ivan
Prešeren pa je v glasbeni
svet začel vstopati z rosnimi

dvanajstimi leti. V Žana ga
je preimenoval kolega iz
drugega letnika šole, ki jo je
obiskoval v Ljubljani. Da je
Ivane na šoli lažje razločil, je
Ivan s Primorske postal Gio-
vani, Ivan s Koroške, Johan,
Ivana z Gorenjske pa je po-
imenoval Žan. In tako je
ostalo do danes, ko se Žan
lahko pohvali s številnimi
priljubljenimi skladbami, ki
jih je ustvaril. Naj omenimo
le Čas počitnic, Ko Ivan za-
trobi, pa Janezov bariton, ki
je še danes stalnica na igra-
njih Alpskega kvinteta. Po-
leg glasbe zakonca Prešeren
povezuje slikarska umet-
nost. Ivanko je na slikarsko
pot popeljal prav mož Ivan,
ki ga je slikarstvo navduševa-
lo že od mladih nog, z vso si-
lovitostjo pa planilo na plano
v zrelih letih.

ZALJUBLJENA V GLASBO 
IN SLIKARSTVO
Ivan Sivec je združil glasbene in slikarske poti Ivanke Kraševec Prešeren in Ivana Prešerna - Žana v
knjigi Najine sledi, ki so jo družno predstavili v začetku junija v ljubljanskem Kliničnem centru. 

Ivanka Kraševec Prešeren in Ivan Prešeren - Žan ob odprtju
razstave, ki bo na ogled do konca meseca junija. / Foto: Media butik 

Saša Pivk Avsec

Ž

Petek, 24. 6. 
17.05, 19.35, 22.05
AVTOMOBILI 2, sinhroniziran
16.00, 18.30, 21.00, 23.30
AVTOMOBILI 2, 3D sinhroniziran
19.30, 21.55
HANNA
15.10, 17.20
KUNG FU PANDA 2, sinhroniziran
15.50, 18.00
KUNG FU PANDA 2, 3D sinhroniziran
20.10, 23.00 PIRATI S KARIBOV 4, 3D
16.45, 19.05, 21.25, 23.45
PREKROKANA NOČ 2

Sobota, 25. 6. 
12.05, 14.35, 17.05, 19.35, 22.05
AVTOMOBILI 2, sinhroniziran
11.00, 13.30, 16.00, 18.30, 21.00, 
23.30 AVTOMOBILI 2, 3D sinhroniziran

10.30, 19.30, 21.55
HANNA
13.00, 15.10, 17.20
KUNG FU PANDA 2, sinhroniziran
11.30, 13.40, 15.50, 18.00
KUNG FU PANDA 2, 3D sinhroniziran
20.10, 23.00 PIRATI S KARIBOV 4, 3D
12.05, 14.25, 16.45, 19.05, 21.25, 
23.45 PREKROKANA NOČ 2

Nedelja, 26. 6. 

12.05, 14.35, 17.05, 19.35
AVTOMOBILI 2, sinhroniziran
11.00, 13.30, 16.00, 18.30, 21.00
AVTOMOBILI 2, 3D sinhroniziran
10.30, 19.30, 21.55
HANNA
13.00, 15.10, 17.20
KUNG FU PANDA 2, sinhroniziran
11.30, 13.40, 15.50, 18.00
KUNG FU PANDA 2, 3D sinhroniziran

20.10 PIRATI S KARIBOV 4, 3D
12.05, 14.25, 16.45, 19.05, 21.25
PREKROKANA NOČ 2

Ponedeljek, 27. 6. 
17.05, 19.35
AVTOMOBILI 2, sinhroniziran
16.00, 18.30, 21.00
AVTOMOBILI 2, 3D sinhroniziran
19.30, 21.55
HANNA
15.10, 17.20
KUNG FU PANDA 2, sinhroniziran
15.50, 18.00
KUNG FU PANDA 2, 3D sinhroniziran
20.10 PIRATI S KARIBOV 4, 3D
16.45, 19.05, 21.25
PREKROKANA NOČ 2

Organizatorji filmskih predstav si
pridržujejo pravico do spremembe
programa.

PLANET TUŠ KRANJ

KINO SPORED
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Poklon Dušanu Velkavrhu: 
Poletna noč - dan ljubezni

Z gala koncertom Poletna noč - dan ljubezni so se letos
poklonili legendarnemu piscu besedil za popevke Dušanu
Velkaverhu in zlatim časom slovenske popevke. Na odru
ljubljanskih Križank so v torek, 21. junija, pod taktirko diri-
gentov legendarnega Mojmirja Sepeta, Lojzeta Krajnčana
in Patrika Grebla ter v izvedbi Big Banda in Simfoničnega
orkestra RTV Slovenija zazvenele Velkavrhove največje
uspešnice, vsem dobro znane pesmi Dan ljubezni, Med
iskrenimi ljudmi, Mini maxi, Brez ljubezni mi živeti ni, So
najlepše pesmi že napisane in mnoge druge slovenske
uspešnice. Prepevali so jih Alenka Godec, Oto Pestner,
Darja Švajger, Pepel in kri, Nuša Derenda, Edvin Fliser,
Elda Viler, Jure Robežnik, Andrej Šifrer, Eva Sršen, Janez
Bončina Benč, Ivan Hudnik, Anika Horvat, Eva Hren, Nina
Strnad, Neža Drobnič, Matjaž Jelen, Dominik Trobentar,
Irena Vrčkovnik, Ana Dežman, Irena Vidic in Iva Stanič.
Prireditev pa je povezovala Ana Tavčar. A. B.
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aletna šola Stevens
letos praznuje dese-
tletnico uspešnega
delovanja. Zakonca
Andrew Stevens in

Nena Vrhovec Stevens sta
svoje baletno znanje na učen-
ce najprej začela prenašati v
Pirničah, nato v Naklem, se-
daj pa delujejo tudi že na tret-
ji lokaciji, na Bledu. Letošnjo
sezono so zaključili 19. junija
z zaključnima predstavama
Vrnitev Feniksa na glasbo
Musorgskega in z dramatur-
gijo in koreografijo Andrewa
Stevensa, tokrat v gosteh v
Gledališču Toneta Čufarja na
Jesenicah. "Za nami je zelo
uspešna sezona in lahko smo
ponosni. Kažejo se rezultati

našega desetletnega dela.
Učenci so na zares visoki rav-
ni," je zadovoljna Nena Vrho-
vec Stevens.

V prvem delu predstave,
Vrnitvi Feniksa so nastopili
vsi učenci iz vseh treh enot.
Bilo jih je več kot sedemde-
set. V drugem delu, v ro-

mantičnem baletu Serenade
na glasbo Čajkovski in s ko-
reografijo Andrewa Steven-
sa pa so se predstavile učen-
ke in učenec od 3. razreda
dalje, torej že vsi v "špic co-
patih". Na predstavo so se
intenzivno pripravljali dva
meseca in z njo zaključili se-

zono. V Baletni šoli Stevens
že vpisujejo učence za novo
sezono, ki se bo začela sep-
tembra. Še prej pa bodo ko-
nec julija organizirali med-
narodni seminar za učitelje
baleta, od 16. do 26. avgusta
pa poletni baletni seminar v
Naklem.

Maja Bertoncelj

B

Kranj

Puhartovi umetniki se predstavljajo

Minulo sredo so avlo Mestne občine Kranj napolnili števil-
ni umetniki vseh starosti, ki so od lanske jeseni do prek
kratkim ustvarjali v ateljeju Puhart. Petra, Zmago in Eva
Puhar so poskrbeli, da se je več kot sto udeležencev tudi v
peti sezoni naučilo marsikaj novega, na pregledni razstavi
pa so na ogled postavili svoja najboljša dela. "Prepričana
sem, da bo družina Puhar takšnih dogodkov lahko pripra-
vila še obilo, saj so mladi, ambiciozni in uspešni, zanima-
nja za umetnost pa je veliko," je ob odprtju pregledne raz-
stave poudarila kranjska podžupanja Nada Mihajlović, ob-
iskovalci pa so si lahko ogledali tudi delo z zanimivo gra-
fično stiskalnico, ki jo je prav za sredin dogodek izdelal
Matjaž Kutin. Kot je povedala Petra Puhar bo razstava v
občinski stavbi odprta še do torka, 28. junija. V. S.

Dvorje

Naprej, domovina

Člani Unesco kluba Cerklje so v sodelovanju z Občino Cer-
klje in Andragoškim centrom Slovenije v nedeljo pripravi-
li slavnostno prireditev Naprej, domovina, ki je bila posve-
čena 20-letnici samostojne Slovenije. Polno dvorano Pice-
rije pod Jenkovo lipo je kot slavnostni govornik nagovoril
Peter Vencelj, minister za šolstvo v prvi Demosovi vladi.
Za kulturni program so poskrbeli pesnik Tone Kuntner, ki
je bral svojo poezijo in odlomke Ivana Cankarja, pevci
MPZ Janka Kersnika iz Lukovice, Marta Zabret in Urška
Pauli ter učenci iz domače osnovne šole. Prireditev je so-
dila v sklop vseživljenjskega učenja in povezovanja s knji-
go, čemur v Unesco klubu Cerklje posvečajo največ svojih
dejavnosti. J. P. 

NA ODRU BALETNA ŠOLA STEVENS

Učenke in učenec Baletne šole Stevens, ki so nastopili v romantičnem baletu Serenade. 

Na pisani razstavi si je mogoče ogledali vrsto zanimivih
umetnin ustvarjalcev vseh starosti. 

Moški pevski zbor Janka Kersnika Lukovica
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godkih, ki so jih
ob stoti obletni-
ci smrti slikarja
Ivana Groharja

pripravili letos, nas je nekako
vselej spremljal še en prezgo-
daj umrli umetnik z loškega:
akademski kipar Tone Lo-
gonder, ki bi prihodnje leto
praznoval 80. rojstni dan, a
je žal mnogo prezgodaj tra-
gično preminul v prometni
nesreči leta 1987. Namreč:
osrednje slovesnosti Grohar-
ju v spomin so potekale ob
njegovem kipu v Sorici, ki pa
ga je ustvaril Tone Logonder,
na razstavi Groharjevih por-
tretov v Galeriji Loškega mu-
zeja na gradu je tudi mavčni
osnutek za ta kip, na dan

Groharjeve smrti pa so se Lo-
čani slikarju poklonili tudi ob
njegovem doprsnem kipu v
Groharjevem naselju, ki ga je
prav tako izdelal Logonder.
Iz kiparstva je na Akademiji
za likovno umetnost diplo-
miral pri Frančišku Smerdu-
ju, kasneje je poučeval na OŠ
Petra Kavčiča in na Gimnazi-

ji v Škofji Loki, ob pedago-
škem delu pa je vseskozi
ustvarjal in za seboj pustil
kar zajetno kiparsko zapušči-
no. Del te, tako osnutke v
mavcu kot dela v bronu, hra-
ni Loški muzej.

Tokratna razstava daje vpo-
gled v Logondrove skulpture
iz zbirke Loškega muzeja.

Gre za restavratorsko osveže-
ne izdelke iz toniranega in
netoniranega mavca, ki so se,
boržkone tudi po srečnem
naključju ohranili v prostorih
Loškega gradu, kjer je umet-
nik pred več kot tridesetimi
leti imel svoj atelje. Na razsta-
vi je tako na ogled devet pla-
stik, med drugim doprsni kip
Antonu Ažbetu in portret
Ivana Groharja, oba seveda v
mavčnih verzijah, tu je tudi
del opusa, ki ga je avtor po-
svetil ženski, od ženskega
akta, figure klekljarice, por-
treta matere do dekliške gla-
vice ... Razstava bo na ogled
do 15. avgusta, kot so poveda-
li v muzeju, pa je razstava
med ljudmi še pred odprtjem
vzpodbudila veliko zanima-
nje, saj se je prenekateri Lo-
čan oglasil, da ima v lasti ka-
tero od Logondrovih del.

V VELIČASTJU MAVCA 
Včeraj so v Galeriji Ivana Groharja odprli razstavo del v mavcu kiparja Toneta Logondra (1932-1987).

Osnutek za doprsni kip Ivana Groharja (še z ošpičenimi
brki), v ozadju pa relief za nagrobni spomenik Logondrovih. 

Igor Kavčič

O

Radovljica

Jubilej Harmonikarskega orkestra

Danes, v petek, 24. junija, ob 20. uri bo v avli Radovljiške
graščine jubilejni celovečerni koncert Harmonikarskega
orkestra Glasbene šole Radovljica, ki v letošnjem letu
praznuje 45 let obstoja. Harmonikarji pod vodstvom diri-
genta Gašperja Primožiča obljubljajo zanimivo potovanje
po različnih glasbenih zvrsteh od klasike, prek zabavne
do moderne glasbe. Predstavili bodo dela skladateljev,
kot so: Jean Sibelius, Modest Musorgski, Edvard Grieg.
Harmonikarski orkester  je bil ustanovljen leta 1966, v
svoji bogati zgodovini pa je nanizal ogromno koncertov
tako doma kot tudi v tujini. Orkester je nastopal v drža-
vah nekdanje Jugoslavije, gostoval je na Slovaškem in v
Italiji. Svojo kakovost je večkrat potrdil na mednarodnih
tekmovanjih, kjer je posegal po najvišjih nagradah. I. K.
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omžalski župan
se je ob prazno-
vanju svojega 50.
rojstnega dneva,
ki ga je imel že v

začetku maja, odločil, da ne
bo sprejemal daril, ampak
bo zbrane prispevke raje po-
daril tistim, ki so pomoči
najbolj potrebni. Pred časom
je svojo dobrodelno obljubo
tudi izpolnil in razveselil
učence s posebnimi potreba-
mi z OŠ Roje.

Poziv prijateljem, ki so mu
prišli voščiti ob abrahamu, je
naletel na zelo plodna tla, saj
je župan zbral veliko več, kot
je pričakoval, kar 3200 evrov,
s tem denarjem pa je kupil

sobno dvigalo in dva komple-
ta dvižne delovne mize z na-
stavljivim stolom. Novi pri-
pomočki bodo nadvse olajša-
li pouk Juliji, Simonu, Tii in
Špeli. Hvaležni učenci so žu-
panu pripravili prisrčen spre-
jem s kulturnim progra-
mom. "Toni Dragar se bo
med nami in na naši šoli za-
pisal z zlatimi črkami kot naj-
večji donator za naše otroke.
Menim, da za tako gesto niso
dovolj besede. Vse je v naših
srcih," se je županu zahvalila
ravnateljica šole Marjanca
Bogataj. Vidno ganjen ob ve-
selju otrok je bil tudi župan:
"Moj namen je bil resnično
dobrosrčen in upam, da bo to
svetel zgled tudi za koga dru-
gega, da pomaga. Da poma-
ga! Samo to si želim."

predilnici prve-
ga tkalskega razre-
da se je zbralo
dvajset deklet in
šestnajst fantov,

predilskega pa štiri dekleta
in dvajset fantov. Bili so iz
vseh slovenskih mest: Mari-
bora, Celja, Novega mesta,
Murske Sobote, Ljubljane,
Tržiča in Kranja. Ker pa je
bila v tistih časih to prva to-
vrstna tekstilna šola v Ju-
goslaviji, so imeli sošolce
tudi iz Makedonije, Srbije
in Bosne.

Tokrat so se jubilanti
spomnili časov bivanja in
šolanja v Kranju. Spomnili
so se številnih tekstilskih
mamic, ki so jim oddajale
sobice, da so imeli toplo
ognjišče in ob praznikih ču-
dovito orehovo potico s sko-
delico tople kave. Bolj lačni
kot siti, so se nekateri bolj,
drugi manj uspešno pretol-
kli iz prvega v drugi letnik.
Potem so se selili v nov, ven-
dar nedokončan internat na
Zlatem polju v Kranju. Spo-
minjajo se, kako so ob pro-
stih urah in nedeljah poma-
gali zidarjem, pleskarjem in
drugim pri delu. 

Po triletnem šolanju so
opravili diplomo in si prido-

bili naslov diplomirani tek-
stilni tehnik in sledili so de-
kreti za zaposlitev. Tekstilne
tovarne so jih takrat željno
pričakovale, kajti v času voj-
ne je v njih močno primanj-
kovalo strokovnega kadra.
Pa že tako so imele tovarne
probleme. Poleg obnove
strojnega parka so reševale
še težave pri nabavi surovin
kot so bombaž, volna, svila,

kemikalij, barvil in repro-
dukcijskega materiala. Pri
vsem tem pa so bili tehniki
tudi odgovorni, da usposab-
ljajo in izobražujejo tekstil-
ne delavce. 

Jubilanti se teh časov
spomnijo kot obdobja, ki je
bilo prežeto z trenutki vese-
lja in obupa, vendar jim je
počasi in s trudom uspeva-
lo. Začela so se odpirati vra-

ta v svet. Začel se je razcvet.
Potem je prišlo leto 1991, ki
je slovensko tekstilno indu-
strijo, ki je v tistih časih za-
poslovala največje število de-
lavcev, sesulo v prah. Danes
lahko na prste ene roke pre-
štejete še delujoče manjše
tekstilne tovarne. Jubilanti
so žalostni in razočarani ter
se sprašujejo, ali je bilo to
res potrebno.

MINILO JE ŽE ŠESTDESET LET
Srečali so se prvi diplomanti Tekstilnega tehnikuma v Kranju, letnik 1951. Od njihove mladosti, druže-
nja v šolskih klopeh je minilo že šestdeset let.

V
Alenka Brun

Novorojenčki

Minuli teden se je na Gorenjskem rodilo 47 novorojen-
čkov.
V Kranju se je rodilo 16 deklic in 21 dečkov. Najtežji je bil
deček, ki je tehtal 4000 gramov, najlažji deklici pa je
tehtnica pokazala 2765 gramov.
Na Jesenicah je prvič zajokalo 6 deklic in 4 dečki. Naj-
težji je bil deček s 4100 grami, najlažji deklici pa se je ka-
zalec na tehtnici ustavil pri 3230 gramih.

Mladoporočenci

V Vili Bled sta 17. junija sklenila zakonsko zvezo Alem To-
skić in Maja Rustemagić. V Škofji Loki so se 18. junija po-
ročili Boštjan Kos in Lucija Gantar, Tomaž Satler in Ana
Ozebek, Franc Grošelj in Sabina Tavčar, Klemen Stanovnik
in Jasmina Verovšek, David Šteh in Dejana Ćosić, Robert
Arifovič in Lucija Peršin, Bojan Ažbe in Vesna Šink, Matej
Čarman in Marija Horvat ter Jernej Rant in Nina Golob, v
Kranju Davor Brezar in Biljana Ilieva ter Dejan Drempetič
in Vesna Čeferin, v Preddvoru Benjamin Tihelj in Mojca
Feštanj, Jaka Rozman in Tanja Kalan ter Tim Jurajevčič in
Katarina Šlibar, na Brdu pri Kranju Boštjan Kelbič in Brigi-
ta Štirn, na Zgornji Beli Pavel Fon in Mira Ciperle, v Radov-
ljici Mihael Slanc in Sasivimol Phubua, v Dvorski vasi Mar-
ko Šink in Marjeta Žerovnik, na Bledu Tomaž Šušteršič in
Ines Berce, Dejan Dovžan in Tamara Jurić, Andrej Bizaj in
Katja Marovt ter Rok Kreseveč in Doris Dujmovič, na Blej-
skem gradu Duško Milojević in Zorana Smiljanić, Nikola
Mirović in Ida Ciger, Janez Zemljić in Klavdija Prosenc, Go-
ran Stević in Alena Adrović, Rožle Kadunc in Dijana Rajič
ter Thomas Verginer in Nina Satzinger.

ROJSTNODNEVNA
DONACIJA

D
Jasna Paladin 

nica in Tone Lo-
gonder iz Crn-
groba, po domače
Babnikova, sta
praznovala petde-

set let zakonskega življenja.
Poročila sta se 8. aprila
1961. Visoko obletnico sta v
domači cerkvi obhajala 28.
maja s sv. mašo, ki jo je da-
roval starološki župnik Alo-
jz Snoj. Skupaj z njima je
praznovalo več kot sto ljudi,
zaigrali so jima tudi godci,
manjkali pa niso niti pritr-
kovalci. Sledilo je še slavje
za najbližje. "Petdeset let je
že kar lep jubilej. So pa ta
leta hitro minila. Ostali so
sami lepi spomini," je dejala
75-letna Anica Logonder, ki
se je v Crngrob primožila iz
Bukovega Vrha.

V zakonu se jima je rodilo
sedem otrok, šest hčera in
sin. Najmlajša je stara 35 let,
najstarejša pa 49. Imata se-
demnajst vnukov. "Včasih je
bilo težko, danes pa je lepo,
ker nas je tako veliko. Kdo bi
pa sicer praznoval z nama,"

nasmejana pravi Anica, za-
dovoljna, da sta z možem
ustvarila tako številno druži-
no. Lepe spomine imata tudi
na poroko pred petdesetimi
leti. "Civilna poroka je bila v
Gorenji vasi, cerkvena pa v
Stari Loki. Priči sta bila moj

in ženin brat, tako kot tudi
letos na zlati poroki. Ohcet
smo imeli pa kar doma. Do
jutra smo plesali," se spomi-
nja 82-letni Tone Logonder.
Na vprašanje, kakšen je re-
cept za petdeset zadovoljnih
skupnih let, odgovarjata:
"Ne smeš ne vem kaj priča-
kovati in biti moraš zadovo-
ljen s tistim, kar imaš. Ko
pride kaj slabega, moraš po-
trpeti. V zakonu je tako kot
pri vremenu: včasih je son-
ce, včasih pa dež."

Kljub letom sta še vedno
zelo aktivna in delata na do-
mači kmetiji, kjer pomagata
sinovi družini. "Če me delo
ne bi veselilo, ne bi šla na
kmetijo. Rada delam in že-
lim si, da bi lahko čim dlje
pomagala. Samo da bi nama
zdravje služilo. Če si zdrav,
imaš lahko vse," je še pove-
dala Anica Logonder.

ZLATOPOROČENCA IZ CRNGROBA
Anica in Tone Logonder sta praznovala petdeseto obletnico poroke.

A
Maja Bertoncelj

Zlatoporočenca Anica in Tone Logonder skupaj s pričama,
šestimi hčerami in sinom. / Foto: arhiv zakoncev Logonder

Zbrani jubilanti dveh razredov - tkalskega in predilskega, ki so maturirali pred šestdesetimi
leti, so letos konec maja svojo obletnico praznovali tako, da so se zbrali na Brdu pri Kranju, si
ogledali park na posestvu in se potem odpravili na kosilo k Bizjaku na Zg. Belo. / Foto: arhiv jubilantov

Župan Toni Dragar je z nakupom posebnih pripomočkov
razveselil učence OŠ Roje.



Pri frizerju 

Pride moški v frizerski salon in se usede na stol. Frizer
ga vpraša, kako naj ga ostriže. On pravi: "Spredaj
poševno iz leve proti desni, nad levim ušesom na nulo,
nad desnim stopničasto, na vrhu glave za pest veliko
plešo, zadaj pa resice! Frizer ga začudeno pogleda in
pravi: "Ja to pa ne vem, če bo šlo!" Stranka pa pravi: "A
prejšnjič ti je pa uspelo, pizda ti materna!!!"

Pa ravno danes 

Mož prosi ženo, naj skoči v bližnjo lekarno po zdravilo
zoper bolečine. Strašno ga boli zob. Žena odhiti, vendar
je zelo dolgo ni nazaj. Nazadnje nekdo potrka na vrata.
Mož gre odpret z robcem na ustih. Zunaj je policaj, ki
vpraša: "Ste vi gospod Novak?" "Da," odvrne mož skozi
robec. "Je Novak Ančka vaša žena?" "Da." "Pripravite se:
"Vaša žena je šla malo prej čez cesto, kjer jo je zbil avto
in sicer do mrtvega." "Madona!" zastoka mož skozi
robec: "Pa ravno danes, ko se ne morem smejati!"

Avto brez šoferja 

Štopa Mujo v Zenico, ko se kar naenkrat utrga oblak in
nastane prava nevihta. Močno dežuje in Mujo ne vidi
niti prsta pred očesom. Dokler se v daljavi ne zasvetijo
avtomobilske luči. Pred njim se ustavi avto in Mujo brez
vprašanja skoči noter. Toda v avtu ni nikogar. Avto se
počasi spet premakne in Mujo začudeno gleda. Nakar
se pred njim pojavi ovinek in Mujo v paniki začne moli-
ti.  Niti mignil ni od strahu, ko se naenkrat pojavi roka,
ki zavija volan. In tako nekaj zavojev. Mujo je bil čisto
zelen od strahu, zato je skočil iz avta, tekel do prvega
mesta in naravnost v kafič. Naročil je dva deci in začel
ljudem pripovedovati zgodbo. Ljudje so mu, pre-
strašenemu, kot je bil, vse verjeli. Čez pol ure v isti kafič
jezna prideta Huso in Haso. Takoj zagledata Muja.
Haso: "Bolan Huso, glej tipa, ki je skočil v avto, ko sva
ga midva porivala."

olj smo se bližali
končnemu cilju po-
tovanja, češkemu
rudarskemu mestu
Most in srečanju

spačkarjev, na katerega smo
po sistemu "malo naokrog"
krenili tisto leto v začetku
julija, bolj smo se veselili
srečanja z veliko spačkarsko
druščino. Iz Nemčije smo

končno zapeljali na Češko
in na cestah ob reki Labi
mimo Teplic, ki jih pozna-
mo po jedrski elektrarni, ki
gre sosedom Nemcem ka-
kopak zelo v nos, srečevali
vse več "naših", ljubiteljev
starih Citroenov vseh oblik,
velikosti in barv. Hupanja,
pozdravljanja, žmiganja z
lučmi seveda ni manjkalo.
Tik preden smo se povzpeli
na hribček, na katerem je
bil, prepričan sem, največji

kamp v zgodovini tega me-
sta, smo si v nakupovalnem
centru še obnovili prehran-
ske zaloge, poklicali smo
prijatelje, naj pripravijo
prostor za naša dva šotora,
in se podali še v zadnji kla-
nec do recepcije. Naše biva-
lišče za naslednjih pet dni
je postalo veliko šotorišče
na hribu ob hipodromu. V
babilonu šotorov smo kar
hitro našli teren, ki so ga za-
količili Gorenjci, Primorci,

Vrhničani ... In v naslednjih
dneh sem vsak dan vsaj tri-
krat razlagal slovenskim
spačkarjem, kako je bilo s ti-
stim eksplodiranim motor-
jem v Ukrajini. Naša zgod-
ba se je namreč hitro razši-
rila med Slovenci in vsak jo
je želel slišati iz prve roke ...
In ko sem parkiral spačka,
sem bil prepričan, da ne bo
junaka, ki bi me naslednjih
pet dni kamorkoli premak-
nil.
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HUMOR, RAZVEDRILO
TA JE DOBRA
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Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Sestavila: P. F.

TEŽJI 
SUDOKU

Rešitev:
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LAŽJI 
SUDOKU 

Rešitev:

a, res je. Srečko se je
čez noč preselil v Brazi-
lijo, točneje v Rio de Ja-
neiro, kjer se bo po be-
sedah priznanega atlet-

skega strokovnjaka Matea
Guardabosqueja, športnega
direktorja in vodje strokov-
nega štaba njegove ekipe,
pripravljal na olimpijske
igre, ki bodo leta 2016 prav v
tem brazilskem velemestu.
Potem ko se je na Muti nekaj
časa že uspešno učil nizo-
zemskega življenjskega sloga
in obnašanja, je v začetku
tega tedna precej na hitro od-
potoval na novo lokacijo v
Južno Ameriko. Ker sem
Mali brat velik njegov prija-
telj, sem z njim seveda z lah-
koto vzpostavil telefonsko
zvezo, po elektronski pošti pa
mi je poslal tudi svežo foto-
grafijo s plaže Ipanema v Riu
de Janeiru (glej fotografijo). 

"Kako si Srečko?" ga ogo-
vorim po telefonu. "Oooo

Mali ..., kako je kaj gor pri
vas? Jest sem kar dobro, sam
vroče je k' svina. Ne mor'š
verjet, so pa gmajne tam gor
u Podvrh' u Polansk' dolin'
čist' nekaj druzga k't pa tale
mikrovalovka tlele. No. Dru-
gače pa kar gre. Čez dan v
glavnem čepim v senc'. Mal
bejbe u tangicah gledam,

sem pa ke kakšen pes mimo
pride, pol se pa mal' igrava.
Za jest 'mam dost', nimam
kaj jamrat', sam pogrešam
Slovenijo, ejga tastar, res jo
pogrešam. Ti ne veš, kako je
človeku, no medvedu, težko,
ko mora jet v tuji svet."

"Ampak Srečko, kaj ima
tvoje poležavanje na Ipane-

mi in Copacabani skupnega
z olimpijskimi igrami? Če
misliš tekmovat, bo treba za-
čet trenirat, a kva." 

"Ja, itak da treniram. Sam
ne čez dan, ker je prevroče.
Okrog desetih pol enajstih, v
času ko je pri vas konec Od-
mevov po televiziji (oh kako
jih pogrešam, Roswito pa
Bobota, pa tamavga Berganta
...) tle pa ni več vroče, grem
na stadion metat kladu. Aja,
nisem povedal, moj športni
direktor Guardabosque, on
je sicer od tle domačin, je re-
kel, da imam za met kladiva
najbolj primerno konstituci-
jo. Pravijo, da Kozmus tudi
ni čist' ziher, a bo spet prišel
v formo in bo metal čez 80
metrov, a ne. Smo pa rekl',
probat' ni greh. Doslej sem
naredu ene 50 metov, od
tega jih je bila polovica čez
82,14 metra, enkrat sem na-
redu celo 97,2 metra, sam
žal noben ni vidu. Ej, moram
it zdej. Ajd živjo, pa Slovence
mi pozdrav. Se še kej mejla-
mo ...”

SREČKO POGREŠA DOMOVINO 
Medved Srečko je trenutno v Riu de Janeriu, kjer se pripravlja na olimpijske igre 2016. Prav Srečen 
pa menda ni. Pogreša domovino.

Pogled s platoja, kjer so bili naši "pomivalni stroji", 
na šotorišče in v ozadju na sosednjem hribu na veliko 
rudarsko stanovanjsko naselje. / Foto: Igor Kavčič 

Na spačkarskih srečanjih nikoli ni dolgčas, saj organizatorji
pripravijo čez dan številne aktivnosti, povezane z našo
skupno ljubeznijo, starimi Citroeni. / Foto: Aljaž Stare

S spačkom do Kijeva in nazaj (87)

PR’ŠLI SMO 
Na most. Ne, v Most. Tako se namreč imenuje manjše mesto na Češkem, ki je pred dvema letoma
gostilo cvet svetovne spačkarije.

Mali Brat

J

"Tle sem enemu tipu rekel, naj me parkrat pritisne, 
da Malemu bratu pošljem fotko, kje sem trenutno," 
sporoča medved Srečko, ki ta trenutek uživa na znameniti 
Ipanema Beach v Riu de Janeiru. / Fotomontaža: Team Work

Igor Kavčič

B
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ZA KRATEK ČAS

HOROSKOP
TANJA in MARICA

"Vodnar"

Spoštovani, sem mamica dveh
otrok in najbolj me zanima za
sina in njegov vid. Ali se bo kdaj
dalo z operacijo kaj zboljšati?
Ali bo v šoli, ko bo šel, uspešen
ali bo imel težave? Zanima me
tudi za hčerko, ali se bo lepo
razvijala in njeno zdravje? In na
koncu bi vprašala še zase za
zdravje, službo in na splošno?
Lep pozdrav. Hvala za odgovor.

Mislim, da je najtežje takrat,
ko mati ne more pomagati
svojemu otroku. Ko ni odvis-
no od nas samih in ne more-
mo drugega kot počakati. Bo-
dite brez skrbi, sinku se bo
vid zelo izboljšal, vidim mu
dve operaciji in obe uspešni.
Ena bo lahko že prav kmalu,
druga malce kasneje. V šoli
ne bo imel težav. Mala hčer-
kica se lepo razvija v zdrave-
ga in energije polnega, sreč-
nega otroka. Vam osebno vi-

dim največ sprememb na de-
lovnem področju, prihaja
čas, da greste naprej, naprej
na boljše pozicije. Zdravstve-
no ste trenutno precej obre-
menjeni, kar se pozna pov-
sod, a se kmalu izboljša. Na
splošno se vam obeta prijet-
no presenečenje, osebno,
samo za vas. Srečno.

"Začarani krog"

Prvič se obračam na vas in
prosim za nasvet. Znašla sem
se v situaciji, kjer se vse podira.
Služba, zakon, finančno sta-
nje, stanovanjski problem,
skratka skoraj ne vidim izho-
da. Vsa ta zmeda mi je že poš-
teno načela živce, pokonci me
drži edino skrb za otroke. Pro-
sim za kakršen koli nasvet.
Hvala in lep pozdrav.

Vsakomur se zgodi, da obsta-
ne, in ker ne vidi nobene rešit-
ve, se vrti v krogu, vrti in vrti ...

In kjer se podira, se tudi gra-
di. Gradi z novih temeljev. Do
konca leta vas čaka kar nekaj
dobrih sprememb in lepih
priložnosti, ki jih boste znali
izkoristiti. Umirite se in zadi-
hajte. Najprej se začne reše-
vati v službi in potem vse dru-
go. Izhodi se pokažejo sami
od sebe in vi boste odpirali
vrata. Srečno.

"Zvezda"

Ker ste mi že odgovorili na
pismo in sem bila z odgovo-
rom zadovoljna, vas zopet
prosim za pomoč in nasvet.
Sem v nekakšnem prelom-
nem obdobju in nestrpno ča-
kam na vaš odgovor. Prosim,
če mi pogledate tudi za sino-
va. Lepo vas pozdravljam.

Prišel je čas za korenite spre-
membe. Obetajo se vam kar
burni časi na vseh področjih
od službe do družine. Zavest,

da od življenja pričakujete več,
kot ste do sedaj dobili, bo pre-
vladala nad ustaljenim rit-
mom. Čustveno boste zelo
prijetno presenečeni od neko-
ga, od katerega to potiho pri-
čakujete, čeprav ste že večkrat
obupali. Kar nekaj časa boste
v dvomih. Starejšemu sinu se,
čeprav se do sedaj to še ni
zgodilo, približuje nova ljube-
zen, ki se bo tudi obdržala in
bo srečen. Dobre spremembe
ima tudi na poslovnem po-
dročju oziroma pri študiju.
Mlajši sin pa je zadnje čase
večkrat utrujen, vendar je to
zaradi preobremenjenosti
dela, ki si ga nalaga. Fakulteto
bo dokončal, brez skrbi. In še
enkrat: prepustite se objemu
ljubezni, ki vam prinaša same
lepe stvari. Lep pozdrav.

TANJA ODGOVARJA

Elektronski naslov, kamor lahko
pošiljate vprašanja:
tanja.70@hotmail.com

Oven (21. marca - 21. aprila) 
Močnejši ste, kot si mislite, zato bodite brez skrbi. Ne de-
lajte negativnih zaključkov, ampak stopite korak naprej.
Našli boste to, kar si želite in nestrpno iščete. Sporočilo,
ki ga boste dobili, vas bo spravilo v dobro voljo.

Bik (22. aprila - 20. maja)
Z vsemi izzivi v tem tednu se boste spoprijeli brez oma-
hovanja. Cilji, ki so pred vami in si jih želite doseči, so trd-
ni in tudi odskočna deska za prihodnost. Čeprav bo šlo le
za posebno razpoloženje, boste v ljubezni uživali in bili
sproščeni.

Dvojčka (21. maja - 21. junija)
Bojite se očitnih sprememb, a ravno to lahko pričakujete
v tem tednu. Kar se tiče odločnosti in samozavesti, ne bo-
ste imeli težav, a sami dobro veste, da ste čustveno tako
kot omahljivi tudi ranljivi. Zvezde bodo na vaši strani.

Rak (22. junija - 22. julija)
Ker je to vaš mesec, boste skoraj vsak dan v novem priča-
kovanju. Česar ne bo danes, bo jutri. Ni kaj, ne bo vas še
izučilo. Dobro pa je to, da ste vztrajni in da znate čakati.
Od tistih ljudi, od katerih najmanj pričakujete, boste naj-
bolj presenečeni.

Lev (23. julija - 23. avgusta)
Finančno si zelo želite splezati na zeleno vejo, a brez va-
šega truda boste to težko dosegli. Po eni strani veliko pri-
čakujete, po drugi pa ste prehitro zadovoljni. Čeprav ste
polni novih idej in delovnega zagona, premalo vlagate.

Devica (24. avgusta - 23. septembra)
Vse moči boste usmerili k svojem cilju in ne boste se
ustrašili nobenih sprememb, ki vam bodo prihajale na-
sproti. Še ob pravem trenutku se vam bodo odprle oči in
marsikaj vam bo postalo jasno. Čaka vas lep družinski
dogodek.

Tehtnica (24. septembra - 23. oktobra) 
Razni uspehi iz prejšnjega tedna se bodo nadaljevali in še
bolj boste zadovoljni. V ljubezni pa se vam obeta neza-
upljivost in na vsakem koraku boste preverjali ljubljeno
osebo. Bodite pazljivi, saj se vse to sumničenje lahko obr-
ne proti vam.

Škorpijon (24. oktobra - 22. novembra)
V tednu, ki prihaja, boste izvedeli marsikaj zanimivega.
Bolje se boste počutili, če boste malo pretegnili noge. Na
splošno zadnje čase preveč lenarite in temu morate na-
rediti konec. Bodite pozorni, da vam ne uide dobra pri-
ložnost.

Strelec (23. novembra - 21. decembra)
V naslednjih dneh se morate izogniti občutkom osamlje-
nosti. Morda včasih preveč pričakujete od ljudi. Vzemite
vsak dan posebej in uživajte v trenutni sreči in nikar toli-
ko ne premišljujte. Čeprav se vam v zadnjem času ne od-
vija vse po načrtu, boste čustveno presenečeni.

Kozorog (22. decembra - 20. januarja)
Že nekaj časa v sebi kuhate zamero. Občutek imate, da
se vam je vse postavilo na glavo in da so vse vaše teža-
ve nerešljive. Vendar vsa ta žalost in jeza delata največjo
škodo prav vam. Veselili se boste sicer pričakovanega
sporočila.

Vodnar (21. januarja - 19. februarja) 
Zadnje ali prve dni dopusta se posvetite svoji družini, saj
ste jo zadnje čase preveč zanemarili, in skušajte pozabiti
na težave. Vse se bo rešilo! Ne tratite svoje energije tam,
kjer to ni potrebno. Zelo boste presenečeni zaradi nekega
obiska.

Ribi (20. februarja - 20. marca)
Novi začetki, ki ste jih sprožili pred kratkim, se vam bodo
že v tem tednu obrestovali. Uživali boste v svojih uspehih
in se veselili lastnega zadovoljstva. Vsak prost trenutek
boste izkoristili tako, da se boste posvetili sebi in svojim
najbližjim.

"Približno že pol leta se mi na
vsake toliko časa pojavljajo
sanje, v katerih je veliko krvi.
Ta je bila prvič zelo temna in
gosta, sedaj nazadnje pa zelo
svetla. V prvih sanjah je neko
svetlolaso in mlado dekle ne-
koga umorilo in stlačilo v
pralni stroj. Na vprašanje, za-
kaj je to storila, je bil odgovor,
da kar tako brez razloga. Vse-
bine drugih sanj se ne spom-
nim popolnoma - le tega, da
zmeraj teče veliko krvi in da
so prisotni tudi ljudje, ki jih
poznam. Zjutraj se zbudim
vsa prestrašena, fant pa pravi,
da se ponoči "premetavam"in
občasno me tudi dvigne v
znak. Tega se potem ne spo-
minjam." Daniela

Draga Daniela,
včasih ne pomenijo sanje o
krvi nič nenavadnega. Veliko
žensk sanja namreč o njej

pred menstruacijo. Večino-
ma zrcali takšen scenarij te-
lesno izčrpanost. V tem pri-
meru bi morala bolj paziti na
prehrano in zaužiti dovolj vi-
taminov in mineralov. Pona-
vljanje tega simbola pa ima v
sanjski analizi precej boga-
tejšo simboliko. Že od ne-
kdaj so kri povezovali z življe-
njem in življenjsko energijo,
z vitalnostjo, zavedanjem in
tudi s spolnostjo. Simbolizi-
ra notranjo resnico in razkri-
va naša resnična čustva do
sebe in drugih. Kjer v sanjah
teče kri, odteka dragocena
življenjska energija. Temno
rdeča kri usmerja na tvojo
notranjost, kjer se skrivajo
pretirana samokritika, strah,
jeza in občutek krivde. Ko do-
godki in odnosi zanihajo v
smer, ki je nisi predvidevala,
to doživljaš kot izgubo nad-
zora nad življenjem. Tedaj se

tvoji negativni notranji glaso-
vi okrepijo in počasi se iz-
gubljaš v samoobtoževanju.
To je zelo nevarno početje, ki
te sčasoma lahko odpelje v
svet duševnega somraka in
popolne odtujenosti od
sebe. Očitno je torej, da se
obremenjuješ veliko bolj, kot
zmoreš. Tvoja podzavest je
utrujena in potrebuje spre-
membo, duša pa dobesedno
beži pred ustaljenimi vzorci
obnašanja, ki te le izčrpavajo
in so škodljivi. Sama že čutiš,
da se s tabo nekaj dogaja. Iš-
češ spremembo in notranje
ravnotežje, ne veš pa kako. Z
umorom tvoja podzavest
simbolizira čustvene težave,
ker tvoje ravnanje ni v skladu
s tvojimi potrebami. Čas je,
da odstraniš iz svojega življe-
nja obremenjujoče odnose
in negativno notranjo samo-
podobo. Svetlolaso dekle ti je

povedalo, kako: kar tako!
Spremeni sebe, očisti in od-
strani iz svojega življenja
obremenjujoče odnose brez
velikih dram (pralni stroj).
Nikakor namreč ni samo-
umevno, da nase nalagaš
najtežja bremena in se obre-
menjuješ samo v dobro lju-
bega miru in drugih ljudi.
Odgovorna si v prvi vrsti
zase, zato dobro premisli,
kam in v koga vlagaš svojo
energijo. Nauči se reči NE
takrat, ko začutiš, da ti do
nečesa ni. Ne poslušaj jam-
ranj drugih samo zato, ker
se bojiš, da potem ne bi bila
dobra ali sprejeta. Vsi imamo
potrebo po ljubezni in ta se
pogosto izkrivi v potrebo po
odobravanju. S to potrebo je
ljudem lahko, da manipulira-
jo z nami skozi neodobrava-
nje. Če premisliš, boš ugoto-
vila, da žrtvuješ vso svojo
moč in svobodo za tiste, od
katerih iščete odobravanje.
Žal svet ni samo lep in ljudje
nismo samo dobri in stari
rek dobrota je sirota, je še
kako resničen. 

ODGOVARJA ANITA DI GRAZIA

POVEJ, KAJ SANJAŠ ... 
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NAGRADNA KRIŽANKA

● pohištvo za celoten dom
● ugodne cene pohištva
● svetovanje in izmera 

na domu
● ponudba na ključ

Nagrade: 
1. nagrada: bon za nakup v vrednosti 40 EUR
2. nagrada: bon za nakup v vrednosti 30 EUR
3. nagrada: bon za nakup v vrednosti 20 EUR

Rešitve križanke (nagradno geslo, sestavljeno iz črk z oštevilčenih
polj in vpisano v kupon iz križanke) pošljite na dopisnicah do srede,
6. julija 2011, na Gorenjski glas, Bleiweisova cesta 4, 4001 Kranj,
p.p. 124. Dopisnice lahko oddate tudi v nabiralnik Gorenjskega gla-
sa pred poslovno stavbo na Bleiweisovi cesti 4.

-25%
kuhinje
Alples

-30%
vgradne

omare Alplux

mesečne akcije na www.prevc 

Akcijski popusti veljajo ob plačilu z gotovino do 30. 6. 2011.

kuhinja Natura

kuhinja Urbana

otroška soba Planet

dnevna soba Forma

vgradna omara 
Alplux
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KRANJ Žabnica, Dorfarje 17, tel.: (04) 502 19 00, e-pošta: info@prevc.si
LJUBLJANA BTC HALA 10, tel.: (01) 541 18 20, e-pošta: prevc@btc-city.si
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orenjski muzej
Kranj in Sava
Hoteli Bled so
povabili na ani-
macijsko - moti-

vacijsko delavnico, ki so jo
razdelili v tri sklope. Najprej
je predavala in predstavila
srednjeveško življenje na
vasi Marjana Žibert iz Go-
renjskega muzeja Kranj, po-
tem je domača slaščičarka
Alma Rekić seznanila priso-
tne s srednjeveško kulinari-
ko s poudarkom na izdelavi
slaščic, za konec pa smo bili
deležni in udeleženi tudi v
predstavitvi srednjeveških
plesov, za kar pa je poskrbel
Rado Mužan z gledališko

skupino viteza Gašperja
Lambergerja.

Prisotne je najbolj zanima-
la hrana. V tem primeru sla-
dica, ki jo je pripravljala Alma
v svoji delavnici. Slaščice ti-
stega časa so bile podobne
današnjim, vendar takrat so
jih stregli v visoki družbi.
Alma se je odločila za med-
eni pečenjak oziroma pečeno
palačinko. Recept zanjo izha-
ja iz srednjeveške kuharice,
iz Santoninovih popisov.

Radovljičani pa so bili na
isti dan - bil je petek, v večer-
nih urah na mestnem trgu
deležni zanimivega prizora -
prave male uverture v šved-
sko poroko. Charlotte Hall-
berg in Anders Johansson iz
Goteborga na Švedskem sta
se odločila, da se poročita v

Sloveniji. Seveda brez ogleda
Bleda ni šlo, cerkveno sta se
poročila na Blejskem otoku,
s svati pa sta se potem po-
novno sešla na mestnem
trgu v Radovljici. Prav z zani-
manjem si je živopisana sku-
pina med čakanjem na mla-
doporočenca ogledovala
srednjeveški pridih mestne-
ga trga, na dušek spraznila
uvodni šampanjec in razpo-
sajeno kramljala v švedščini.
Ko sta prispela, jima je gosti-
telj Jože Andrejaš pripravil
zanimiv sprejem, zaigral
tudi na orglice, sami gostje
so mlademu paru nazdravili
z različnimi zdravicami, po-
ročno rajanje pa se je nada-
ljevalo ob zvokih žive glasbe
in izbrane kulinarike. Za
svoj dan sta Charlotte in An-

ders izbrala petek, naj bi pa
imela nevesta tudi nekaj slo-
venskih korenin, kar je ver-
jetno botrovalo tudi pri izbo-
ru kraja poroke. 

Konec tedna pa se nam
obeta izbor za Miss Slovenije
2011. Tokrat se finalistke kar
precej pripravljajo na finalno
prireditev, ki bo v nedeljo zve-
čer, izbor pa boste lahko
spremljali tudi na Televiziji
Slovenija. Priprave na zadnje
dejanje so lepotice začele in-
tenzivno pred tednom dni,
trenutno pa izbirajo tri tiste,
ki se bodo v nedeljski superfi-
nale uvrstile neposredno. V
Postojnski jami tako izbirajo
najboljše in najlepše za na-
slednje nazive Talent show,
Top model in Miss bikini za
Miss Slovenije 2011.

DRUŽABNA KRONIKA

Težave z obleko

Sodnik resničnostnega šova American
Idole Thomas Gottschalk in ameriška ig-
ralka Jenifer Lopez (41) sta se znašla v
neprijetni situaciji. Med snemanjem
nemške oddajo Wetten, Das in Mallorca,
Spain je nenadoma močno zapihal veter
in igralki dvignil obleko v zrak. Ko si je

Lopezova skušala na obleko poravnati, se sklonila na-
prej in počepnila pa ji je obleka zopet ponagajala - tokrat
v predelu prsnega koša. Nagajivost vetra zvezdnice niso
zmedla, saj je profesionalno nadaljevala pogovor. 

50 Cent piše knjigo za najstnike 

Znani raper 50 Cent, ki je zaslovel s
pesmimi o zlorabi drog in nasilju, se je
odločil napisati knjigo za najstnike. Njen
namen je usmeriti najstnike proč od vrst-
niškega ustrahovanja, je povedal
založnik glasbenikove knjige, ki nosi
naslov Playground oz. Igrišče. Knjiga bo v

knjigarnah dosegljiva januarja, zgodba pa govori o 13-let-
nem tiranu, ki želi popraviti povzročeno škodo. Delo de-
loma temelji tudi na glasbenikovem lastnem življenju, ki
ga je v rosnih letih zaznamovalo težko kaznivo dejanje.

Obleka Marilyn Monroe na dražbi 

Na dražbi hoolywoodskih spominkov v
Los Angelesu je dražbena hiša igralke
Debbie Reynolds čez vikend zaslužila kar
22,8 milijona dolarjev. Slonokoščena
nagubana obleka, ki jo je v filmu Seven
Year Itch nosila legendarna Marilyn
Monroe leta 1955, pa je na dražbi

dosegla rekordno ceno. Obleko so prodali za kar 5,52
milijona dolarjev, kar je veliko več, kot je bila njena iz-
klicna cena, ki je znašala okrog dva milijona dolarjev.

"Hangover tatoo" tožba poravnana

S. Victor Whitmill, tetovator Mike
Tysona, je tožil podjetje Warner Bros
zaradi avtorskih pravic. V filmu Hangover
2 ima igralec Ed Helms na obrazu
povsem enak tatu, kot ga ima sicer Tyson
tudi v privatnem življenju, avtorske prav-
ice zanj pa je pustil mojstru tatujev Whit-

millu, ki trdi, da gre za eno bolj prepoznavnih poslikav v
državi. Ljubitelji te zares odlične komedije pa ste lahko
mirni, saj je tatu na obrazu Ed Helmsa ostal v filmu. Dan
pred načrtovanim umikom filma je sodnik zavrnil Whit-
millovo zahtevo za začasno prepoved.

ŠVEDA STA SE POROČILA V PETEK
V hotelu Park na Bledu smo odkrivali še arheološko dediščino podeželja, slovenske missice pa letos
kar trdo delajo za lento najlepše. 

VRTIMO GLOBUS

Alenka Brun

G

Svati so ju pričakovali z zanimanjem in še pred začetkom
poročne zabave z njima spregovorili besedo, dve. / Foto: AB

Srednjeveško življenje na vasi je predstavila Marjana Žibert
iz Gorenjskega muzeja Kranj. / Foto: AB

Finalistke za izbor Miss Slovenije 2011. Gorenjske barve tokrat zastopa svetlolasa Laura Uršič iz Kamnika. / Foto: arhiv izbora

Alma Rekić je pripravila delavnico, kjer smo lahko videli,
kako nastajajo medeni pečenjaki. / Foto: AB

Charlotte Hallberg in Anders Johansson sta izbrala za svoj
poročni dan in obred Gorenjsko. / Foto: AB

Petindvajsetletna Tina Samardžič je doma iz Britofa pri
Kranju, devetnajstletna Sara Likozar pa prihaja iz 
Brezij pri Tržiču. Njuna naloga je bila tokrat, da zaželita
odhajajočim gostom z Račjega otoka na Brdu lep dan
ter jim mimogrede podarita še nasmeh. / Foto: Kaja Smole
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Preddvor 

Malo, vendar izbrano

Tako je o učencih, ki so z najboljšim uspehom končali vsa leta
osnovnega šolanja, dejal ravnatelj Osnovne šole Matije Va-
ljavca Preddvor Marjan Peneš. Letos so namreč v občini
samo trije: Rok Lenaršič, Marko Okršlar in Nika Roblek, četr-
ti pa je Luka Korant z Visokega, ki je preddvorsko šolo obisko-
val kot šenčurski občan. V družbi razredničark Milene Tavželj
in Alenke Jurančič je trojico sprejel preddvorski župan Miran
Zadnikar, ki jim je čestital za doseženi uspeh in jim zaželel
enako uspešno nadaljnje šolanje in poznejšo poklicno karie-
ro. Vsi trije so si izbrali gimnazijo, Rok in Nika strokovno bio-
tehniško, Marko pa splošno v Želimljah. Po več letih prizade-
vanj, da se ne bi vsi odločili za splošne gimnazije, pač pa iz-
brali tudi strokovne šole, jim je letos po ravnateljevih besedah
uspelo, da se je tehtnica nagnila v korist slednjih. D. Ž. 

Žlebe

Po poteh roparskih vitezov

V soboto, 25. junija, se lahko znova odpravite na pohod Po
poteh roparskih vitezov. Gre za prireditev, ki poteka v orga-
nizaciji TD Žlebe Marjeta, katerega člani vsako leto priprav-
ijo tudi zanimiv spremljevalni program. Pot ni zahtevna in
je primerna tudi za otroke. Start bo ob 8. uri pred OŠ Pres-
ka v Medvodah. M. B.

Jasna Paladin

Velesovo - Gasilci iz PGD
Velesovo so v nedeljo popol-
dne poskrbeli za pravo slo-
vesno razpoloženje, saj so
pred domačim gasilskim do-
mom pripravili praznovanje
v čast devetdesetletnice orga-
niziranega gasilstva v vasi.
Da jim praznovanja ne bi po-
kvarilo vreme, so srečanje
celo za dve uri prestavili, a
številnih krajanov in gasilcev
iz okoliških društev to ni od-
vrnilo od prihoda.

"V Velesovem so že pred
devetdesetimi leti živeli od-
govorni ljudje, ki jim ni bilo
vseeno za soljudi, in danes z
velikim veseljem predstav-
ljam zbornik, v katerem je
Ivan Roblek zbral vso to dru-
štveno zgodovino. Da zares
ne bo šla v pozabo, bomo po-
skrbeli tudi z razstavo, ki pa
jo bomo pripravili jeseni," je
povedal predsednik PGD
Velesovo Zvone Ribnikar in
dodal, da so ob jubileju ob-
novili tudi fasado gasilskega
doma, ki je že v preteklih le-

tih dobil nova okna in stre-
ho.

Prenovljeni gasilski dom
je blagoslovil župnik Slavko
Kalan, gasilcem pa je nekaj
spodbudnih besed namenil
tudi župan Franc Čebulj, ki
je za svoja dolgoletna priza-
devanja za razvoj gasilstva v

občini na slovesnosti prejel
posebno priznanje. Tega so
člani PGD Velesovo podelili
tudi Občini Cerklje, Gasilski
zvezi Cerklje in PGD Brezo-
vica, s katerim so pobrateni
že več kot trideset let. Naziv
častni poveljnik društva so
podelili Francu Rosulniku,

ki je bil poveljnik kar 33 let,
še danes pa je aktiven v vete-
ranski desetini društva.

Zbrani gasilci so se pod
taktirko godbenikov Pihalne-
ga orkestra Šenčur podali do
športnega centra Velesovo,
kjer so opravili še prikaz teh-
ničnega reševanja.

Ob jubileju gasilski dom
Gasilci PGD Velesovo so v nedeljo praznovali devetdesetletnico ustanovitve društva. Častni poveljnik
je postal Franc Rosulnik.

Slovesnost je potekala pred gasilskim domom v Velesovem, ki je ob jubileju dobil 
novo fasado.

Luka Dakskobler

Laški Rovt - Zveza taborni-
kov Slovenije je minuli vi-
kend organizirala vsakoletni
državni mnogoboj, ki je v po-
častitev 60-letnice zveze to-
krat potekal na taborišču v La-
škem Rovtu pri Bohinju.
Udeležilo se ga je okrog tride-
set taborniških rodov iz vse
Slovenije in skupaj okrog 380
tabornikov, ki so se v devetih
starostnih kategorijah spopa-
dli z izzivi, kot je kurjenje
ognja, lokostrelstvo, postavlja-
nje različnih šotorov, spora-
zumevanje s signali, lov na li-

sico, postavljanje signalnega
stolpa itd. Na sliki: Divji orli,
gozdovniki iz Rodu zelenega

Žirka iz Žirov so šotor Savica
brez napak postavili v dveh
minutah in pol.

Nazaj v bohinjski raj
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Razstava
Delavnice ob petkih in sobotah

Sobota, 18. 6.,  
ob 11.00 uri
Poletna zabava 
/ predstava, rajanje in 
animacija /

Petek, 24. 6.,  
ob 17.00 uri
Piratska zabava  
/ interaktivna predstava in 
animacija /

Sobota, 2. 7.,  
ob 11.00 uri
Dirkalna steza  
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Planet Tuš Kranj
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��Avtomobili: Strela McQueen, Daizy, Æiga Æivc, in drugi
��Princeske: Pepelka, KraljeviË, Lepotica, SneguljËica in drugi
��Medvedek Pu in prijatelji: Pujsek, Tiger, Medvedek, SivËek in drugi
��Miki Miπka in prijatelji: Miki, Jaka, Pepe, Mini in drugi
��Dobre vile: ZvonËica, Meglica, Mavrica in drugi
��Zlatolaska: Zlatolaska, Flynn, Pascal in drugi
��Levji Kralj: Simba, Timon, Nala, Mufasa in drugi
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VeË informacij o aktivnostih prejmete na prodajnih mestih ali na na www.tus.si. Od 1. 6. 2011 do 14. 9. 2011. 

Škofja Loka 

Ob prazniku zlati in dva srebrna grba 

Na osrednji prireditvi v počastitev občinskega praznika obči-
ne Škofja Loka 30. junija bodo podelili tri občinska priznanja,
je na predlog mandatne komisije odločil škofjeloški občinski
svet. Zlati grb bo prejel Alojzij Pavel Florjančič za dolgoletno
ustvarjalno in plodno publicistično, uredniško in organizacij-
sko delo na področju domoznanstva. Srebrna grba bodo po-
delili skavtom iz stega Škofja Loka I za njihovo dvajsetletno
družbeno delovanje na področju vzgoje in Borjani Koželj za
njeno sedemletno vodenje Univerze za tretje življenjsko ob-
dobje pri Društvu upokojencev Škofja Loka. D. Ž.

Trboje

Čiščenje dna Trbojskega jezera

Jutri dopoldne bo potekala prva podvodna ekološko očišče-
valna akcija Trbojskega jezera. Potapljači se bodo pri Čol-
narni v Trbojah zbrali že ob 9. uri, pol ure kasneje pa tudi
začeli čiščenje dna Trbojskega jezera. Organizatorji, FeelS-
lovenia.net, SLOWdive potapljaški klub iz Šenčurja in ak-
tivne-pocitnice.si, vabijo vse občane, da se jim pridružijo ob
11. uri, ko bodo prikazali reševanje utopljenca iz vode. S. Š.

Mojstrana

Bodo postavili kontejnerski vrtec?

V Mojstrani, kjer je bil vpis v vrtec letos večji od prostorskih
možnosti, bodo morda postavili kontejnerski vrtec. O tem so
govorili na sredini seji občinskega sveta, kjer je župan Jure
Žerjav povedal, da bi bila to najhitrejša rešitev prostorske
stiske v vrtcu. Pozanimali so se v Komendi, kjer tak vrtec že
stoji, in izvedeli, da je tam stal okrog štirideset tisoč evrov, tre-
ba pa je pridobiti gradbeno dovoljenje in postaviti temelje za
kontejner. A tudi če se odločijo za to možnost, bodo vrtec po
ocenah lahko odprli šele novembra. To naj bi bila začasna
rešitev za dve ali tri leta, medtem pa bodo povečali vrtec pri
mojstranski osnovni šoli. Občina Kranjska Gora je sicer za
otroke, ki jeseni ne bodo mogli v vrtec v domači Mojstrani,
zagotovila prostor v vrtcu v Kranjski Gori, a starši tej rešitvi
niso preveč naklonjeni. U. P.

Valburga

Na srečanju tristo petdeset upokojencev

Pri Lazarinijevem dvorcu v Valburgi so se v petek na tradi-
cionalnem srečanju zbrali upokojenci iz treh medvoških
društev upokojencev: Medvode, Smlednik in Pirniče. Slednji
so bili tokrat v vlogi organizatorjev. Kot gostje so se srečan-
ja udeležili še člani DU Vodice in DU Bukovica-Šinkov Turn.
Skupaj se je družilo in zabavalo okrog tristo petdeset up-
okojencev, ki sta jih nagovorila tudi medvoški župan
Stanislav Žagar in predsednica Zveze društev upokojencev
Slovenije Mateja Kožuh Novak. M. B.

Vodice

Občina bo sofinancirala varstvo otrok

Občina Vodice bo sofinancirala varstvo otrok, in to ne le tis-
tih, ki niso dobili želenega mesta v vrtcu, ampak vseh, ki
niso vključeni v programe predšolskega varstva, saj so svet-
niki potrdili amandma, ki so ga predlagali svetniki Nove
Slovenije. Čeprav podatka o tem, koliko je v občini takšnih
otrok, občinska uprava nima, bodo s sprejetim sklepom vsi
otroci iz občine, ki niso vključeni v vrtec in so stari od ene-
ga do šestih let, prejeli subvencijo v višini sto evrov na
mesec. V ta namen je v občinskem proračunu že zagotov-
ljenih enajst tisoč evrov. J. P. 

Škofja Loka 

Odkrili spominsko ploščo Gustavu Pircu

Na Mestnem trgu 39 sta škofjeloški župan Miha Ješe in Ciril
Smrkolj, predsednik Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije,
ta teden odkrila spominsko ploščo rojaku Gustavu Pircu,
kmetijskemu strokovnjaku, potovalnemu učitelju, ravnatelju
kranjske kmetijske družbe, uredniku in fotografu. O njego-
vem življenju in delu je spregovoril Stane Rupnik s Kmetijsko
gozdarskega zavoda v Kranju, v kulturnem programu sta na-
stopila glasbenika Janez Hostnik in Ivan Pejić. D. Ž.

Žiri

Statut in poslovnik v javno obravnavo

Delo žirovske občine in občinskega sveta danes urejata sta-
tut in poslovnik iz leta 1999, ki je v nekaterih točkah v naspro-
tju z veljavno zakonodajo in predpisi. "Predloga obeh doku-
mentov je obravnavala komisija za volitve, imenovanja in ad-
ministrativne zadeve, sedaj pa gresta predloga do 1. septem-
bra v javno obravnavo," je pojasnil župan Janez Žakelj. "Po
skoraj dvajsetih letih je čas, da dobimo nov statut in poslov-
nik, saj je sedanja povozil čas," pa je povedal Peter Dolenc,
predsednik prej omenjene komisije, ki je podala predloge in
pripombe na osnutek, občinska uprava pa jih je upoštevala.
Oba dokumenta naj bi svetniki sprejeli septembra. B. B.

Družili so se upokojenci iz vseh treh medvoških društev.
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Ciril Smrkolj in Miha Ješe ob odkritju spominske plošče.
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HALO - HALO GORENJSKI GLAS     
telefon: 04 201 42 00

Naročilo za objavo sprejemamo po telefonu 04/201-42-00, faksu 04/201-42-13 ali osebno na Bleiweisovi cesti 4, 
v Kranju oz. po pošti - do ponedeljka in četrtka do 11.00 ure! Cena oglasov in ponudb v rubriki: Izredno ugodna.

Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki glasov 
Kažipot brezplačno samo enkrat.

Praznovanje dneva državnosti na Joštu
Kranj - NSi mestni odbor Kranj vabi na praznovanje dneva
državnosti na sv. Joštu nad Kranjem v petek, 24. junija. Ob
20. uri bo sv. maša, po njej pa kulturni program, sledijo
prižiganje kresa ter krofi. Informacije na tel. 040 728 216.

Občinska proslava
Voglje - Vabljeni na osrednjo občinsko proslavo ob dnevu
državnosti, ki bo v petek, 24. junija, ob 21. uri v Vogljah. Pred
proslavo bo ob 20. uri v cerkvi sv. Simona in Juda slovesna
maša za domovino. Ob 21. uri bo pod vaško lipo osrednja
občinska proslava s kulturnim programom.

Proslava ob dnevu državnosti
Škofja Loka - Vabljeni na osrednjo občinsko proslavo ob dne-
vu državnosti v soboto, 25. junija, ob 20. uri na Mestnem trgu.
V primeru slabega vremena bo prireditev potekala na Loškem
odru na Spodnjem trgu.

Dvajset let samostojnosti
Bled - Vabljeni na osrednjo slovesnost ob praznovanju dneva
državnosti ter 20-letnice samostojnosti Slovenije v soboto, 25.
junija, ob 19. uri pod Ribensko goro v Ribnem. 

Teater festival 2011
Kranj - V slaščičarni Cafe Central v Kranju in kavarni Teater Cafe
(staro mestno jedro) se bo do 15. oktobra vsak četrtek in sobo-
to od 19. do 22. ure odvijal Teater festival 2011. Od petka, 24. ju-
nija, do nedelje, 26. junija, bo 14. mednarodni sejem gramofon-
skih plošč. Nedelja, 26. junija: ob 19.30 Aleksander Mežek/Slo-
venija & Scott McKeon. Velika Britanija Aleksander Mežek - le-
genda slovenske in angleške glasbene scene, Scott McKeon -
eden najbolj nadarjenih vrhunskih svetovno priznanih blues ki-
taristov (1998 - zmagovalec Young Guitarist of the Year).

Stoletnica gasilskega društva Zgornje Jezersko
Zgornje Jezersko - Ob stoletnici gasilskega društva Zgornje
Jezersko vabljeni v soboto, 25. junija, pri gasilskem domu ob 9.
uri na tekmovanje harmonikarjev, ob 14. uri na gasilsko para-
do ter ob 16. uri na veliko gasilsko vrtno veselico z ansamblom
Veseli Gorenjci.

5. mednarodno srečanje folklornih skupin
Preddvor - Folklorno društvo Preddvor pripravlja v nedeljo, 26.
junija, ob 15. uri že 5. mednarodno srečanje folklornih skupin,
ki bo tokrat pri OŠ Matije Valjavca v Preddvoru.

Kresni večer
Besnica - KUD Jožeta Paplerja Besnica prireja v soboto, 25. ju-
nija, Kresni večer pri cerkvi v Sp. Besnici ob 19.30.

Prevzem gasilskega vozila
Lom pod Storžičem - PGD Lom pod Storžičem vabi na prevzem
gasilskega vozila za prevoz moštva ter na slovesno prireditev ob
90-letnici obstoja društva v soboto, 25. junija, ob 17. uri.

PRIREDITVE

Turkizni, severni Ciper, se še ni izgubil v množici turistov in je še vedno prvobiten. 

Na vsakem koraku preseneča s pristnostjo, nedotaknjeno lepoto in  kristalno čistim 

morjem. Ponuja vam ogromno možnosti za sprostitev in pristni oddih. V živahnih 

mestih se lahko odpravite po sledeh preteklosti ali uživate v nakupovanju, povsod 

pa boste srečali gostoljubne in prijazne domačine. Burna zgodovina, ki je svoj pe-

čat pustila v razdelitvi otoka, danes predstavlja dve različni kulturi. Otok je posebej 

znan po svoji bogati naravi, po čudovitih in raznovrstnih rastlinah in po svetovno 

znanih caretta-caretta želvah. Vabljeni!

 

 

Vas mika ugodna ponudba počitnic, a še niste naročnik Gorenjskega glasa?  
Potem hitro pridite na Gorenjski glas, Bleiweisova cesta 4 v Kranju (nasproti glavne avtobusne postaje), pokličite na 04 201 42 41 ali  
pišite na: narocnine@g-glas.si. Tudi pri naročnini boste znatno prihranili, čaka pa vas tudi darilo.

Akcija za bralce in naročnike 
Gorenjskega glasa!
S turistično agencijo Kompas Holidays vas popeljemo na 
skriti zaklad Mediterana - turkizni Ciper po zelo ugodni ceni:
 

Hotel ACAPULCO RESORT & CASINO 5* 
Termin: 5. 9.- 12. 9. 2011

samo 579 $ na osebo (redna cena 609 $)

BREZPLAČNI IZLET  
*Doplačilo za gorivo vključeno.

Zbiranje prijav: izpolnite in izrežite ta oglas in ga  
prinesite v poslovalnico Kompas:
Kompas Kranj
Kompas Škofja Loka 
Plačilo: rezervacije s ceno 579 $ (redna cena aranžmaja je 609 $) je možno 
skleniti do 20. 7. 2011 in velja za bralce ter naročnike Gorenjskega glas .   
Prijave bomo zbirali do 20. 8. 2011. Cena za otroka od 2 do 12 let je 109 $.  
Nudimo možnost plačila na obroke (s kartico Diners na 12 obrokov brez  
obresti). Ugodnost velja na prijavo. 
Cena vključuje: letalski prevoz Ljubljana-Ciper-Ljubljana, letališke pristojbine, 

-
šče-hotel-letališče, Kompasovega predstavnika. Ko bo dovolj prijav, se bo sku-
pini pridružil še predstavnik Gorenjskega glas . Samo za naročnike: brezplačni 
izlet v Nikozijo v vrednosti 39 $.
 

Z Gorenjskim glasom na 

dopust na TURKIZNI CIPER

Naročnikom Gorenjskega glasa podarimo še:
v Nikozijo v vrednosti 39 $.

a

a

LOTO

Rezultati 50. kroga - 22. junij 2011
12, 13, 20, 27, 34, 35, 36 in 31

Lotko: 477397
Loto PLUS: 6, 7, 10, 19, 24, 32, 36 in 35

Sklad 51. kroga za Sedmico: 670.000 EUR
Sklad 51. kroga za Lotka: 220.000 EUR
Sklad 51. kroga za PLUS: 380.000 EUR

Janez Rozman, s. p. - Rozman bus, www.rozmanbus.si, tel.: 04/53 15 249:
TOPOLŠICA: 27. 6.; GOLI OTOK: 29. 8. 11. 9.; MADŽARSKE TOPLICE: 4.-7. 8.;
DUGI OTOK: 19.-22. 8.; 19.-26. 8. 22.-29. 8.; OMIŠ:16.-19. 9. - (izleti na slapove
Krke, otok Brač); BANJA VRUČICA: 13.-16. 8. TRST: 6. 7. IZOLA: 4. 7., 7. 7.

Velika vrtna veselica
Prebačevo - PGD Prebačevo-Hrastje prireja veliko vrtno veseli-
co z ansamblom Roka Žlindre, ki bo v nedeljo, 26. junija, ob
17. uri pred gasilnim domom na Prebačevem. Poskrbljeno bo
za hrano in pijačo, kegljanje ter bogat srečelov.

Deseti brat
Šenčur - Turistično društvo Šenčur vabi v petek, 1. julija, na
ogled gledališke predstave Josipa Jurčiča Deseti brat v letnem
gledališču na Muljavi. Odhod avtobusa bo ob 19. uri izpred
pošte Šenčur. Prispevek na posameznika bo glede na število
udeležencev, predvidoma 20 evrov (prevoz in gledališka kar-
ta). Prijave in informacije do četrtka, 30. junija, na: 041 875 812. 

Obisk v cvetočem vrtu
Zgornje Bitnje - Članica DU Bitnje-Stražišče Justina Kern iz
Zgornjih Bitenj 263 (blizu Strahinca) nam bo razkazala svoj vrt
v ponedeljek, 27. junija ob 18. uri. Če ste ljubitelji kaktusov,
imate možnost izmenjave: prinesite miniaturni kaktus za za-
menjavo. Informacije: 031 585 598.

Kolesarski izlet
Kranj - DUK vabi na kolesarski izlet v torek, 5. julija, ob 8. uri
izpred društva do Kamniške Bistrice in nazaj. Predviden čas
izleta je od 8 do 9 ur. Izlet je zahteven.

Izlet na Golte
Bitnje, Stražišče - DU Bitnje - Stražišče vabi na izlet na Golte v
torek, 5. julija. Odhod iz smeri Bitnja proti Stražišču bo ob
6.30. Izlet ni zahteven. Prijave in vplačila v ponedeljek, 27. ju-
nija, v prostorih društvene pisarne in v sredo, 29. junija, v
Šmartinskem domu v Stražišču. Uradne ure so od 9. do 11.
ure. Možne so tudi predhodne telefonske prijave na številko
070 870 728 (s kasnejšim plačilom na navedenih lokacijah).

Proučevanje Sv. pisma
Kranj - Društvo prijateljev Svetega pisma vabi jutri, v soboto,
25. junija, ob 9. uri v Dom krajanov Primskovo, Jezerska cesta
41, Kranj, na proučevanje Sv. pisma z okvirno temo: Kaj mi je
všeč pri drugih?. Razgovor bo povezoval Vladimir Odorčić.

Koncert otroškega zbora Iskrice
Škofja Loka - Koncert otroškega zbora Iskrice bo v petek, 24.
junija, ob 19. uri v cerkvi sv. Jakoba v Škofji Loki. Informaci-
je: 041 806 833.

KONCERTI

PREDAVANJA

IZLETI

Radio Triglav Jesenice, d.o.o., Trg Toneta Čufarja 4, Jesenice

Cerklje

Župan sprejel najboljše učence

Župan Franc Čebulj je v prostorih Občine Cerklje sprejel rav-
nateljico OŠ Davorina Jenka Cerklje Damijano Božič-Močnik
in dvanajst učenk in učencev, ki so bili v času svojega
osnovnošolskega šolanja med najbolj uspešnimi. "Vaš učni
uspeh je čast tudi za občino in želim si, da boste znanje, ki
ga boste sprejemali skozi svoje življenje, vračali v ta prostor.
Želim si, da bi kdo od vas nekoč postal tudi župan ali župa-
nja. Predvsem pa stopajte po poti samospoštovanja, ker bo-
ste le tako spoštovali tudi druge in moralne krize, kakršni
smo priča sedaj, ne bo več," je zbrane nagovoril župan. Iz
njegovih rok so knjigo s posvetilom prejeli: Vesna Jereb,
Anamarija Rupnik, Eva Štirn, Ksenija Rozman, Jakob Erzar,
Urša Plevel, Tina Slatnar, Neža Šmigoc, Anže Verbič, Ana in
Petra Fon ter Gal Kuhar. J. P. 

Škofja Loka 

Robert Strah predsednik SPV v Škofji Loki

Na ustanovni seji se je sestal Svet za preventivo in varnost
v cestnem prometu občine Škofja Loka. Sestavljajo ga pred-
stavnik občinskega sveta ter dvanajst predstavnikov
uporabnikov in izvajalcev nalog s področja preventive in vz-
goje v cestnem prometu. Temeljna naloga sveta je oza-
veščanje in vzgoja vseh starostnih skupin in kategorij
občanov na področju prometne varnosti ter predlaganje
ukrepov za večjo varnost cestne infrastrukture in prometa v
občini Škofja Loka. Za predsednika so soglasno potrdili
Roberta Straha, občinskega svetnika in podžupana občine
Škofja Loka. D. Ž. 

Župan Franc Čebulj skupaj z ravnateljico in najboljšimi
učenci OŠ Davorina Jenka Cerklje.
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NEPREMIČNINE
STANOVANJA
ODDAM

GARSONJERO na Planini v Kranju, za
daljše obdobje, vsi priključki, ☎
041/333-630 11002760

GARSONJERO v Škofji Loki, popolno-
ma opremljena, 22 m2, vsi priključki,
☎ 070/502-260 11003070

ENOSOBNO stanovanje v Kranju, v
bližini zdravstvenega doma, ☎ 04/53-
31-610 11003117

ENOSOBNO stanovanje na Kor. Beli -
Jesenice, ☎ 041/500-943 11003129

STANOVANJE v hiši v bližini Preddvo-
ra, opremljeno in vseljivo takoj, ☎
041/335-979, 041/369-051 11003058

TRISOBNO, opremljeno, obnovljeno
stanovanje, balkon, garaža in vrt, ☎
041/386-785 11003136

STANOVANJE 74 m2, dve sobi + bi-
valna kuhinja, klasično ogrevanje,
cena 250 EUR, ☎ 04/59-61-365

11003099

HIŠE
PRODAM

HIŠO s prizidkom, Šenčur, Delavska
ulica, ☎ 051/326-136 11002863

POSESTI
PRODAM

2 ZAZIDLJIVI parceli  na Golniku, veli-
kosti 665 in 1049 m2, ☎ 040/204-
184

11002973

PAŠNIK 3100 m2, travnik 3350 m2 v
k.o. Sp. Gorje, ☎ 04/23-23-960,
031/366-920 11003123

MOTORNA
VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

ODKUP, PRODAJA rabljenih vozil, go-
tovinski odkup, prodaja na obroke,
MEPAX, d. o. o., Planina 5, Kranj, ☎
041/773-772, 040/773-772

11002940

FORD Fiesta fun 1.1, l. 94 reg. do
05/12, dobro ohranjen, ugodno, ☎
041/776-684 11003080

GOLF III 1.9 diezel, l. 97 servisna knji-
ga, zelo lepo ohranjen, ☎ 041/227-
338 11003119

KUPIM

RABLJENO, poškodovano vozilo, lah-
ko tudi okvara motorja, gotovina, ☎
051/657-607 11003078

DRUGA VOZILA
PRODAM

TOVORNO prikolico lastne izdelave,
reg. 05/12, ☎ 041/995-156 11003052

MOTORNA KOLESA
PRODAM

YAMAHA 35 X reg., servisiran, moped
Colibri 3 reg., oba zelo ohranjena, ☎
04/53-18-612, 031/520-004 11003127

AVTODELI IN OPREMA
PRODAM

LETNE gume Pireli 165/70/14, pre-
voženih 10.000 km, in Kleber na jekle-
nih platiščih, ☎ 041/398-076 11003075

PLATIŠČA in gume za različne avte,
akumulatorji preizkušeni že od 10 EUR
dalje, ☎ 041/722-625 11002816

KARAMBOLIRANA 
VOZILA
KUPIM

KARAMBOLIRANO vozilo ali vozilo v
okvari od l.99 dalje, plačilo takoj, ☎
031/761-711 11002691

GRADBENI
MATERIAL
GRADBENI MATERIAL
PRODAM

DVA komada orehova debla, ☎
040/475-056 11003130

SUH, hrastov les, deb. 30 in 50 mm,
☎ 041/239-328

11003110

KUPIM

SALONITNE plošče, valovite 90x180
cm, ☎ 041/276-485 11003071

KURIVO
PRODAM

DRVA  - metrska ali razžagana, možna
dostava, ☎ 041/718-019 11002792

BREZOVA drva, ☎ 041/980-371
11003104

BUKOVA drva, cena 55 EUR, mešana
drva, cena 40 EUR, možnost razreza
in dostave, ☎ 040/338-719

11002793

BUKOVA drva z dostavo, ☎ 031/864-
145 11003082

KVALITETNA, bukova in hrastova
drva, ☎ 041/451-601 11003107

MEŠANA, suha, razžagana drva, ☎
041/784-055

11003106

SUHA, borova drva, cena 25
EUR/m3, ☎ 04/20-24-644,
051/328-508 11003121

STANOVANJSKA
OPREMA
POHIŠTVO
PRODAM

NOVO, macesnovo mizo in 2 klopi z
naslonom, dol. 2 m za pokrit prostor,
☎ 040/747-801

11003091

OGREVANJE, 
HLAJENJE
PRODAM

DVA inox bojlerja, 250 l solarni, 100 l
za CK, ☎ 031/810-400 11003097

ŠPORT,
REKREACIJA
PRODAM

KVALITETNO, novo, moško kolo v Ra-
dovljici, ☎ 031/278-763 11003094

KUPIM

VEČJE, moško kolo, športno ali gor-
sko, ☎ 041/546-125 11003085

TURIZEM
ODDAM dvo- in trisobni apartma Me-
tajna Pag s pogledom na morje, ☎
00385-91/73-01-720

11002959

ODDAM garsonjero v Novigradu za 4
osebe, 300 m od morja, 1 km od cen-
tra, cena 50 EUR/dan, ☎ 040/554-
100 11003065

OTROŠKA
OPREMA
PRODAM

DOBRO ohranjen voziček za dvojčke,
☎ 031/491-192

11003084

OTROŠKI voziček, rabljen pol leta,
cena 250 EUR in hojco, ☎ 031/374-
706 11003126

MEDICINSKI
PRIPOMOČKI
MI KDO podari lončke za kremo, ☎
04/53-31-241 11003134

OČALA na recept, okulistični pregledi,
več sto sončnih očal, popusti za upo-
kojence. Optika Aleksandra, Qlandia
Kranj in Qlandia Kamnik, ☎ 04/234-
234-2, www.optika.si 11002796

Male oglase sprejemamo: za objavo 
v petek - v sredo do 14.00 in 
za objavo v torek do petka do
14.00! Delovni čas: ponedeljek,
torek, četrtek, petek neprekinjeno
od 7. do 15. ure, sreda od 7. do 16., 
sobote, nedelje in prazniki zaprto.

Mali oglasi
tel.: 201 42 47
fax: 201 42 13 
e-mail: malioglasi@g-glas.si

FESST, d. o. o., 
nepremičninska
družba,
Koroška c 2, Kranj,
Telefon: 236 73 73
Fax: 236 73 70
E-pošta: 
info@fesst.si
Internet: 
www.fesst.si

U T R I P  M E S T N E G A  J E D R A

Od petka  24. 6.  do nedelje 26. 6 - 14. mednarodni   
  sejem gramofonskih plošč 

Sobota  25. 6. The Tide / Slovenija - akustični koncert 

Nedelja  26. 6.   Aleksander Mežek / Slovenija  
  & Scott McKeon / Velika Britanija in 
  30-članski mladinski pevski zbor ter 
  11-letna virtuozinja na klavirju 
  Aleksander Mežek - legenda slovenske in angleške  
  glasbene scene. Scott McKeon - eden najboj 
nadarjenih   vrhunskih svetovno priznanih blues kitaristov 
  (1998 - zmagovalec Young Guitarist of the Year)

Četrtek  30. 6. Jure Tori (harmonika) / Slovenija & Ewald  
  Oberleitner (kontrabas) / Austrija, etno-jazz

Sobota  2. 7. Oksana Pečeny (violina) / Ukrajina & Matic  
  Dolenc (kitara) / Slovenija, klasika in tango
V primeru dežja se dogodek prestavi na drug termin.
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K AVARNA | SL AŠČIČARNA | SWEET HOUSE

Medijski pokrovitelj: Sponzorji:

Mednarodni 
Teater 
festival 

2011

Kdaj > Vsak četrtek in soboto med 19.30 in 22.00
Kje > Glavni trg 11, Kranj - v starem mestnem jedru pri Prešernovem gledališču
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Vstopnine ni!

Svojo življenjsko pot je sklenil naš upokojeni
sodelavec iz Sava Medical in storitve

Drago Rozman
rojen l. 1942 

Od njega se bomo poslovili v petek, 24. junija 2011,
ob 17. uri na pokopališču v Šenčurju.

Ohranili ga bomo v lepem spominu.

KOLEKTIV SMS 

Izvedba celovitih geodetskih 
storitev po ugodnih cenah:
■ geodetski načrti
■ ureditev meje (dela meje)
■ izravnava meje
■ parcelacije (delitev, združitev)
■ označitev meje v naravi
■ evidentiranje zemljišča pod 
stavbo

■ sprememba bonitete zemljišča
■ vpis stavbe in dela stavbe v 
kataster stavb

■ zakoličbe objektov, komunalnih 
vodov, cest

■ komasacije stavbnih zemljišč
Pokličite nas ali se oglasite na 
sedežu podjetja!

STANOVANJE PRODAMO 
KRANJ, Vodovodno stolp, 3-sobno
v III. nadstr., izmere 73,80 m2, l.
gr. 1965, obnovljeno l. 2005
(kopalnica, WC, CK na plin, insta-
lacije v kuhinji in kopalnici)
vpisano v ZK, klet, balkon, cena
119.000,00 EUR
KRANJ, Planina III., enosobo +
kabinet v II. nadstr. izmere 58 m2,
nizek objekt, l. gr. 1988, potrebno
delne obnove, cena 87.000,00 EUR
KRANJ, bližina avtobusne postaje,
enosobno v mansardi (5. nadstr.) v
izmeri 44 m2, l. gr. 1964, delno
prenovljeno l. 2005 (kuhinja, spal-
nica) cena 65.000,00 EUR
TRŽIČ, staro mestno jedro, trisob-
no v 3. nadstr., izmere 64,00 m2, l.
gr. 1910, delno prenovljeno l. 2005
(tlaki, okna, CK na olje), balkona ni,
v ceni je tudi garaža velikosti 6 x 3
m2, ki je v isti stavbi, cena
84.000,00 EUR
PREDDVOR, enosobno v mansardi
izmere 48,00 m2, v hiši so samo
štiri stanovanja, l. gr. 1960,
stanovanje izdelano l. 1991, CK,
cena 69.000,00 EUR
STANOVANJE ODDAMO 
V NAJEM

KRANJ, Planina II, dvosobno +
kabinet v pritličju z atrijem izmere
86 m2, l. grad. 1982, opremljeno,
cena 450,00 EUR + stroški + 1x
varščina, vseljivo takoj
HIŠA - ODDAMO V NAJEM
PREDOSLJE, starejša kmečka hiša,

pritličje v izmeri 96 m2 (opremlje-
na bivalna kuhinja, dnevna soba z
pečjo, spalnica in kopalnica z WC)
l. gr. 1930, delno prenovljena 1995,
ogrevanje klasično, cena 350,00
EUR + 85,00 EUR fiksni stroški
(elektrika, voda, smeti) + 1x varšči-
na, vseljivo takoj
HIŠE - PRODAMO
KRANJ, staro mestno jedro, enon-
adstropna s 120 m2 stanovanjske
površine na parceli velikosti 262
m2, l. gr. 1935, prenovljena l. 2002:
okna, vse instalacije, kopalnica, CK
na olje, dvorišče, kjer je možno
parkiranje za dva avtomobila,
terasa z 115 m2 vrta, cena
170.000,00 EUR 
ŽIRI, v centru mesta, visokopritlič-
na tlorisa 10 x 8 m2 na parceli ve-
likosti 477 m2, l. gradnje 1937, lepo
vzdrževana na zelo sončni lokaciji,
CK na olje, vsi priključki, cena
144.000,00 EUR
TRSTENIK, na izredno lepi sončni
lokaciji, medetažna z 300 m2
uporabne stanov. površine na
parceli velikosti 1144 m2, l. gr.
1999, cena 399.000,00 EUR,
vključena je tudi vsa oprema, izde-
lana po meri 
POSLOVNI PROSTOR PRODAMO
KRANJ, Struževo, v pritličju izmere
103 m 2, l. gr. 2008, prostor je zgra-
jen do III: gradbene faze, samosto-
jni vhod, namenjen je za storitveno
dejavnost ali pisarne, cena
78.000,00 EUR
TRŽIČ, v centru mesta na glavni uli-
ci, pritličje v izmeri 30 m2, l. gr.
1900, že delno prenovljen,
primeren za neživilsko trgovino,
cena 25.000,00 EUR
PARCELA - PRODAMO
KRANJ, proti Naklemu, v industri-
jski coni v izmeri 5957 m2 za
proizvodnjo, skladišča, parkir-
išče, cena 144 EUR/m2 in še ok.
18 EUR/m2 za komunalni
prispevek
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ŽIVALI
IN RASTLINE
PRODAM

PSE labradorce, ugodno, ☎ 040/310
11003100

VSAK DAN sveže rezano cvetje lilij,
Smolej, Luže 22a, ☎ 041/789-608

11003069

AKVARIJ 100 x 70 cm, steklen, za
simbolično ceno, ☎ 041/254-917

11003128

PODARIM

MLADE mucke, ☎ 04/20-46-608
11003108

PET sivih muckov, starih dva meseca.
So zelo prisrčni, igrivi in živahni, ☎
040/465-758 11003137

KMETIJSTVO
KMETIJSKI STROJI
PRODAM

GORSKI traktor Reform muli 30 z na-
kladalko, z dvojnimi kolesi, vse je po-
polnoma brezhibno, ☎ 041/602-386
11002901

NAKLADALKO SIP 22 m3, hidravlični
dvig grebena, starejši, ☎ 031/420-
412 11003101

OBRAČALNIK pajek na dve vreteni in
trosilec umetnega gnojila, ☎ 04/25-
72-048 11003102

OKOPALNIK - ježa, širine 110 cm,
cena 50 EUR, ☎ 040/364-721

11003093

PAJEK Kontanesi šir. 3,5 m, zgrabljal-
nik šir. 3 m, puhalnik tajfun, cena po
dogovoru, ☎ 040/321-523 11003111

TRAČNE grablje, pajek na dve vreteni
SIP in samonakladalko SIP, ☎
031/491-028 11003083

KUPIM

ELEKTRIČNE škarje za striženje ovac,
☎ 04/25-61-850 11003088

TRAKTOR Štore, Zetor, Univerzal ali
IMT, dobro plačilo, ☎ 041/849-876

11003072

TRAKTOR Same delfino in enoredni
izruvač krompirja, ☎ 041/608-765

11003125

PRIDELKI
PRODAM

ČEŠNJE, kvalitetne domače hrustav-
ke, dnevno sveže nabrane, ugodno
prodajamo. Kmetija Pinc, Hudo 1 (pri
Kovorju), Tržič, ☎ 041/747-623

11002844

ČEŠNJE, nabrane ali jih sami nabere-
te, ☎ 04/51-56-579, 031/405-171

11003073

ČEŠNJE hrustavke, Hudo 3, ☎
041/983-007 11003135

DOMAČI med, cvetlični in gozdni, ter
jarkice pred nesnostjo, ☎ 041/540-
617 11003098

KOZJE mleko, skuto in kozo mlekarico
ter med, okolica Cerkelj, ☎ 031/449-
500 11003124

KROMPIR, mladi, pridelan zdravju pri-
jazno, možna dostava, ☎ 0141/242-
375 11003076

RDEČ in črn ribez, ☎ 031/387-371
11003138

RDEČO peso, ☎ 041/558-711 11003081

RIBEZ, črni, Zg. Gorje 67, Pri Kaco-
nu, ☎ 04/57-25-060 11003077

SENO v kockah, letošnje, ☎
030/238-955 11003089

KUPIM

SENO v balah, ☎ 040/256-961
11003114

VZREJNE ŽIVALI
PRODAM

ČB BIKCA, starega 10 dni, ☎ 04/25-
61-260 11003079

ČB BIKCA, ☎ 041/347-475 11003092

ČB BIKCA, starega 10 dni, ☎
041/209-677 11003113

ČB BIKCA, starega 7 dni in teličko si-
mentalko, staro 4 tedne, ☎ 031/850-
370 11003120

ČB BIKCA, starega 10 dni, ☎
041/512-945, 040/800-278 11003131

KRAVO simentalko, tretja telitev sredi
julija, cena po dogovoru, ☎ 041/951-
224 11003086

PEKINŠKE račke, stare sedem ted-
nov, ☎ 04/20-46-608 11003109

PIŠČANCE, brojlarje, zaklane in očiš-
čene, ☎ 040/885-502 11003067

PRAŠIČE, težke od 40 do 120 kg, ☎
031/360-577 11003066

PRAŠIČE, domače reje, težke od 40
do 120 kg, ☎ 041/294-244 11003122

TELICO simentalko, brejo sedem me-
secev, ☎ 041/938-376 11003090

TELICO simentalko, brejo 8 mesecev,
☎ 031/504-509 11003118

TELIČKO, staro 10 dni, ☎ 041/740-
319 11003105

TELIČKO simentalko, staro en mesec,
ali ČB teličko, staro 14 dni, ☎ 04/25-
31-241 11003112

TELIČKO simentalko, staro 14 dni, ☎
041/386-837 11003116

KUPIM

ODKUPUJEMO krave, telice, bike - za
izvoz, plačilo takoj ter dostava krmil
TMK črnci, Smrekca center, d.o.o.,
Žabnica, ☎ 04/25-51-313 11002790

VEČ bikcev od 200 do 300 kg, ☎
04/25-21-695, 040/213-806,
040/660-006 11003115

OSTALO
PRODAM

HLADILNO omaro LTH za divjačino ali
drobnico, ☎ 041/778-852 11003103

POSLOVNI STIKI

ZAPOSLITVE (m/ž)
NUDIM

IŠČEM dekleta za delo v strežbi, mož-
nost zaposlitve. Bar Monika, Luže. Ši-
pec Monika s.p., Velesovo 56/a, Cer-
klje, ☎ 040/330-060 11002829

IŠČEMO prijetno dekle za strežbo v
kava baru v Stražišču, delo je dvoiz-
mensko, Jakelj in ostali, d.n.o., Bene-
dikova 1, Kranj, ☎ 070/868-617

11003133

ZAPOSLIM študenta/ko ali dijaka/injo
za delo v strežbi in kuhinjsko pomočni-
co. Alojz Zupan s.p., Boh. Bela 128,
Boh. Bela, ☎ 04/57-20-100

11002995

TAKOJ zaposlimo voznika kat. E za
prevoze v EU, Avtoprevozništvo Stele
Matjaž d.o.o., Praprotna Polica 32,
Cerklje. Vse informacije na, ☎ 04/28-
18-513 11003132

DELO dobi kuhar - picopek. Logar Igor
s.p., Hotemaže 3/a, Preddvor, ☎
041/335-979, 041/369-051 11003057

IŠČEM

ČIŠČENJE, gospodinjska dela, po-
moč starejšim, Kranj z okolico, ☎
051/605-303 11003095

ROČNO beljenje hlevov, ☎ 031/848-
302 11003087

DUO Rolo išče delo  na obletnicah,
porokah z zabavno in narodno glasbo,
☎ 041/224-907 11002989

IŠČEM DELO - čiščenje poslovnih
prostorov, hiš, varovanje otrok, pomoč
ostarelim, ☎ 051/428-551 11002819

IŠČEM DELO - voznik C-kategorije, z
izkušnjami, z opravljeno kodo 95, sem
vesten, pošten, komunikativen, Go-
renjska z okolico, ☎ 031/818-118

11003059

IŠČEM DELO - One man band ali Duo
igra na porokah, obletnicah in piknikih,
☎ 031/595-163 11002996

STORITVE
NUDIM

ASTERIKS SENČILA, Rozman Peter,
s. p., Cesta na Loko 2, 4290 Tržič,
tel.: 59-55-170, 041/733-709; 
žaluzije, roloji, rolete, lamelne zavese,
plise zavese, komarniki, markize,
www.asteriks.net 11002794

ADAPTACIJE, novogradnje od temelja
do strehe. Notranje omete, fasade,
kamnite škarpe, urejanje in tlakovanje
dvorišč, z našim ali vašim materialom,
Gradton, d.o.o., Valjavčeva ulica 8,
Kranj, ☎ 041/222-741 11002797

ASFALTIRANJE, tlakovanje, prevzem
vseh gradbenih del, novogradnje in
adaptacije, vse vrste fasad in keramič-
na dela, izdelava betonskih in kamnitih
škarp. AES, d.o.o., Sadnikarjeva ul. 4,
Kamnik, ☎ 01/83-17-285, 051/794-
127

11001930

BELJENJE in kitanje sten, barvanje fa-
sad in napuščev, barvanje oken in vrat,
sanacija vlažnih prostorov vam nudi Pa-
vec Ivan s.p., Podbrezje 179, Naklo,
☎ 031/392-909

11002705

FLORIJANI, d.o.o., C. na Brdo 41,
Kranj izvaja vsa gradbena dela od te-
meljev do strehe, adaptacije, omete,
omete fasad, kamnite škarpe, tlakova-
nje dvorišč, ☎ 041/557-871

11002795

IZDELAVA podstrešnih stanovanj po
sistemu Knauf, montaža strešnih oken
Velux in polaganje laminatov, izd. bru-
naric in nadstreškov, Damjan Mesec,
s. p., Jazbine 3, Poljane, ☎ 041/765-
842

11002125

OBDELAVA mansard v Knauf izvedbi,
montaža Velux strešnih oken, Arm-
strong stropi, zaključna dela, Klemenc
Drago s.p., Voklo 18, Šenčur, ☎
041/771-637 11002843

IŠČEM

IŠČEM osebo, ki bi mi prekitala starej-
ša okna, sem iz Kranja, ☎ 041/826-
863 11003096

ZASEBNI STIKI
ŽIVI ŽIVLJENJE! Za vse vrste zvez in
stikov agencija z 10-letnimi izkušnjami.
Kocka 7 d.o.o., Na hribih 40, Tolmin,
☎ 031/712-987

11002997

RAZNO
PRODAM

CELODNEVNO, odraslo karto Termal-
ni tempelj Atlantis, cena 15 EUR, ☎
030/934-505

11003074

ZABOJNIK za smeti, 240 l, nov, mož-
na dostava, ☎ 04/51-82-720,
031/560-936 11003068
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FMS Skupina d.o.o., Kotnikova ulica 5, Ljubljana

SPOROČILO O SMRTI

Svojo življenjsko pot je sklenila naša upokojenka

Marija Jožica Čufer
Od nje smo se poslovili v sredo, 22. junija 2011, na pokopališču v Predosljah.

Ohranili jo bomo v trajnem spominu.

AERODROM LJUBLJANA, d. d.

ZAHVALA

Vsem, ki ste pospremili 

Franca Jankoviča
na zadnji poti, se zahvaljujemo. Hvala pogrebnemu zavodu za
lep pogreb, pevcem, trobentaču in Cerkvi za obred. Hvala tudi
zavodu oskrbovancev Škofja Loka, vsem negovalkam in 
drugemu osebju. Še enkrat lepa hvala.

Žalujoči domači

ZAHVALA

Ob slovesu našega dragega

Franca Škraba
se toplo zahvaljujemo za številne izraze sožalja, prelepo cvetje
in podarjene sveče ter udeležbo ob slovesu. Za prizadevanja pri
njegovem zdravljenju se posebej zahvaljujemo dr. Zoji Pavlin
Destovnik in dr. Lidiji Stare. Lepa hvala članom Krajevne orga-
nizacije Združenja borcev za vrednote NOB Vodovodni stolp in
Območnega kluba "Maksa Perca" Kranj za njihovo soudeležbo
pri slovesnosti. Hvala tudi pevcem in Pogrebni službi Komuna-
le Kranj za lepo pripravljeno pogrebno slovesnost. 

Vsi njegovi 
Kranj, 16. junij 2011

V torek, 24. maja 2011, smo se na mestnem pokopališču v
Škofji Loki poslovili od naše drage mame 

Marice Pečnik 
iz Bodovelj

Hvala vsem, ki ste jo imeli radi in jo boste ohranili v lepem
spominu. 
Zahvaljujemo se vam, da ste bili z nami ob njenem slovesu.

Družina Pečnik

OSMRTNICA

V tišini morja je zaspal

Mitja Vidmar
roj. 17. 7. 1968 v Kranju

Pogreb dragega pokojnika bo v sredo, 29. junija 2011,
ob 17. uri na kranjskem pokopališču. 

Žara bo na dan pogreba od 10. ure dalje v vežici št. 1. 

Žalujoči: žena Barbara, sin Ožbej, hči Klara, starši,
sestra Ida z družino in drugi

Poklukar - Prodam črni ribez
tel.: 04 5725 015, gsm: 041 396 384

Te dni mineva deset let od smrti naše drage mame in babice

Ivanke Dolenc 
roj. Frlic 
žične pletilje z Orehka v Kranju

Hvala vsem, ki se spominjate Mrežarjeve mame. Bila je čudovit človek,
nadvse skrbna mama, ljubeča stara mama. Življenje ji ni prizanašalo.
Trdo jo je preizkušalo in klesalo kot le malokoga, a iz vsake svoje bitke
je izšla še bolj uporna, še močnejša. Dekla, služkinja, partizanska vdo-
va, garaška, a uspešna obrtnica. Ne mine dan brez misli, spomina nate,
draga mama. Vedno si z nami. Pogrešamo Te iz dneva v dan bolj. 
Hvala Ti za vse.

Vsi Tvoji
Na Orehku, 24. junija 2011

Aj, prišla je znova v deželo pomlad - ne meni!
In prišla je v suknji zeleni; prinesla zemljanom 
nebrojno je nad - ne meni!
S. Gregorčič

V SPOMIN

Jaz sem legel počivat in zaspal, 
prebudil sem se, 
ker me je Gospod podpiral.
Gospodova je rešitev, 
nad tvojim ljudstvom naj bo tvoj blagoslov.
(Ps 3,6.3,9)

ZAHVALA
Poklukar Filipina, Zgornje Gorje
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Anketa

Maja Čoljič, Lancovo:

"Med počitnicami bom šla
na morje, po morju bomo
pa šli še v Terme Čatež. Kar
bom imela časa, se bom ho-
dila kopat tudi na bazen,
med počitnicami pa bom
prebrala še kakšno knjigo."

Tinkara Langus, Lancovo:

"Z družino bomo odšli na
morje, ko bo čas se bomo
mogoče s prijateljicami šle
tudi kakšne igre z žogo. Ve-
selim se tudi obiska bazena
s prijatelji. Mogoče bomo
šli tudi kam v gore." 

Hana Langus, Lancovo:

"Po koncu pouka bom odšla
za deset dni v Pineto, z dru-
žino pa gremo na hrvaško
obalo. Do jeseni bom dala
šolo na stran in se zabavala.
Veselim se tudi kopanja na
bazenu v Radovljici."

Igor Primc, Lancovo:

"S starši se bomo med po-
čitnicami odpravili v Švico,
česar se zelo veselim. Pred
tem smo bili tudi že v Fran-
ciji in Italiji. Na morju sem
letos že bil, tudi na Triglavu
smo že bili."

Denis Ambrožič, Begunje:

"Med počitnicami se bom
malo spočil, poleg tega je
treba pripraviti tudi drva za
zimo. Igral bom nogomet,
na morje ne grem, tudi v
gore ne, nekaj časa bom pre-
bil tudi za računalnikom."

Maja Bertoncelj

Zbilje - V torek je bil prvi po-
letni dan. Na ta dan pri cerkvi
sv. Janeza Krstnika v Zbiljah
ob 12.57 pričnejo prižigati
sončni ogenj. Tako je že ena-
jst let. Ogenj so prižgali s po-
močjo sonca in leče. Le en-
krat doslej se je zgodilo, da
vreme ni dopuščalo prižiga
na ta način.

"Gre za tradicijo, ki ne iz-
haja iz nobenega konkretne-
ga izročila. Gre za t. i. "iz-
umljanje tradicije"," je pove-
dal Franc Cegnar, vodja pro-
jekta in predsednik KUD
Zbilje, ki je bilo organizator
dogodka. Prižiganje sončne-
ga ognja je prvi in najbolj in-
timen dogodek v sklopu Kre-
sovanja, tridnevne priredit-
ve. V sredo ponoči se je na-
daljevala z molitvijo rožnega
venca, včeraj pa zaključila z
upevanjem kresnic in doga-
janjem na Dobravi ob Zbilj-
skem jezeru: kresovanjem
na vodi in kresnim rajanjem.
"Tako se je zaključila zgodba
ognja, ki se je začela 21. juni-
ja, na solsticij, ki je starejši
od krščanskih praznikov,
končala pa na 23. junija, na
predvečer godu Janeza Krst-
nika, ki je krščanski svetnik.
S to prireditvijo torej posku-
šamo povezati predkrščan-
sko in krščansko izročilo in
ga presegati v ekumensko,"
je še dejal Cegnar.

Prižig ognja za začetek poletja
V Zbiljah začetek poletja praznujejo na prav poseben način: s prižiganjem sončnega ognja. 

Počitnice so tu!
Tjaša Kržišnik

Vsi šolarji nestrpno pričaku-
jejo 24. junij, ko bo konec
pouka in se bodo uradno
začele počitnice. Šolarje
smo povprašali, kaj jim
pomenijo počitnice, kako jih
bodo preživeli in koliko
bodo v dobrih dveh mesecih
"pokukali" za knjige.

Foto: Gorazd Kavčič 

Za prižig ognja sta letos poskrbela Sebastjan Kristan (drugi z desne) in njegova življenjska
sopotnica Polona Pirnat (v ozadju s sinčkom Martinom).

Svoje pesmi je ob ognju z vonjem po zeliščih prebirala Marija Krajnik (levo).

Sovodenj

V nedeljo pohod ob Rapalski meji

Turistično društvo Sovodenj v nedeljo, 26. junija, ob 11. uri
vabi na pohod ob Rapalski meji. Pohodniki se bodo zbrali
pred gasilskim domom na Sovodnju, nato pa jih bo pot vo-
dila v Laniše na Rupe pa navzdol v Podosjnško grapo in spet
navzgor do mejnika 36 med Cerkljanskim Vrhom in Novo
Oselico. Na poti bodo na pohodnike čakali animatorji, pri
mejniku pa bo zbrane nagovoril Tomaž Pavšič, sveto mašo
bosta darovala domači in policijski župnik. Pod lipama v
Novi Oselici jih bodo pričakali še harmonikarji in duo Baka-
lina. Če bo dež, pohod odpade. B. B.

Ljubljana 

Mašniška posvečenja na Slovenskem

V teh dneh v koprski škofiji in ljubljanski nadškofiji poteka-
jo mašniška posvečenja novih duhovnikov. Ljubljanski nad-
škof metropolit. Anton Stres bo v nedeljo, 26. junija, ob 16.
uri v stolnici sv. Nikolaja v Ljubljani v novomašnike posvetil
šest diakonov in dva redovnika. Med novomašniki jih je tudi
nekaj iz Gorenjske, in sicer Luka Demšar iz župnije Ribno,
Gašper Končan iz župnije Gorje, Jure Koželj iz župnije Tunji-
ce. D. Ž.

Naklo 

Bolšji sejem v Naklem

Moto društvo oldteimer Naklo prireja v soboto od 9. do 16.
ure bolšji sejem. Sejem bo na igrišču za kulturnim domom
Janeza Filipiča, namenjen pa je vsem iz bližnje in daljne
okolice, zato vas vabijo, da sodelujete tako s prodajo kot z
nakupom raznih novih in starih stvari. Organizator bo zago-
tovil brezplačen prostor in stojnice. Na ogled bodo tudi sta-
rodobna vozila. S. K.

Slovenski Javornik

Volk in 7 kozličkov 

Danes, v petek, 24. junija, ob 18. uri bodo v Dvorani na
Slovenskem Javorniku uprizorili lutkovno igrico po pravljici
bratov Grimm Volk in 7 kozličkov. Predstavo je režirala Neja
Šmid, lutke je zasnovala in izdelala Tjaša Pristov, za sceno
sta poskrbela Lea Dežman in Marko Burnik, luč Toni Ko-
vačič, glasbo in songe Petra Trobec in Blaž Branc. V pred-
stavi bodo igrali: Magda Papič, Špela Smolej Milat, Blažka
Udir, Iztok Morič. I. K.
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Napoved za Gorenjsko

Danes bo pretežno oblačno, občasno bo deževalo. Sveže
bo. V soboto in nedeljo bo deloma sončno z občasno
povečano oblačnostjo.

Agencija RS za okolje, Urad za meteorologijo
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